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توسط یک شرکت اصفهانی طرف قرارداد 
سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی شهرداری قم صورت گرفت:

اجرای تئاتر
 2 میلیاردی در قم

شهردار دستور رسیدگی فوری داد
2

پول آل سعود اجازه نتیجه مطلوب از طریق بین المللی را نمی دهد

زوایای پنهان حادثه منا از زبان قاضی عسگر

صالحی به عیادت حسینیان رفت:

»آرزوی سلامت« در ازای 
تهدید به مرگ
معاون امور زیربنایی شهرداری قم: 

پروژه های عمرانی متوقف شده 
فعال شد

معاون امور زیربنایی شهرداری قم گفت: سیاست شهرداری قم در سال جاری این است 
كه تمام پروژه های عمرانی غیر فعال و به نوعی متوقف شده را فعال سازی كنیم.

علیرضا قاری قرآن با اشاره به پروژه های عمرانی شهرداری قم اظهار كرد: چند پروژه 
وجود داشت كه به صورت معلق باقی مانده بود كه مهم ترین آنها 
پروژه تقاطع غیرهم سطح شهدای ۱۵ خرداد بود كه هماهنگی ها 
انجام شد و اكنون پیمانكار به صورت جدی وارد میدان شده 

است.
وی خاطرنشان كرد:  هفته اخیر حركت و تغییرات خوبی 
در این پروژه اتفاق افتاده، امروز شاهد فعال شدن عمده 

پروژه هستیم....
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جنگ نرم حساب شده ای 
علیه ما وجود دارد

روزنامه

رهبر معظم انقلاب:

 رییس جمهور در جمع مردم مازندران اظهار داشت: از مجلس تشكر می كنم كه كلیات طرح برجام را طبق 
خواسته مردم تصویب كرد.

 حجـت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در بیست ودومین سفر استانی خود به استان مازندران و در ورزشگاه 
این شهر در جمع مردم استان؛ با سلام و درود به مردم استان مازندران و یادآوری سال ۹۲ كه شور و اشتیاق مردم 
این استان كه منجر به توسعه و آبادانی كشور شد، گفت: مازندران سرزمینی است كه پرجمدار علویان بود و همواره 

در دفاع مقدس و انقلاب، نقش بسیار تاثیرگذارش را در پیروزی انقلاب و دفاع مقدس ایفا كرد.
رییس دولت یازدهم ادامه داد: در دوران نهضت اسلامی و قبل از انقلاب خاطرات بسیار زیادی از خطه شمال و 
مازندران دارم و اتفاقا در سال های گذشته و سال ۴۴ در ساری ارادات مردم را به خاندادن رسالت و حمایت مردم را 

از امام و نهضت اسلامی شاهد بودم.
وی افزود: لشكر ۲۵ كربلا در طول دفاع مقدس همواره حماسه آفرین و در حال دفاع از كشور بوده، از شهید 
شیرودی ها و كشوری ها و دفاع و ایستادگیشان خاطرات فراوان دارم. در دوران دفاع مقدس از سردار بصیر ها و سرداران 

بزرگواری كه توانستند شهامت برای دفاع از سرزمینشان به منصه ظهور برسانند.
روحانی خاطرنشان كرد: مازندران سرزمین مهندسان و عالمان و شیخ طوسی ها و سرزمین آیت الله العظمی 
جوادی آملی و حسن زاده آملی است كه افتخارات میهن هستند؛ همچنین سرزمین روسای دو قوه كه تعلق به این 
خطه دارند؛ اینجا سرزمین شهدای بزرگ و شیخ فضل الله نوری هاست. مازندران سرزمین قهرمانان و مدال آوران 

ورزشی است و بسیاری از قهرمانان از مازندران عزیز بوده است و پایتخت كشتی ایران، جویبار است...

رئیس جمهور خطاب به کاسبان تحریم:

دکانتان کساد نمی شود، نگران نباشید
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سرمقاله :  حسین فرحی

سالانه ی  نشست  هفتادمین 
مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
امسال در حالی برگزار شد، كه 
همزمان، فاجعه ی غم انگیز منا در 
حج ابراهیمی امسال اتفاق افتاد 
و امت اسلامی را در غمی بزرگ 
به سوگ نشاند. فارغ از اینكه این 

واقعه طبیعی و یا غیر طبیعی...

نکاتی پیرامون اظهارات 
اخیروزیر خارجه امارات

سخنگوی کمیسیون حقوقی مجلس بررسی کرد:

آیا حبس در انتظار 
حسینیان است؟

محمدرضا عارف:

از عملکرد اصلاح طلبان 
رضایت دارم

 رئیس بنیاد امید ایرانیان گفت: برخی از نمایندگان فعلی 
مجلس در زمینه دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی 

رایزنی هایی با من دارند.
وی با بیان اینكه لیست های انتخاباتی باید با حفظ هویت 
جریان های سیاسی تهیه شود، اظهار كرد: البته شرایط كشور 
ایجاب می كند كه دو جناح بر سر افراد مشتركی اجماع كنند ولی 
به نظر می رسد طرف مقابل ما، این آمادگی را ندارد. محمدرضا 
عارف با اشاره به اینكه در مجموع از رفتار و عملكرد اصلاح طلبان 
در دو سال گذشته راضی هستم، گفت: اختلافات اصلاح طلبان در 

پیشبرد برنامه های انتخاباتی این جریان...

سخنگوی كمیسیون حقوقی و قضایی مجلس گفت: اگر 
نماینده ای به آقای صالحی گفته باشد كه با سیمان دفنت می 
كنیم این سخن مصداق بارز تهدید است كه مجازات آن در قانون 

مجازات اسلامی، حبس تعیین شده است.
محمدعلی اسفنانی  در بررسی حقوقی تهدید به مرگ صالحی 
در جلسه روز یكشنبه مجلس اظهار كرد: بحث سیاسی بود و اگر 
چنین حرفی زده شده باشد، قطعا نیت خاصی پشتش نبوده است 

ولی باز هم احراز قصد مجرمانه در این خصوص سخت است.
وی در عین حال افزود: اگر كسی به آقای صالحی گفته كه 
با سیمان دفنت می كنیم به نظر نمی رسد كه واقعا هدف تهدید 
باشد شاید می توان گفت تنها بیان این فرد از آن جهت بوده كه 
ایشان از طرح برجام دفاع نكند. فی نفسه این سخن مصداق تهدید 
است كه طبق قانون مجازات اسلامی اگر كسی دیگری را به امری 
اعم از قتل و تهدیدِ حیثیتی كند مجازات حبس برای آن در نظر 

گرفته شده است...
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آیت الله مکارم شیرازی: 

در تبلیغ به سایر مذاهب اهانت نشود 
آیت الله ناصر مكارم شیرازی از مراجع تقلید گفت: اگر وحدت گسترش پیدا كند همه 
عاشق مكتب نورانی اهل بیت)ع( خواهند شد، بنابراین باید از مناقب ائمه معصوم)ع( سخن 

بگویم ولی نباید به كسی اهانت كرد. 
این مرجع تقلید روز دوشنبه در دیدار مبلغان مناطق محروم در مدرسه امام سجاد)ع( 
قم، با تاكید بر رعایت اصل وحدت در تبلیغ در مناطق محروم كشور، افزود: وحدت 

مسلمانان از مسائل مهم اسلام به شمار می آید. 
آیت الله مكارم شیرازی خاطرنشان كرد: شما مبلغان مانند ما مفسران در تفسیر نمونه 
عمل كنید كه ما در تفسیر نمونه به جنبه های منقبت آیه در مورد حضرت علی)ع( سخن 
گفتیم، كم هم نگذاشتیم، بدون اینكه اهانتی به كسی شده باشد تا جایی كه حتی علمای 

اهل سنت نیزعاشق این تفسیر شدند. 
وی گفت: علمای اهل سنت از تفسیر نمونه استقبال خوبی كرده اند و ما ۵00 دوره 
تفسیر نمونه به افغانستان فرستادیم و باز هم تقاضای آن ها بیشتر شده است، لذا نباید 
چیزی گفته شود كه باعث از بین رفتن وحدت شود بلكه از فضائل و مناقب اهل بیت)ع( 

بگوییم چرا كه هم آن ها عاشق خواهند شد وهم مصالح اسلام در نظر گرفته می شود. 
وی با بیان اینكه در شرایط حساسی از لحاظ گسترش فتنه و شبهات و آسیب های 
عقیدتی و اخلاقی قرار داریم، بر گسترش مبانی دینی و ترویج ارزش های اخلاقی و 
اعتقادی تاكید كرد. این مرجع تقلید با اشاره به اینكه وظیفه مبلغان در شرایط كنونی 
سنگین تر از گذشته است، اضافه كرد: با همه تبلیغات دشمن علیه شیعه این مذهب نورانی 

هر روز در حال پیشروی، گسترش و تصرف دل هاست. 
آیت الله مكارم شیرازی افزود: باید به موازات افزایش تبلیغات سوء دشمن، تبلیغات 

مثبت برای ترویج مبانی شیعه پرآوازه تر و پر خروش تر از گذشته انجام شود.

آیت الله حسینی بوشهری در دیدار فرمانده انتظامی استان قم : 

حادثه منا نشانگر بی تدبیری حکام آل سعود است
مدیر حوزه های علمیه سراسر كشور با اشاره به فاجعه منا،گفت:این فاجعه كه منجر 
به شهادت جمع كثیری از زائران بیت الله الحرام شد نشانگر بی تدبیری حكام آل سعود 

است. 
آیت الله حسینی بوشهری در دیدار فرمانده انتظامی استان قم  وی  تعدادی از معاونان 
و رؤسای پلیس های تخصصی با تشریح اقدامات صورت گرفته در موسم حج و اقدامات 
نابخردانه مسئولان دولت عربستان كه منجر به جان باختن جمع كثیری از مسلمانان از 
جمله حجاج ایرانی شد، تاكید كرد:دولت عربستان با داشتن تجهیزات و امكانات پیشرفته، 

امنیت حجاج بیت الله الحرام را تامین نكرد. 
مدیر حوزه های علمیه سراسر كشور افزود:اگر این مسئولیت و تامین امنیت توسط 
نیروهای نظامی و پلیس جمهوری اسلامی ایران انجام می شد، این حوادث ناگوار اتفاق 

نمی افتاد. 
وی با بیان اینكه حادثه منا نشانگر بی تدبیری حكام آل سعود است، عنوان داشت:دولت 
عربستان نسبت به تامین امنیت و سلامت زائران احساس مسئولیت واقعی نداشت و رفتاری 

خشن و دور از شأن مسلمانان را رقم زد . 
آیت الله حسینی بوشهری در ادامه برای موفقیت فرماندهی انتظامی استان قم در اجرای 

مأموریت هایش از خداوند متعال ،توفیق و سربلندی مسئلت كرد. 
سردار "مجتبایی" فرماندهی انتظامی استان قم نیز ضمن تشریح آمادگی مجموعه 
پلیس قم برای خدمتگذاری به جامعه و به خصوص زائران و مجاوران حرم حضرت معصومه 
)س(و مسجد مقدس جمكران برای آیت الله حسینی بوشهری كه یكی از فعالان و 

خدمتگذاران به حجاج بیت الله الحرام در سال ۹۴ بود، آرزوی موفقیت كرد.

توسط یک شرکت اصفهانی طرف قرارداد
 سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی شهرداری قم صورت گرفت:

اجرای تئاتر 2 میلیاردی در قم
اجرای تئاتر توسط یک شركت اصفهانی طرف قرارداد سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی 
شهرداری قم سؤالی بود كه یكشنبه شب توسط خبرنگار ما از »سقائیان نژاد« پرسیده شد 
كه وی در ابتدا از كم و كیف این كار اظهار بی اطلاعی كرد، ولی دستور رسیدگی فوری 

به این موضوع را داد.
به گزارش خبرنگار ما، یک قراردادی در 8 ماده، ۴ تبصره و ۱7 بند تهیه و تنظیم شده كه 
به امضاء نماینده شركت مذكور، كارشناس حقوقی، معاون اداری مالی و سرپرست سازمان 

فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم رسیده است.
این قرارداد در تاریخ 30 شهریورماه ۱3۹۴ و بر اساس مصوبه هیئت مدیره سازمان 
فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم منعقد گردیده كه موضوع قرارداد اجرای برنامه 
نمایشی تلفیقی »مردان سرزمین من« در سالن جنبی نمایشگاه یادیاران می باشد. گفتنی 
است، مدت این قرارداد از ۲۴ شهریور لغایت ۱۵ مهر ۹۴ می باشد و مبلغ آن نیز دو میلیارد 

ریال ذكرشده كه پس از تائید ناظر سازمان و كسورات قانونی پرداخت می شود.
این موضوع یكشنبه شب و در حاشیه جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر  از 
»سقائیان نژاد« شهردار قم مورد سؤال قرار گرفت كه وی ضمن ابراز بی اطلاعی از این 

موضوع، دستور رسیدگی فوری به این قرارداد را داد.

نکاتی پیرامون اظهارات 
اخیروزیر خارجه امارات

هفتادمین نشست سالانه ی مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد امسال در حالی برگزار شد، كه همزمان، فاجعه ی غم 
انگیز منا در حج ابراهیمی امسال اتفاق افتاد و امت اسلامی 

را در غمی بزرگ به سوگ نشاند. 
فارغ از اینكه این واقعه طبیعی و یا غیر طبیعی بوده است و یا اینكه در صورت غیر 
طبیعی بودن تعمدی در كار بوده است یا خیر، اما متاسفانه رفتار دولت عربستان سعودی 
پس از این واقعه ی دهشتناک رفتاری كاملا خلاف عرف جاری در سطح منطقه و بین 
الملل و غیر واقع بینانه ، غیرمسئولانه و مشكوک و به تعبیری صحیح تر رفتار دوران 

جاهلیت بوده است.
در حالی كه انتظار می رفت دیگر بلاد اسلامی در مقام خونخواهی حجاج از دست رفته، 
عربستان سعودی را مورد بازخواست و یا حداقل نكوهش قرار دهند و عربستان سعودی 
نیز ضمن عذرخواهی و پذیرفتن مسئولیت این حادثه سنگین ، تمام تلاش خود را برای 
شناسایی مفقودین و انتقال ابدان مطهر و مظلوم آن ها انجام دهد، اما شاهد بودیم به یكباره 
طی اقداماتی هماهنگ در راستای جلوگیری از متهم سازی عربستان با فرافكنی و فرار رو به 
جلو، از یک طرف برخی كشورها و بخصوص كشورهای حاشیه خلیج فارس، این فاجعه را 
به پادشاه سعودی تسلیت !!گفتند و از طرف دیگر وزرای خارجه عربستان سعودی و امارات 
متحده عربی نیز در نطق های خود در سازمان ملل متحد، موضوع جمهوری اسلامی ایران 

را پیش كشیده و مطالب غیر حقوقی وتوهمات سخیفی را علیه كشورمان مطرح نمودند.
دو وزیر خارجه ی جوان و شاید كم تجربه سعودی و امارات عربی یعنی عادل الجبیر و 
عبدالله بن زاید با تكرار ادعاهای غیر واقع و حقوقی هم چون اشغال جزایر سه گانه توسط 
ایران و دخالت این كشور در امور داخلی كشورهای عربی را خیلی پررنگ مطرح كردند كه 

در اینجا لازم است چند نكته پیرامون امارات متحده عربی را متذكر شوم؛
۱- امارات متحده عربی كه خود یكی از اعضاء سازمان ملل میباشد متاسفانه بیش از 
شش ماه است كه با همراهی عربستان سعودی و چند كشور دیگر، بر خلاف اصول حقوق 
بین الملل و معاهدات بین المللی و منشور سازمان ملل متحد، تجاوزی آشكار و جنایت 
جنگی هولناكی را علیه ملت مظلوم و بی گناه یمن آغاز كرده اند و تاكنون هزاران كشته و 
زخمی برجای گذاشته است. در حالی كه علاوه بر حضور مستقیم امارات در یمن، شاهد 
حمایت این كشور از گروه های تروریستی مختلف در دیگر بحران های منطقه ای نیز 
هستیم كه كاملا در تضاد آشكاری با اصل عدم مداخله در امور داخلی دیگر كشورها می 
باشد در چنین شرایطی چگونه وزیر خارجه  جوان اماراتی به خود اجازه می دهد ، ایران را 

متهم به دخالت در امور داخلی دیگر كشورها نماید!؟
۲- ادعای تكراری اشغال جزایر سه گانه ابوموسی، تنب بزرگ و تنب كوچک توسط 
ایران، هیچ نیازی برای پاسخگویی نداشته و ندارد و نخواهد داشت زیرا طبق قواعد مسلم 
حقوق بین الملل، نظیر جانشینی دولت ها، حقوق معاهدات، اصل استوپل و... دولت امارات 
نمی تواند ادعایی بر جزایر سه گانه ایران داشته باشد بنابراین جزایر مذكور جزء لاینفک خاک 
جمهوری اسلامی ایران می باشد و بدرستی تهران، حتی گفت و گو پیرامون آن را نمی 

پذیرد و مجاز نمی داند.
و این در حالیست كه تاریخ چند دهه ای كشور امارات عربی متحده نشان می دهد كه 
این كشور نه تنها در داخل خود امارات مانند ختلافات مرزی بین شیخ نشین های هفت گانه 
با یكدیگر , و یا ممانعت اعضای فدراسیون از پرداخت سهم خود به اتحادیه بر خلاف 
تعهدات اولیه و یا بی توجهی كشورهای عضو به رعایت و اجرای مقررات و تصمیمات شورای 
عالی اتحادیه و رقابت برای اجرای برنامه های عمرانی در ابعاد صنعتی و اقتصادی و یا عدم 
مشورت و رایزنی حاكمان امارات با یک دیگر در برخی اقدامات و یا تفاوت های فرهنگی و 
عقیدتی بین رئیس و نخست وزیر امارات كه دارای دو طیف فكری متفاوت قرار دارند و به 

تشدید درگیری ها دامن می زنند.
بلكه با كشورهای دیگر عربی از جمله عربستان اختلافات مرزی در موضوعاتی مانند : 
بوریمی _ خور العدید _ سبرخه مطی دارد و جالب است كه تلاش این كشور برای تلقین 
این مسئله كه با دیگر كشورهای عربی هیچ اختلاف نظری ندارد، تنها یک "ژست" سیاسی 

را در اذهان متبادر می سازد .
لذا بهتر است این كشور و شخص وزیر خارجه اقای عبدالله زاید قبل از انكه در مجمع 
عمومی سازمان ملل متحدكه قاعدتا بایستی مطالبی دقیق از ان تریبون عنوان شود نیم 
نگاهی هم به شرایط پیرامونی خود داشته باشد لذا طرح مسئله ی جزایر سه گانه آن هم در 

چنین شرایطی سیاسی بودن ان را بیشتر نمایان می سازد.

اخبار
در شش ماهه نخست امسال صورت گرفت :

 توزیع هفت میلیون و 700 هزار 
مرسوله پستی در قم 

مدیركل پست استان قم گفت: در شش ماهه نخست سال جاری هفت میلیون و 700 
هزار مرسوله پستی در این استان وارد و توزیع شده است. 

رحمان بیرانوند روز دوشنبه در جمع خبرنگاران به مناسبت هفته پست از ۱7 مهرماه 
الی ۲3 مهرماه اظهار داشت: در شش ماهه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته با ۱۵ درصد در قبول و واردات مرسولات پستی و چهار درصد در توزیع مرسولات 

در سطح استان مواجه هستیم.
وی افزود: ۲۲0 نفر نیروی پستی در استان قم مشغول به فعالیت هستند ضمن اینكه 

۴70 صندوق پستی و 7۴ صندوق هوشمند پست نیز در سطح استان وجود دارد.
 پست استان قم از لحاظ کیفیت رتبه چهارم کشور را دارد 

مدیركل پست قم ادامه داد: ۵۹ روستای استان نیز از خدمات پستی سیار بهره مند 
می باشد. وی با اشاره به اینكه استان قم از لحاظ كیفیت در رتبه چهارم كشوری قرار دارد 
گفت: این درحالی است كه پیش از این در رتبه ۲3 كشوری قرار داشتیم كه با ارایه خدمات 

مناسب و ارتقای سرویس های پستی به این رتبه دست یافتیم.
وی افزود: در دولت تدبیر و امید ۹ سرویس و ۱3۲ خدمت به خدمات پستی اضافه شد.

وی با بیان اینكه دولت تدبیر و امید ساختار پستی را تغییرات اساسی داد گفت: این 
دولت با برنامه ریزی در سه محور اصلاح ساختار و مدیریت در هزینه ها، توسعه خدمات 
الكترونیک و فناوری اطلاعات و توسعه سرویس ها و خدمات اقدامات شایسته ای انجام 
داده است. بیرانوند افزود: اداره كل پست استان قم یک و نیم الی دو میلیارد تومان بدهی 
به شركت های طرف قرارداد داشت كه با روی كار آمدن دولت یازدهم با تدابیر اندیشیده 
شده در ارایه خدمات بیشتر و سرویس های جدید به نقطه تعادل رسیدم ضمن اینكه به 

سوددهی هم دست یافتیم.
افزایش 10درصدی درآمد پست قم

وی ادامه داد: پست استان قم با افزایش درآمد از میانگین كشوری ۱0 درصد بالاتر بوده 
است. وی با اشاره به سرویس های جدید پستی گفت: پست تركیبی، تمبرهای طلا و نقره، 
پست لجستیک، من و پست، پست رسانه، پست مستقیم الكترونیكی، پست مالی، پست 

نت و سرویس تی ال اس از جمله این سرویس ها است.
مدیركل پست قم افزود: ۴0 درصد خرید الكترونیكی در قم از طریق پست صورت می 
گیرد كه از فروشگاه های طرف قرارداد و مجاز خریداری می شود. بیرانوند از راه اندازی 
پست ناحیه پردیسان خبر داد و گفت: اقدامات لازم در این خصوص انجام شده تا در صورت 

اختصاص اعتبارات و تجهیز، ظرف چند ماه آینده به بهره برداری برسد.
وی افزود: در حال حاضر در استان قم یک پست شهرستان و سه ناحیه پستی وجود 

دارد كه به مردم خدمات پستی ارایه می كند.

معاون امور اجتماعی  بهزیستی  استان قم عنوان کرد 

شرکت 8هزار کودک  قمی 
دربرنامه های هفته ملی کودک 

معاون اجتماعی بهزیستی استان قم با تبریک به مناسبت هفته ملی كودک گفت : روز 
كودک روزی است كه برای یادبود و افتخار كودكان شناخته شده است و كشورها ، روزهای 

متفاوتی را به عنوان روز كودک اعلام كرده اند كه آن را جشن می گیرند.  
  مریم علیشیری افزود: هفته ملی كودک از تاریخ۱۵ مهر ماه الی ۲۱مهر ماه می باشد 
كه در این هفته روز ۱6مهر ماه اختصاصا روز ملی كودک می باشد و هر ساله دوبخش 
برنامه توسط دفتر  كودوكان اجرا شده كه یک بخش آن متعلق به بخشنامه ی ارسالی از 
سوی سازمان بهزیستی كشور می باشد كه این سازمان برای كلیه این روزها عناوینی را 
مشخص نموده وبرنامه های اجرایی متناسب با عناوین تعیین شده توسط مهد های كودک 
اجرا می گردد .وی همچنین عنوان كرد، درسطح استان تعداد ۱36778 كودک زیر 6 سال 
داریم كه تعداد 78۵۹  كودک كه در مهد ها ی كودک بهزیستی تحت پوشش می باشند.

علیشیری گفت: شعار این هفته نیز با عنوان ))بال از تو پرواز ازمن (( می باشد و بخش 
دوم برنامه هابراساس برنامه های تعیین شده در كمیته كودک ونوجوان می باشد كه قبل از 
شروع این هفته جلساتی با حضور اعضاء این كمیته كه شامل هلال احمر ،آموزش وپرورش 
، بهزیستی ،كانون توسعه وهمیاری مهد های كودک ،وزارت بهداشت درمان وآموزش 
پزشكی ، صدا وسیما ، پلیس راهنمایی ورانندگی ناجا ، سازمان حفاظت محیط زیست ، 
دانشگاه علوم پزشكی جهت هماهنگی در استانداری تشكیل شد و وظیفه هر دستگاه در 

اجرای برنامه مشترک وبرنامه های این هفته مشخص  گردید .
وی درپایان اضافه كرد: شعاركمیته كودک ونوجوان به مناسبت روز جهانی كودک »دنیا 

با لبخند كودک زیباست« می باشد.

از سوی روابط عمومی و امور بین الملل مسجد جمکران

برنامه های دهه اول محرم 
مسجد مقدس جمکران اعلام شد

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل مسجد مقدس جمكران برنامه های این مسجد در 
دهه اول محرم امسال را تشریح كرد.

به گزارش روابط عمومی مسجد مقدس جمكران، حجت الاسلام سید مهدی هاشمی زاده 
در تشریح برنامه های دهه اول ماه محرم در مسجد مقدس جمكران اظهار كرد: برنامه های 
عزاداری در مصیبت شهادت امام حسین )ع( از روز سه شنبه با ویژه برنامه سیاه پوشان آغاز 

و این مسجد شریف با حضور خادمان و مهدی یاوران عزاخانه سالار شهیدان خواهد شد.
وی ادامه داد: پس از برنامه سیاه پوشی مراسم دعای توسل این هفته با سخنرانی 
حجت الاسلام ظهیری و قرائت دعا و مراسم سینه زنی با حضور حاج سید مهدی میرداماد و 
حاج مهدی سلحشور برگزار خواهد شد. مدیر روابط عمومی و امور بین الملل مسجد مقدس 
جمكران گفت: پنج شنبه این هفته نیز كه مصادف با شب اول محرم است، مرثیه خوانی 
با مداحی حاج مجید دلشاد پس از نماز ظهر و عصر اجرا می شود؛ پس از آن مراسم 
سخنرانی در ساعت ۱۹:۴۵ با حضور حجت الاسلام آقاتهرانی و قرائت دعای كمیل توسط 
حجت الاسلام محمدی در ساعت ۲0:۲0 برگزار می شود. هاشمی زاده افزود: روز جمعه ۲۴ 
مهرماه مراسم دعای ندبه با سخنرانی و قرائت دعای توسط حجت الاسلام شهیدی برگزار 
می شود و در ادامه نیز مراسم شیرخوارگان حسینی در مسجد مقدس جمكران برگزار 
خواهد شد. وی ادامه داد: همچنین از روز سه شنبه هفته جاری مراسم عزاداری حسینی به 
مدت ۱۱ شب در شبستان امام علی )ع( با سخنرانی حجت الاسلام آقاتهرانی و مداحی حاج 

مهدی سلحشور و كربلایی محمدجواد احمدی برگزار می شود.
مدیر روابط عمومی و امور بین الملل مسجد مقدس جمكران با بیان اینكه از روز 
پنج شنبه هفته جاری به مدت ۱0 روز هر صبح زیارت عاشورا در این مسجد شریف قرائت 
می شود، اظهار كرد: مراسم مقتل خوانی ظهر عاشورا با حضور حجت الاسلام آقاتهرانی، بعد 

از نماز ظهر در مسجد مقدس جمكران برگزار خواهد شد.
وی در پایان خاطرنشان كرد: وسایل ایاب و ذهاب زائران به ویژه مسیر برگشت، به نقاط 

مختلف شهر قم برای استفاده زائران و عزاداران تدارک دیده شده است.

رئیس پلیس آگاهی استان قم  خبرداد:

کشف محموله 800 میلیونی 
پوشاک قاچاق

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از كشف محموله پوشاک قاچاق به 
ارزش800میلیون ریال در این استان خبر داد.

سرهنگ مهدی قدمی  اظهارداشت:در پی كسب خبری مبنی بر اینكه چند دستگاه 
خودرو سواری بصورت كاروانی اقدام به قاچاق پوشاک از استان های جنوبی كشور به سمت 
تهران می كنند كه بلافاصله اكیپی از مأموران پلیس آگاهی استان در محورهای مواصلاتی 
استان مستقر شدند. به گفته وی در این رابطه سه دستگاه خودرو كه یكی از رانندگان سابقه 
دار و چند ماه پیش نیز به اتهام حمل كالا قاچاق در این استان دستگیر و منجر به مصادره 
خودرو وی به نفع دولت شد و نیز سرنشینی فردی معلول جسمی و همچنین دو خودرو 

دیگر كه رانندگان مرد و سرنشینان آن ها خانم بودند توقیف و متهمان دستگیر شدند.
به  پوشاک  ثوب  ۲هزار  از  بیش  خودروها  از  بازرسی  افزود:در  قدمی  سرهنگ 

ارزش800میلیون ریال كشف شد. 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم گفت:نهایتاً در این خصوص پرونده 

تشكیل و جهت سیر مراحل قانونی به اداره كل تعزیرات حكومتی استان ارسال شد.

در کمر بندی امام علی )ع( رخ داد:

دو کشته حاصل برخورد 
دو موتورسیکلت و تریلی

رییس مركز مدیریت حوادث و فوریت های پزشكی قم گفت: بر اثر برخورد دو دستگاه 
موتورسیكلت و یک دستگاه تریلی در این استان دو تن جان خود را از دست دادند. 

محمدرضا حسنی روز دوشنبه در گفت و گو با ایرنا، افزود: این حادثه ساعت شش صبح 
دیروز در محور تقاطع 7۲ تن به شهر قائم رخ داد كه بر اثر آن دو تن آقا ۲0 و ۴0 ساله سر 

صحنه تصادف جان باختند.
وی اضافه كرد: در این حادثه یک نفر دیگر نیز بر اثر وارد شدن ضربه به سر مصدوم 

شد و حال وی وخیم است.
وی به حادثه دیگر برخورد سه دستگاه خودروی پراید، ۲06 و پژو پارس اشاره و بیان 

كرد: این حادثه ساعت دو و ۲3 دقیقه بامداد دیروز، در آزادراه قم - تهران رخ داد.
حسنی افزود: در این حادثه شش نفر مجروح شدند كه با آمبولانس های مركز اورژانس 

به مراكز درمانی قم منتقل شدند.

شورای اسلامی شهر قم تصمیم گرفت شهرداری قم 
بدهی  ۱۵ و نیم میلیارد تومانی خود به موسسه اعتباری كوثر 

را با تراكم تهاتر كند. 
به گزارش مهر، بدهی های هزار و ۵00 میلیارد تومانی 
شهرداری قم از مهم ترین مسائلی است كه این روزها در 
محافل مختلف راجع به این نهاد درباره آن صحبت می شود 
و همین موضوع موجب شده تهاتر این بدهی ها با اموال 

شهرداری در دستور كار این نهاد باشد.
لایحه دو فوریتی تعیین تكلیف بدهی ۱۵ و نیم میلیارد 
تومانی شهرداری قم به موسسه اعتباری كوثر كه برای تكمیل 
سهام شهرداری در بانک شهر یكی از موضوعاتی بود كه در 

جلسه شامگاه یكشنبه شورای اسلامی شهر قم مطرح شد.
حسن بختیاری، نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم كه 
این لایحه را قرائت كرد، درباره این لایحه گفت: شهرداری 
قم ۱۵۵ میلیارد ریال به موسسه مالی اعتباری كوثر بدهی 
دارد كه قرار شده با تراكم با تخفیف ۲۵ درصد و به قیمت 
سال ۹3 تهاتر شود كه در مقابل قرار شده جریمه و سود این 

پول متوقف شود.
برخی اعضای شورای شهر با اشاره به افزایش قیمت 
منطقه ای در سال های اخیر این توافق را به ضرر شهرداری 
می دانستند اما حمید بیطرفان، سرپرست معاونت مالی 
اقتصادی شهرداری قم با اشاره به اینكه هر روز معطل شدن 
برای تسویه این بدهی ها منجر به ایجاد سود و جریمه بیشتر 
خواهد شد، تصویب این لایحه دو فوریتی را به نفع شهر 

دانست.
ولی الله بیاتی، رئیس شورای شهر قم هم با اشاره به اینكه 
از ابتدا قرار بود بدهی این موسسه مالی از طریق فروش تراكم 

پرداخت شود، گفت: این تراكم سیار نخواهد بود.
در نهایت با توضیحات موافقان و رئیس شورای شهر، تهاتر 

بدهی ها تصویب شد.

تشکیل کمیته نام گذاری در شهرداری
مسئله نام گذاری 3۵ فقره معابر و شوارع موضوعی دیگری 
بود كه در جلسه یكصد و چهل و نهم شورای اسلامی شهر 
قم توسط رئیس كمیسیون خدمات شهری و امور زائرین 

مطرح شد.
طبق این لایحه كه به تصویب رسید 33 معبر بی نام به 
نام شهدا مزین شد و دو مورد كه قبلًا مصوبه این كمیسیون 

را داشت، تصویب نشد.
عباس ذاكریان، رئیس كمیسیون خدمات شهری شورای 
اسلامی شهر قم در ادامه به لایحه شهرداری بر اساس بند 
۲۴ ماده 7۱ قانون شوراهای اسلامی شهر اشاره كرد كه 
شهرداری در قالب آن می خواهد كمیته ای برای نام گذاری 

تشكیل دهد.
رئیس كمیسیون فرهنگی رئیس این كمیته خواهد بود و 
سه نفر اعضای شورای شهر، یک نفر استاد دانشگاه، یک نفر 
استاد حوزه علمیه، مدیركل روابط عمومی، معاون خدمات 

شهری شهردار از جمله مسائل در این حوزه است.
ذاكریان درباره شرایط جدید می گوید: اگر این كمیته 
اجرایی باشد اعضای شورای شهر نباید حق رأی داشته باشند. 
كمیسیون مصوب كرد كه این شورا بدون اعضای شورای 

شهر تصویب شده و نام های پیشنهادی به شورا بیاید.
وی افزود: اعضای شورای شهر می توانند به عنوان عضو 
ناظر در این گونه جلسات شركت كنند و این كمیته با این 
شكل نیازی به رای شورا ندارد و به عنوان یک كمیته داخلی 

شهرداری می تواند فعالیت كند.
همچنین محمود مسگری با اشاره به حساسیت های 
نام گذاری در شهر قم ادامه داد:  جای برخی دستگاه ها در 
این كمیته خالی است. به عنوان مثال سپاه و بنیاد حفظ 
آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس می توانند در این حوزه 

نظراتی داشته باشند.  
شهردار قم هم در این زمینه گفت: این كمیسیون قرار 
و یک  ارائه دهد  به شهرداری  را  پیشنهادات خود  است 

كمیسیون اجرایی نیست.
سید مرتضی سقائیان نژاد تأكید كرد: هر نامگذاری باید بر 
اساس تفكر و اصولی صورت بگیرد كه این شورا می تواند این 

موضوع را پیگیری كند.
نظر شهردار قم این بود كه تشكیل این كمیته با حضور 
اعضای شورای شهر روند كار را كوتاه كرده و موجب خواهد 
بررسی در كمیسیون  به  نیازی  نام گذاری  لوایح  شد كه 
خدمات شهری نداشته باشد اما نظر رئیس شورای شهر این 

بود كه لوایح در هر صورت باید به كمیسیون بیاید.
در نهایت این لایحه از دستور كار خارج شد تا شهردار با 
نظر خود این كمیته را ایجاد كرده و از اعضای شورای شهر به 

عنوان ناظر استفاده كند.

دردسرهای تعیین حدود اسناد قدیمی
رئیس  طلب،  سعادت  مصطفی  كه  دیگری  لایحه 
كمیسیون امور زیربنایی در جلسه یكشنبه شب مطرح 
كرد، مربوط به پرداخت خسارت ۲۹ میلیون تومانی به یک 

شهروند بود.  
به گفته او این خسارت بابت الزام مالک به تخریب بخشی 

از فونداسیون ساختمانش پرداخته خواهد شد.
می گوید:  لایحه  این  جزئیات  درباره  طلب  سعادت 
اشتباهی كه صورت می گیرد این است كه نقشه بردار منطقه 
وقتی پیش از تخریب ساختمان مراجعه می كند و حدود 
ساختمان را تخمین می زند و پای پرونده می نویسد كه این 
بررسی ارزشی ندارد اما كسی به این جمله توجهی نمی كند.

وی ادامه داد: وقتی فونداسیون ساختمان در حال ساخت، 
اجرا می شود همسایه شكایت می كند و متوجه می شوند كه 

مقداری اضافه ساخته شده است.
سعادت طلب افزود: حالا شهرداری می خواهد اضافه این 
فونداسیون را تخریب كند اما باید به مالک خسارت پرداخت 
شود كه اعضای كمیسیون نظرشان این بود كه مالک به 
محاكم قضایی برود و خسارت را از این طریق بگیرد تا موارد 

مشابه دامن گیر شهرداری نشود.
محسن عابدینی پور، دیگر عضو شورای شهر درباره این 
لایحه گفت: املاک قدیمی اسناد حدودی دارند كه تعیین 
حدود وظیفه ثبت اسناد است. مالک باید به سازمان ثبت 

املاک مراجعه كرده و حدود ملک را بگیرد.
وحید شایسته نیک، عضو كمیسیون امور زیربنایی هم 
ادامه داد: البته این ملک تعیین حدود شده اما اضلاع اربعه 
آن مشخص نشده كه این مشكل را در ارتباط با بسیاری از 

سندهای قدیمی مشاهده كرده ایم.
وی اظهار كرد: نظر كمیسیون این بود كه مالک با مراجعه 
به دادگاه این موضوع را پیگیری كند چرا كه از نظر ما مقصر 
اصلی سازمان ثبت و اسناد است. خود مالک هم مقصر بوده 
چرا كه مسئول نقشه كشی شهرداری در پرونده قید كرده كه 

این اندازه گیری ها دقیق نیست.
شایسته نیک به نقص شهرداری در این زمینه اشاره 

كرد و گفت: در مرحله سوم ایراد از فرایندهای موجود در 
شهرداری است كه برای این موضوع طرحی را آماده كرده ایم 
تا دیگر این مشكلات به وجود نیاید. این لایحه تصویب شد.

ارزش افزوده املاک ادامه خیابان 
جمهوری اسلامی افزایش یافت

موضوع دیگری كه توسط رئیس كمیسیون برنامه و 
بودجه در این جلسه مطرح شد به افزایش ارزش افزوده 

املاک خیابان جمهوری اسلامی مربوط می شد.
حجت الاسلام سید محمد آتش زر با اشاره به اینكه پروژه 
ادامه خیابان جمهوری اسلامی تا میدان امام حسین در حال 
اجرا است، گفت: املاكی كه در مسیر این طرح است سه 
حالت دارد. اگر كل ملک در طرح باشد، كه پول آن پرداخت 
می شود. اگر بخشی از ملک در طرح باشد كه كمتر از ۵0 
درصد باشد، صلح نامه امضا می شود و اگر ملک بر خیابان 
بیفتد، ارزش افزوده دارد كه باید این موضوع از شهروند اخذ 

شود.
وی با اشاره به اینكه طبق مصوبه قبلی این منطقه 
ارزش افزوده P ۲0 دارد گفت: لایحه ای از شهرداری آمده 
كه می گوید ارزش افزوده به P ۵0 افزایش پیدا كند كه در 

كمسیون با یک رأی مخالف تصویب شده است.
رئیس كمیسیون برنامه و بودجه در دفاع از این لایحه 
ادامه داد: این كار موجب بالا بردن ارزش اقتصادی منطقه 
خواهد شد و موجب می شود این مبالغ در این مناطق هزینه 

شود.
برخی اعضای شورای شهر اعتقاد داشتند كه رقم جدید 
برای دریافت ارزش افزوده زیاد است و اعتراض مردم را در 

پی خواهد داشت.
حسن بختیاری، نائب رئیس شورای شهر قم یكی از این 
افراد بود. او با اشاره به اینكه ما اگر هدفمان توسعه شهر است، 
افزایش یكباره عوارض ارزش افزوده مانع ایجاد می كند، گفت: 
باید كار كارشناسی روی این موضوع صورت بگیرد و این 
افزایش با شیب منطقی صورت بگیرد تا مانع توسعه منطقه 

نشود.
ناصر رعیت پور، دیگر عضو شورای شهر قم معتقد بود كه 
این قیمت ها بر اساس كار كارشناسی صورت گرفته و این 

ارزش افزوده واقعاً اتفاق افتاده است.
وی ادامه داد: پیشنهاد اولیه در این زمینه P ۱00 بود 

كه كار كارشناسی شد و به حداقل P ۵0 كاهش پیدا كرد.
ذاكریان هم با اشاره به اینكه شهرداری در این لایحه كار 
كارشناسی دقیقی انجام داده است اظهار داشت: روش كار به 
این صورت بوده كه 6 ملک را انتخاب كرده و قیمت قبل و 
بعد از طرح را سنجیده و بر اساس قیمت منطقه ای ارزش 

افزوده را محاسبه كرده اند.
وی ادامه داد: در پروژه های دیگر هم ارزش افزوده داریم و 
در پروژه فردوسی ارزش افزوده P ۱۴0 را تصویب كرده ایم كه 

نسبت به قیمت آن، این قیمت بسیار كم است.
در نهایت افزایش ارزش افزوده از املاک در مسیر ادامه 

بلوار جمهوری اسلامی تصویب شد.
تفریغ بودجه سازمان های تابعه شهرداری

تصویب تفریغ بودجه سازمان مدیریت پسماند، سازمان 
حمل و نقل و ترافیک و سازمان قطار شهری و همچنین 
اصلاح اساسنامه سازمان قطار شهری به نحوی كه اختیارات 
شهرداری بیشتر دیده شود، از دیگر مصوبات جلسه یكصد و 

چهل و نهم شورای اسلامی شهر قم بود.

استاندار قم خواستار نگاه ویژه مسئولان 
به توسعه زیرساخت های پردیسان شد .

آیین  این  در  صادقی  مهدی  سید 
حبیب الله  حاج  دبیرستان  از  بهره برداری 
عبداللهی راد در پردیسان طی سخنانی از 
خیرین مدرسه ساز قدردانی كرد. استاندار 
قم بابیان اینكه امر ساخت و تجهیز مدارس 
كاری انسانی و اسلامی است، حضور پررنگ 
خیرین مدرسه ساز را موردتوجه قرار داد و 
گفت: كار بزرگ خیرین موجب رشد و تعالی 

آینده سازان كشور می شود.
نماینده عالی دولت در استان با اشاره به 
كمبود زیرساخت های تحصیلی، خدماتی 
افزود:  پردیسان  منطقه ی  در  رفاهی  و 
مسئولین استان بایستی نگاه ویژه ای نسبت 
به توسعه این زیرساخت ها در این منطقه 

داشته باشند.
توسعه متوازن قم در زمینه ارائه 

خدمات پستی ضروری است 
استاندار قم همچنین در دیدار با هیات 

مدیره شركت پست استان قم با اشاره به 
جمعیت بالای ساكن در شهرک پردیسان و 
نیاز مبرم این منطقه به ارائه خدمات مختلف 
توسعه  گفت:  پستی،  خدمات  جمله  از 
متوازن قم در زمینه ارائه خدمات پستی 

ضروری است. 
نیاز  به  اشاره  با  صادقی  مهدی  سید 

روزافزون به خدمات الكترونیكی در سیستم 
های ارتباطی شركت پست، افزود: اهمیت 
بكار بردن روش های الكترونیكی در انتفاع 
بیشتر كاربران است و ارتقاء زیرساخت ها با 
بكارگیری ابزارهای روز دنیا امری ضروری 

است.
فرصتی  را  نوظهور  های  فناوری  وی 

برشمرد  مردم  به  خدمت  برای  مناسب 
صحیح  های  دیدگاه  باید  كرد:  اضافه 
استفاده از علوم جدید نهادینه شده و از 
نیروی  یک  قالب  در  نو  ارتباطی  وسایل 

كمكی بهره برد.
وی با تاكید بر لزوم ایجاد دیدگاه های 
فرا استانی و ملی در بین مدیران، افزود: 
برنامه ریزی ها باید متقارن با سایر استان 
های كشور باشد تا رشد و توسعه همه جانبه 

فراهم شود.
بیرانوند  رحمان  جلسه  ابتدای  در 
به  اشاره  با  قم  پست  شركت  مدیركل 
تغییرات ساختاری در بخش های مدیریتی 
بار  كاهش  برای  پست  شركت  اجرایی  و 
مالی و نیز تسریع در ارائه خدمات و بهینه 
سازی فعالیت ها، افزود: سرویس های ویژه و 
جدیدی با حضور مقام عالی وزارت در استان 
قم به بهره برداری رسیده است كه با استفاده 
از ظرفیت بخش خصوصی خدمات مهمی 

برای مردم قم فراهم شده است.

در جلسه شورای اسلامی شهر قم تصویب شد:

تهاتر بدهی شهرداری قم به موسسه کوثر

 استاندار قم :

باید نگاه ویژه به توسعه زیرساخت های پردیسان شود

مدیركل پدافند غیرعامل استان قم گفت: جاذبه های 
گردشگری و تاریخی قم برای معرفی نیازمند تبلیغات رسانه 

ای و محیطی است.
به گزارش روابط عمومی اداره كل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری قم، مهدی متقیان در بازدید از نمایشگاه 
قاب قم كه در مقابر گنبد سبز برپاست اظهار داشت: با توجه 
به اینكه جاذبه های گردشگری و تاریخی در استان قم منصر 
به فرد است نیازمند تبلیغات رسانه ای و محیطی است تا كار 

فرهنگی در این عرصه صورت بگیرد.
دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  كل  اداره  افزود:  وی 
و گردشگری قم با برپایی این نمایشگاه با تصاویری از آثار 
تاریخی و گردشگری كه توسط عكاسان استان قم جمع 
آوری شده است اقدام ارزنده انجام داده است كه امیدواریم در 

استان استمرار پیدا كند.

مدیركل پدافند غیرعامل استان قم با اشاره به اینكه  
معرفی جاذبه های گردشگری اشتغالزایی را در استان به 
همراه دارد گفت: با معرفی جاذبه های گردشگری و تاریخی 
بسیاری از گردشگران داخلی و خارجی از این امكان بازدید 

می كنند و این امر باعث اشتغالزایی در استان می شود.
حضرت  حرم  وجود  با  قم  استان  افزود:  متقیان 
معصومه)س( و مسجد مقدس جمكران و بقاع متبركه ای 
كه دارد می تواند با جذب گردشگران مذهبی در استان، 
درآمدزایی و رشد اقتصادی را در سطح استان و ملی فراهم 

سازد.
وی با بیان اینكه توسعه زیرساخت های گردشگری در 
استان ضروری است گفت: میزبانی از گردشگران و زائران 
در این استان باید با ارایه خدمات شایسته رفاهی، تفریحی و 

گردشگری صورت بگیرد.

مدیركل پدافند غیرعامل استان قم افزود: از این رو برای 
معرفی آثار تاریخی و گردشگری قم سرمایه گذاری باید انجام 

شود.
نمایشگاه قاب قم با هدف نمایش آثار تاریخی قم و 
گردشگری قم از دریچه دوربین عكاسان حرفه ای استان قم 
از جمله محسن قائمی، امیر حسامی نژاد، حجت الله عطایی، 
حسین قدیانی، احمد ظهرابی،حسین امامی، محمد رفیعی 
موحد، مهدی مریزاد و فرزانه پیری به معرفی حدود ۵0 مكان 

تاریخی و گردشگی قم پرداخته است.
آثارعكاسی شده شامل مكان هایی از جمله تیمچه فرش 
قم، بازار كهنه، خانه های تاریخی استان، كاروانسراها، قلعه ها، 
بادگیرها، پل ها،غارها، آتشكده ها، آب انبارها و امامزادگان قم 
است كه تا 30 مهرماه صبح ها از ساعت ۹ الی ۱۴ پذیرای 

علاقمندان است.

مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم: 

جاذبه های گردشگری قم نیازمند تبلیغات رسانه ای است 

سرمقاله

اخبار

قم  شهرداری  زیربنایی  امور  معاون 
سال  در  قم  شهرداری  سیاست  گفت: 
پروژه های  تمام  كه  است  این  جاری 
عمرانی غیر فعال و به نوعی متوقف شده 

را فعال سازی كنیم.
علیرضا قاری قرآن با اشاره به پروژه های 
چند  كرد:  اظهار  قم  شهرداری  عمرانی 
پروژه وجود داشت كه به صورت معلق 
آنها پروژه  بود كه مهم ترین  باقی مانده 
تقاطع غیرهم سطح شهدای ۱۵ خرداد بود 
كه هماهنگی ها انجام شد و اكنون پیمانكار 

به صورت جدی وارد میدان شده است.
وی خاطرنشان كرد:  هفته اخیر حركت 
اتفاق  پروژه  این  در  خوبی  تغییرات  و 
افتاده، امروز شاهد فعال شدن عمده پروژه 

هستیم.
قم  شهرداری  زیربنایی  امور  معاون 
ادامه داد:  این پروژه در حال طی كردن 
روند مناسبی است، امیدواریم این وضعیت 
ادامه پیدا كند و پروژه در اسرع وقت برای 

بهره برداری آماده شود.
وی با اشاره به پروژه پل روگذر میثم 
گفت: این پروژه جنوب و شمال خیابان 

میثم به هم وصل می كند و از پروژه هایی 
بود كه بنا به دلایلی متوقف مانده بود، 
ولی این پروژه نیز فعال شده است و همه 

پایه های پل بتن ریزی و كامل شده است.
قاری قرآن ابراز امیدواری كرد این طرح 
عمرانی نیز در ماه های آینده تكمیل شود و 

در اختیار همشهریان قرار گیرد.
وی با اشاره به پروژه بلوار مرجعیت 
گفت: این پروژه از امتداد بلوار جمهوری 
اسلامی به انتهای شهرك پردیسان در حال 

احداث بوده و برای آن منابع مالی تامین 
شده تا وضعیت بهتری پیدا كند و فاز اول 
آن كه حدفاصل انتهای بلوار جمهوری 
است  كریمی  شهید  میدان  تا  اسلامی 
ادامه به شهرك پردیسان متصل  كه در 

می شود.
قم  شهرداری  زیربنایی  امور  معاون 
خاطرنشان كرد: پروژه تقاطع غیرهمسطح 
از  اعظم)ص(  پیامبر  بلوار  در  كریمی 
شده،  فعال  كه  بوده  دیگر  پروژه های 

این  زیرگذر  سال  انتهای  تا  امیدواریم 
پروژه تكمیل شود، زیرا از نظر بار ترافیكی 
به ارتباط بین منطقه پنج و چهار كمك 

می كند.
تقاطع  دیگر  پروژه  كرد:  عنوان  وی 
بزرگراه امام علی)ع( با انتهای بلوار عمار 
یاسر است، كه در آینده نزدیك كلنگ آن 
زده می شود، اكنون پیمانكار این پروژه در 

حال تجهیز كارگاه است.
از  پروژه  این  شد:  یادآور  قرآن  قاری 
جمله پروژه هایی است كه به صورت ویژه 
و برنامه ریزی مشخص سعی می كنیم، در 
نیمه اول سال ۹۵ آن را تحویل همشهریان 

دهیم.
وی تصریح كرد: سیاست سال جاری 
است كه تمام پروژه های غیر فعال و به 

نوعی متوقف شده را فعال سازی كنیم.
معاون امور زیربنایی شهرداری قم با 
اشاره به بحث آسفالت معابر گفت: تدابیری 
انجام شده و دنبال آن هستیم، پیش از 
سرما حداكثر استفاده را انجام دهیم تا 
بحث آسفالت را به ویژه در مناطق ۲ و 

6 انجام دهیم.

معاون امور زیربنایی شهرداری قم: 

پروژه های عمرانی متوقف شده فعال شد

حسین  فرحی



3 اقتصادی

آغاز پرداخت خسارت به ذینفعان فاجعه منا 

مدیرعامل بیمه ایران گفت: برای جبران خس�ارت ح�وادث اخیر مکه و منا به 
ذینفع�ان این ح�وادث در مجموع بیش از ۳۰ میلیارد تومان خس�ارت پرداخت 

خواهیم کرد. 
سیدعباس حسینی از آغاز پرداخت علی الحساب غرامت فوت جان باختگان خبر داد و افزود: 
با هماهنگی سازمان حج و زیارت و به منظور جبران بخشی از هزینه های کفن و دفن جان 
باختگان این حوادث، پرداخت علی الحساب ۲۵۰ میلیون ریالی را درشعب سراسر کشور خود 
آغاز کردیم. وی افزود: بیمه ایران در راستای ایفای مسئولیت های اجتماعی خود بلافاصله 
و بدون طی تشریفات بیمه ای دراین خصوص اقدام نموده است. طبق قرارداد بیمه ایران با 
سازمان حج و زیارت، غرامت فوت جان باختگان حوادث مکه در مجموع ۵۵ میلیون تومان 

است که به محض تکمیل پرونده فوت شدگان در وجه بازماندگان پرداخت خواهد شد.
حس��ینی اضافه کرد: همچنین هزینه های درمانی تا سقف ۱۵ میلیون تومان است که 
طبق قرارداد منعقده از طریق این مجموعه قابل جبران بوده و این هزینه ها به مراکز درمانی 
پرداخت خواهد ش��د. وی یکی از دغدغه های این شرکت را بحث پرداخت خسارت زیان 
دیدگان بیمه توس��عه ذکر و بیان کرد: درصدد هستیم هرچه سریع تر به پرونده باز بیمه 
توسعه در بیمه ایران خاتمه دهیم. برای جبران خسارت زیان دیدگان بیمه توسعه تدابیر 
جدیدی اتخاذ کرده ایم تا هرچه سریع تر زیان دیدگان و ذینفعان به حقوق خود دست یابند.

رئیس هیات مدیره بیمه ایران درباره استراتژی این شرکت در بازار داخلی تصریح کرد: ما 
با سایر شرکت ها نه تنها رقابتی نداریم بلکه از آنان حمایت نیز خواهیم کرد زیرا استراتژی 
ما افزایش سبد بیمه ای کشور است. ما به دنبال توسعه بازارهای داخلی و خارجی هستیم و 
با ایجاد هلدینگ آنان را دراین مهم با خود همراه خواهیم کرد. به اعتقاد وی، فضای رقابتی 
در صنعت بیمه ایران باید تغییر کند همچنین جایگاه صنعت بیمه درکشور جایگاه مناسبی 
نیست و ما باید به دنبال جایگاه واقعی خود باشیم. وی طلب این شرکت از بیمه گذاران و 

دستگاه های اجرایی را بیش از ۲۲۰۰ میلیارد تومان اعلام کرد.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,176,000یک مثقال طلا

964,030یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,400,000سکه بهار آزاد ی

9,400,000سکه امامی

4,720,000نیم سکه

2,580,000ربع  سکه

1,710,000سکه یک گرمی

قیمت نمایندگینام خود رو

 20636,900,000 تیپ 5

 206SD36,700,000وی 8

GLX 405 ۳۰,۳۰۰,۰۰۰پژو 

SLX 405 ۳۰,۰۰۰,۰۰۰پژو 

ELX 38,937,000پژو پارس 

 ۳7,۰۰۰,۰۰۰پژو پارس سال

E2 90 ۳9,5۰۰,۰۰۰تند ر 

LX ۳۳,۰۰۰,۰۰۰رانا 

TU5 ۳۳,۳۰۰,۰۰۰رانا 

LX ۳۰,۰۰۰,۰۰۰سمند 

LX EF7 ۳۰,۰۰۰,۰۰۰سمند 

ELX ۳6,۰۰۰,۰۰۰سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 59,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 2۰,۰۰۰,۰۰۰سایپا 111

 19,5۰۰,۰۰۰سایپا 131

 20,000,000سایپا 132

SX 24,۰۰۰,۰۰۰تیبا 



قیمت نمایندگینام خود رو

315 MVM40,000,000 

 MVM46,000,000 550 دستی

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3372,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,000,000 چهار سیلند ر

ایرنا درباره ازدواج، جوانان و توانمند سازی   در میزگرد 
مهارت های اقتصادی خانواده که با حضور صاحبنظران برگزار 
شد، معضلات پیش روی دختران و پسران در جامعه امروزی با 

رویکرد مالی بررسی گردید. 
 مشاور معاونت جوانان وزارت ورزش و جوانان که یکی از شرکت 
کنندگان میزگرد اختصاصی ایرنا بود با بیان اینکه 3۰ تا 4۰ درصد 
قشر بیکار، جوانان دانش آموخته هستند، گفت: شکل گیری زندگی 

مشترک ممکن است دیگر به یک رویا تبدیل شود.
حجت الله میرزایی افزود: 4.۵ تا 7 میلیون نفر از افراد با مدارج و 
مدارک دانشگاهی بالا، فاقد مهارت هستند که جویای کار نیز نیستند.

به گفته وی، این قشر از جوانان خود را بیکار نمی دانند از این رو جزو 
قشر بیکار جامعه محسوب نمی شوند.

  افزایش روحیه استقلال و انفرادی در کشور
بندی  تقسیم  با  جوانان  و  ورزش  وزات  جوانان  معاونت  مشاور 
توانمندسازی اقتصادی خانواده و خانوار به دو گروه تغییر نگرش در 
ایجاد استقلال و روحیه انفرادی و هزینه های زندگی، گفت: استقلال و 
روحیه انفرادی بویژه در میان قشر بانوان اخیرا اهمیت جدی پیدا کرده 

است و مطالعات اجتماعی نیز این امر را اثبات می کند.
وی ادامه داد: هزینه های زندگی، دیگر مسئله مهم در توانمند سازی 
اقتصاد خانواده و خانوار است که این دو موانعی برای اثر بخش بودن 

سیاست های تشویق رشد جمعیت به حساب می آیند.
میرزایی خاطرنشان کرد: خانم ها نسبت به گذشته تمایل بیشتری 
برای کار کردن و داشتن یک زندگی مستقل و مساوی دارند و هر چه 
میزان تحصیلات این قشر بیشتر باشد به تبع آن میزان گرایش آنها 

برای ورود به بازار کار نیز بیشتر می باشد.
و  فرهنگی  و  اجتماعی  از طرفی دیگر، فضای  اضافه کرد:  وی 
اقتصادی جامعه این رفتار را تشویق می کند؛ به عنوان مثال در یک 
خانواده، با اشتغال توام زن و مرد به زحمت می توان زندگی را اداره 
کرد چه برسد به اینکه یکی از آنها تنها به سرکار برود و درآمد زن و 

مرد نه تنها جایگزین هم، بلکه مکمل یکدیگر است.
مشاور معاون جوانان وزارت ورزش و جوانان، این امر را موجب 
فرزندآوری کمتر و حتی تمایل کمتر خانم ها به ازدواج بیان کرده 
و درخصوص وضعیت اشتغال خانم ها گفت: خانم ها نسبت به آقایان 
دسترسی کمتری به فرصت های شغلی دارند و نرخ بیکاری در میان 

خانم ها چهار برابر نرخ بیکاری در بین آقایان است.
وی ادامه داد: نرخ مشارکت در بازار کار در میان زنان یک سوم 
مردان است و این خانم ها یا تمایلی به مشارکت در بازار کار ندارند و یا 
مانع فرهنگی و اجتماعی برای ورود به بازار کار برای خانم ها وجود دارد. 

 3۰تا 4۰ درصد ۱۵ تا ۲9 ساله بیکارند
میرزایی با بیان اینکه نرخ بیکاری در میان قشر جوان ۱۵ تا ۲9 
ساله، به 3۰ تا 4۰ درصد می رسد، اظهار داشت: فرصت های دسترسی 
شغلی و کسب درآمد در کشور به شدت کاهش یافته و هیچ چشم 
انداز روشن مالی و اقتصادی برای جوانان وجود ندارد و ازین رو ازدواج 

اساسا کم کم دارد به یک رویا برای جوانان تبدیل می شود.
وی هزینه های تشکیل خانواده حتی برای آسان سازی ازدواج را 
بسیار دشوار خواند و افزود: زندگی مشترک فقط گذشتن از پل یا مانع 
ازدواج نیست بلکه بخش مهمی به دوران پس از ازدواج مربوط است 
که اگر این مشکل رفع نشود پیامدهای جبران ناپذیری مانند طلاق و 

سرخوردگی را به همراه خواهد داشت.
میرزایی، بخش اعظمی از بیکاران در کشور را دانش آموختگان و 
تحصیل کرده های فاقد مهارتی عنوان کرد که با وجود بیکاری تمایلی 
برای ورود به بازار کار ندارند و خود رابیکار نمی دانند و ازین رو ، جزو 

قشر بیکاران محسوب نمی شوند.
این مقام در وزارت ورزش و جوانان ، تعداد این افراد را 4.۵ تا 7 
میلیون نفر برشمرد و گفت: نهادهایی که بازار کار را مدیریت می کنند، 
این گروه را گروه بی کار در نظر نمی گیرند؛ در حالی که با احتساب 
پنج میلیون تحصیل کرده بیکار، قشر بیکار جامعه در حقیقت بیش 

از ۱۰ میلیون نفر است.
میرزایی تصریح کرد: به طور کل، صحبت کردن از ازدواج برای این 
قشر از جامعه بی مورد است و حتی اگر تلاش کنیم آنها ازدواج کنند 

مسائل بعد از ازدواج و پیامدهای آن به مراتب بدتر خواهد بود.

 تغییر سطح انتظارات و استاندارد رفاهی
مشاور معاون جوانان وزارت ورزش و جوانان با بیان اینکه سطح 
انتظارات و استاندارد رفاهی با نسل گذشته تغییر کرده است، گفت: با 

اندرز نمی توان به جوانان توصیه کرد تا به حداقل قانع باشند.
وی اضافه کرد: دیگر مبنا قرار دادن درآمد مناسب، اسکان و غذا 
برای شکل گیری یک خانواده و زندگی مشترک وجود ندارد و فقط 
این نیازهای حداقلی نیست؛ چون سطح استاندارد افزایش یافته است.

  تحصیل کرده های جامعه بی مهارت هستند
میرزایی با بیان این که امروزه دیگر تعداد افراد تحصیل کرده 
اهمیت ندارد، گفت: در این دوره همه جوامع دارای افراد تحصیل 
دارای  جمعیتشان  که  موفقند  کشورهایی  ولی  هستند  کرده 

مهارت های کافی باشد.
مهارت کار گروهی را نداریم

مشاور معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش یکی از مهارت 
کار در جهان امروز را حضور در کارهای گروهی و تیمی عنوان کرد 
و گفت: امروز بنگاه های بزرگ امکان فعالیت دارند و زمان بنگاه های 

کوچک به پایان رسیده است.
وی با اشاره به فعالیت های بنگاه های بزرگ اقتصادی موفق در جهان 
گفت: بسیاری از افراد در این بنگاهها از ابتدا یکدیگر را نمی شناسند 

ولی در کنار یکدیگر مشارکت می کنند.
مشاور معاون ساماندهی امور جوانان با بیان این که ما مهارت کار 
تیمی و گروهی را نداریم ، افزود: مهارت کار تیمی را باید از دوران 

کودکی و در بازی ها آموزش داد.
ایرانی ها بانک پذیر نیستند

وی بانک پذیری را یکی دیگر مهارت هایی دانست، که برای توانمند 
سازی اقتصادی خانوارهای مهم است و گفت: بیشتر افراد در جامعه 
تتها توانایی دریافت و پرداخت های مالی را فرا گرفته اند و بانک پذیر 

نیستند .  
ارایه  برای  بانک ها  از  باره توضیح داد: بسیاری  این  میرزایی در 
تسهیلات بانکی نیاز به ارایه طرح های اقتصادی دارند که بسیاری از 

مردم فاقد تدوین چنین طرح هایی هستند.
  علاقه مندان ورود به بازار کار مهارت های ابتدایی را ندارند

این کارشناس با اشاره توسعه فضای کسب و کار گفت: مهارت های 
مانند کار با یارانه و دانستن زبان خارجی از مهارت های لازم برای ورود 

به بازار کار است که بسیاری از جوانان فاقد این مهارت ها هستند.
وی با تاکید بر این که افراد این مهارت ها را باید در مدارس و یا 
سال ها ابتدایی دانشگاه فرا بگیرند، گفت: فرا گیری این مهارت ها در 

سنین بالا به لحاظ مالی و روانی بسیار سخت است. 
نیاز به حمایت دولت و بانک ها و طرح های خلاق

وی با اشاره به این امروزه فضای کسب و کار و فعالیت های اقتصادی 

تغییر کرده است، گفت: دولت و بانک ها باید توجه ویژه ای با طرح های 
جدید و نو آور در حوزه اقتصادی بدهند.

اختیار  در  بانک ها  اعتبارات  تمام  نباید  افزود:  کارشناس  این 
شرکت های بزرگ مانند خودروسازها قرار بگیرد. 

  صدور مجوزها مانعی جدی برای توانمندسازی خانوارها و 
اشتغال جوانان

عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی دیگر شرکت کننده 
ازدواج، جوانان و توانمندسازی  ایرنا درباره  در میزگرد اختصاصی 
مهارت های اقتصادی خانوارها بود، که طی سخنانی گفت: براساس 
اعلام وزارت اقتصاد و دارایی دو هزار و 9۰۰ مورد مجوز برای شغل 
وجود دارد که این مجوزها مانعی جدی برای توانمندسازی خانوارها به 

ویژه اشتغال جوانان است.
دکتر ابوالفضل رحیمی افزود: اگر قرار است اقتصاد خانوارها توانمند 
شود و جوانی بخواهد ازدواج کند و ایجاد اشتغالی داشته باشد، آیا 
یک شغل وجود دارد که این جوانان بتوانند انتخاب کنند که نیازی 

به صدور مجوز از سوی دستگاههای مختلف کشورمان نداشته باشد.
افراد  که  شده  باعث  مجوزها  گونه  این  صدور  داد:  ادامه  وی 
تحصیلکرده و جوانان ما همچنان با مشکلات جدی برای ایجاد اشتغال 

خودشان داشته باشند.
رحیمی اظهار داشت: در حال حاضر بسیاری از جوانان ما نه از دولت 
سرمایه ای می خواهند و نه شغلی، اما مجوز ایجاد اشتغال مانعی جدی 
برای ایجاد اشتغال جوانان شده و در واقع سدی برای فرصت های 

شغلی آنان شده است.
  الگوهای مصرفی خانوارها مشخص شود

رحیمی با بیان اینکه از شاخه دولت، مجوز مانعی برای مقاوم سازی 
اقتصاد خانوارها است، افزود: این موانع توان اقتصادی خانوارها را نیز 
کاهش می دهد که به همین منظور باید تکنیک های توانمندسازی 

در خانواده ها اجرا شود.
این عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی افزود: یکی از این 
تکنیک ها استفاده از کالاهایی است که جانشینی داشته باشد و اکنون 

این طرح نیز در کشور ما در حال انجام است.
وی ادامه داد: اما متاسفانه بیگانگان به سمت این موضوع هجوم 
آورده اند تا این مزیت را به هم بزنند اما ما باید الگوی مصرف برای 
در  خانوارها  مصرف  الگوی  تفاوت  و  باشیم  داشته  خانوارهایمان 

استان های مختلف کشور باید به خوبی مشخص شود.
در  خانوارها  در  کالا  مصرف  الگوی  این  اگر  داد:  ادامه  رحیمی 
استان های مختلف یکسان باشد، ارزش های فرهنگی و دینی متلاشی 

می شود و تبعات اجتماعی را نیز به دنبال دارد.
 اعتیاد مدرن گریبانگیر جامعه شده است

این استاد دانشگاه گفت: در حال حاضر معضلی به نام اعتیاد مدرن 

گریبانگیر جامعه شده و این موضوع از دنیا غرب وارد کشورمان شده 
است.

وی موضوع اعتیاد مدرن را اینگونه توضیح داد و خاطرنشان کرد: 
در بسیاری از کشورهای در حال توسعه، شاهد افزایش سطح مصرف 
بدون داشتن درآمد ثابت هستیم که این موضوع تحت عنوان اعتیاد 

مدرن مطرح است.
رحیمی ابزارهای اعتیاد مدرن را داشتن کارت های اعتباری و خرید 
آسان عنوان کرد و گفت: برای اینکه مصرف خانواده ها افزایش یابد این 
موضوع مرح شده که به عنوان مثال به خانوارها فرصت داده می شود 
که مبلغ یک میلیون تومان خرید با کارت های اعتباری داشته باشند 
و مبلغ آن را چند ماه بعد پرداخت کنند و اگر پس از ماههای تعیین 
شده نتواند پرداخت کند، عزت نفس فرد را لکه دار می کنند و مصرف 

خانوارها را افزایش می دهند.
وی تصریح کرد: زمانی که این افراد نتوانند مبلغ خود را پرداخت 
کنند، مبلغش افزایش می یابد و ناخواسته به چرخه ای می افتد که 
تحت عنوان اعتیاد مدرن است و در اقتصاد خانوارها این موضوع به 
عنوان یک مشکل جدی است چرا که این فرد ارزشهای فردی و 

خانوادگی خود را از دست می دهد. 
 عطش خرید در مردم ایران بالا است

وی در ادامه یکی از مشکلات در عدم توانمندسازی خانوارها را باز 
بودن درهای خانوارهای ایرانی به سوی انواع کالاها عنوان کرد و گفت: 

در حال حاضر عطش خرید در مردم ایران بسیار بالا است.
این استاد دانشگاه ادامه داد: اکنون دروازهای خانوارهای ایرانی 
به روی انواع کالاهای مختلف از کشورهای جهان باز است، اما چرا 
کشورهایی مانند چین، هند و آفریقا که جمعیت شان از ما بیشتر 
به  کالاها  انواع  ورود  و  وضعیت  این  به  شدن  وارد  هلاک  است، 

کشورشان نیستند.
وی باز بودن دروازهای ورود کالا به ایران را منجر به افزایش عطش 
خرید کالا در کشور دانست و گفت: این موضوع هر سیاستمدار و 
اقتصاددانی را به وجد می آرود چرا که به راحتی می توان هر نوع 
کالایی را وارد این خانوارها کرد اما چرا نمی توان به راحتی این کالاها 

را وارد سبد خانوار کشورهای پرجمعیت جهان کرد.
رحیمی معتقد است باید دولت و خود خانوارها دروازهای ورود 
این کالاها به کشور را ببندند و این موضوع با سیاستگذاری دولت 
و خانوارها با ارزش های خانوادگی خودشان می توانند این موضوع را 

برنامه ریزی کنند.
سمت  به  توانند  می  خانوارها  که  کارهایی  از  یکی  گفت:  وی 
توانمندسازی خودشان برنامه ریزی کنند این است که کالاهای دارای 
جانشین را استفاده کننده چرا که کالاهای بدون جانشین تحت عنوان 
برند، مد و مدل کمر خانواده ها را می شکند و اقتصاد خانوارها نیز در 

بلندمدت به خطر می افتد.
عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی گفت: ما به شدت مخالف 
هستیم که خانواده های ایران به سمت خرید راحت بدون داشتن 
درآمد سوق داده شوند چرا که در صورت تامین نشدن هزینه آن، 
به لیست سیاهی می پیوندند که نمی توانند هزینه خودشان را تامین 
کنند و این دامی است که برای خانواده ها و جوانان ایرانی پهن شده 

است و اقتصاد کشورمان را نیز متزلزل می کند. 
 خانوارهای ایرانی مقیاس اقتصادی را رعایت می کنند

ایرانی مقیاس های  با بیان اینکه خانوارهای  این استاد دانشگاه 
اقتصادی را رعایت می کنند، گفت: این موضوع به عنوان یک مزیت به 
شمار می رود به همین منظور مسوولان کشوری باید به این موضوع 

توجه جدی داشته باشند.
وی گفت: این مزیت به شیوه ای است که به محض برنامه ریزی 
خانواده ها برای بچه دار شدن، بسیاری از هزینه های خودشان را به 
منظور افزایش هزینه ها با بچه دار شدن را کاهش می دهند که این 

موضوع به عنوان یک مزیت محسوب می شود.
رحیمی در ادامه گفت: برای توانمندسازی اقتصادی خانواده ها 
سازمان ها و ارگان ها نمی توانند فعالیتی داشته باشند بلکه باید 
خود خانوارها تکنیک های موردنیاز را آموزش ببینند اما نباید ما از 
تکنیک های کشورهای خارجی الگو بگیریم چرا که هزینه ها در 

کشورهای مختلف، متفاوت است.
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ازدواج جوانان؛ مهارت های اقتصادی خانواده 

فشار ناگهانی برای ورود به بازار؛
امسال چند نفر شاغل می شوند؟

وزیر کار هشدار داده 5 میلیون تقاضای شغلی جدید در راه است و برای عبور از 
این بحران باید سالی ۸۰۰ هزار شغل ایجاد شود؛ با این وجود پیش بینی رشد صفر 

درصدی اقتصاد، رونق بازار کار را با مخاطره مواجه می کند. 
عل��ی ربیعی؛ وزی��ر کار در جدیدترین اظه��ارات خود پیرامون وضعیت بازار کار کش��ور، 
اظهارداشت: در سال های پیش رو ۵ میلیون نفر متقاضی شغل جدید خواهند بود. وی با بیان 
اینکه بیش از ۵ میلیون نفر در آینده با تأخیر وارد بازار ایران خواهند شد، گفت: بسیاری از آنها 
فارغ التحصیلان دانشگاه ها و خانم ها هستند. وزیر کار ادامه داد: برای اینکه بتوانیم نیروهایی 
که الان قصد دارند وارد بازار شوند را سامان دهیم، در سال های آتی باید سالانه ۸۰۰ هزار 
شغل جدید ایجاد کنیم. با این وجود، آمارهای دولتی نشان می دهد که خالص ایجاد اشتغال 
در سال 93 به میزان 4۰۰ هزار مورد بوده که نصف آن چیزی است که وزیر کار معتقد است 
برای عبور از بحران بیکاری مورد نیاز است. هرچند ربیعی می گوید در سال گذشته بیش از 
7۰۰ هزار شغل در کشور ایجاد شده اما از آنسو بیش از 3۰۰ هزار شغل موجود نیز نابود شده؛ 
بنابراین یکی از مهم ترین برنامه ها و سیاست گذاری های مورد نیاز فضای کسب و کار این 

است که اقدامات باید به پایداری مشاغل موجود بیانجامد.
دو شغل ایجاد و یک مورد نابود می شود! 

اینکه سالیانه چقدر شغل در کشور ایجاد می شود در صورتی حائز اهمیت است و می تواند 
به خروج بازار کار از بحران منجر ش��ود که از آنس��و ریزشی اتفاق نیافتد و یا اگر هم ریزش 
مشاغل در بنگاه ها اجتناب ناپذیر است، در حداقل باشد نه اینکه وقتی دو شغل جدید در 
کشور ایجاد می شود، یک شغل موجود نابود شود. مدت هاست مقامات دولتی هشدار می 
دهند 4 میلیون و ۵۰۰ هزار دانشجو در حال تحصیل داریم که بزودی و طی یکی دو سال 
آینده به جمع متقاضیان شغل خواهند پیوست و باید برای درخواست های شغلی آنها فکری 
بشود. وزیر کار راهکار حل سونامی میلیونی تقاضا برای کار در سال های آینده را فعال کردن 
بنگاه های کوچک و ایجاد سالیانه ۸۰۰ هزار شغل جدید می داند. سوال این است که آیا با 
توجه به وضعیت رکود شدید در بنگاه ها و اوضاع نه چندان خوب کسب و کار در اقتصاد ایران، 
افت چشمگیر و پیش بینی نشده درآمدهای نفتی و سیلی از بیکاران که بالاخره به راه خواهند 
افتاد، این ظرفیت در اقتصاد کشور وجود دارد که بتواند تا پایان امسال ۸۰۰ هزار شغل جدید 
ایجاد کند؟ صندوق بین المللی پول اعلام کرده ایران در سال آینده میلادی احتمالا 4.۵ تا 
۵ درصد رشد اقتصادی را در صورت برداشته شدن تحریم ها تجربه خواهد کرد، اما در سال 
جاری رشد اقتصادی ایران تقریبا صفر خواهد بود. در صورت تحقق این پیش بینی، باید گفت 

بیکاران نباید منتظر ایجاد فضاهای جدید شغلی در سال جاری باشند.
امسال شغلی ایجاد نمی شود؟ 

این یعنی اینکه بازار کار با نوعی انباشت دوباره بیکاری و صف متقاضیان کار مواجه خواهد 
بود و تاکید وزیر کار مبنی بر ایجاد ۸۰۰ هزار فرصت شغلی در سال، شاید محقق نشود. حتی 
پیش تر وزیر کار عنوان کرده حتی ممکن است اقتصاد ایران رشد هم داشته باشد، اما شغلی 
ایجاد نشود که در نظر گرفتن این مسئله نیز می تواند کار را دشوارتر و شرایط بازار کار را 
هم بحرانی تر از قبل کند. در شرایط عادی کارشناسان برآورد می کنند هر یک درصد رشد 
اقتصادی می تواند ۱۰۰ هزار فرصت شغلی ایجاد کند؛ بنابراین رشد اقتصادی صفر درصدی 
امسال یعنی صفر اشتغال جدید در حالی که ورود تقاضاهای جدید به بازار کار متوقف نخواهد 
شد و کارجویان همچنان به امید یافتن شغل، وارد این بازار می شوند. فعالان بازار اشتغال می 
گویند نابسامانی شغل یابی و ضعف بنگاه ها در پاسخگویی به نیازهای شغلی کارجویان باعث 
شده تا قراردادهای شغلی موجود نیز آسیب ببینند. قراردادها امروز در پایین ترین حد از امنیت 
قرار دارند و امضای قراردادهای کوتاه مدت حتی زیر یکماه نیز به وفور وجود دارد. غلامرضا 
عباسی در گفتگو با مهر با بیان اینکه وزارت کار تاکنون درباره تقویت امنیت قراردادهای شغلی 
ابلاغیه ها و دستورات خوبی داشته است، گفت: اما نکته مهم این است که این مدل ها باید 

جنبه اجرایی پیدا کنند.
2۰ سال تلاش یک هفته ای لغو شد

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران اظهارداشت: کارها باید به صورت 3 
جانبه گرایی و با مشارکت نمایندگان کارگران، کارفرمایان و دولت پیش برود نه اینکه ابلاغیه 
مهم شماره 4۰ درباره امنیت قراردادهای شغلی و ممنوعیت امضای قراردادهای زیر یکسال 
در مشاغل با ماهیت دائم، پس از یک هفته لغو شود. عباسی خاطرنشان کرد: متاسفانه اینگونه 
اقدامات اثرات منفی در بازار کار خواهد داشت. برای کارگران این سوال وجود دارد که چگونه 
یک ابلاغیه با یک نامه کارفرمایان می تواند لغو شود، ما از زمان اجرای قانون کار در بیش از 
۲۰ سال گذشته به دنبال تقویت قانون کار و اجرای دقیق مواد قانونی درباره قراردادها بودیم 
و حالا که پس از ۲۰ سال در این زمینه به یک ابلاغیه می رسیم، یک هفته ای بدون دلیل 
لغو می شود. این مقام مسئول کارگری کشور به این مطلب نیز اشاره کرد که کاهش امنیت 
قراردادهای کاری برای نیروی کار کشور مخاطرات فراوانی را ایجاد می کند و تاثیر مستقیمی 

نیز در افت شدید بهره وری خواهد داشت.

کمبود آب در کشورهای در حال توسعه امری معمول است. به چین بنگرید! این 
کشور تنها هفت درصد منابع آب جهان را در اختیار دارد ولی 16 درصد آب موجود 
در کره زمین را مصرف می کند. این مشکل در هند وضعیت وخیم تری دارد؛ هند 
حدود 1۸ درصد جمعیت جهان را در خود جای داده است ولی تنها سه درصد منابع 
آب آشامیدنی جهان را در اختیار دارد. این مسئله در کنار مدیریت ضعیف منابع 
باعث شده که سرانه آب موجود در این کشور یک پنجم متوسط جهانی )سالانه 

12۰۰ متر مکعب در مقایسه با 6۰۰۰ متر مکعب در جهان( باشد. 
کشاورزی 9۰ درصد تقاضای کنونی مواد غذایی در هند را تامین می کند، اما افزایش 
شهرنشینی در حال بالا بردن نیازهای شهری است در حالیکه رشد اقتصادی نیز در حال 
افزایش نیازهای صنعتی است.  در شهرهای هند تنها 64 درصد مردم به آب لوله کشی 
دسترسی دارند در حالیکه این رقم در چین 9۱ درصد و در برزیل ۸۰ درصد است. این امر 
تازه در شرایطی است که جریان آب اغلب تنها یک تا شش ساعت در روز برقرار است و در 
ساعاتی هم که آب وصل است کیفیت آن اغلب پایین است. براساس آمارهای دولتی، حدود 
9 درصد خانواده های هندی به آبی دسترسی دارند که به مواد شیمیایی همچون آرسنیک و 

نیترات آلوده است. آب لوله کشی در این کشور در فصول بارانی غالبا آلوده به باکتری است. 
حل این مشکلات برای مردم این کشور یک امر ضروری و در عین حال همچنین فرصتی 
برای سرمایه گذاران است. سه راه اصلی کاهش کمبود آب ارتقای بهره وری، کاهش آلودگی 
و ایجاد منابع جایگزین تامین آب است. تصفیه آب یکی از حوزه های کلیدی سرمایه گذاری 
است. هند در حال حاضر تنها 3۰ درصد فاضلاب ها را تصفیه میکند در حالیکه این رقم در 
کشورهای توسعه یافته 7۰ و ۱۰۰ درصد است. همچنین فرصتهایی در زمینه شیرین سازی 
آب وجود دارد چرا که ظرفیت کنونی این کشور ناچیز است. هزینه پروژه پاکسازی رود گنگ 

که در ۱۱ ایالت هند جریان دارد چیزی در حدود یک تریلیون روپیه )۱۵ میلیارد دلار( برآورد 
می شود. انتظار می رود این پروژه ظرف ۱۰ تا ۱۵ سال آینده روزانه تقریبا ۱۰ میلیارد لیتر به 
ظرفیت آب تصفیه شده هند بیفزاید.  به گفته موسسه اعتباری کردیت سوئیس، هند در ۲۰ 
سال آینده به حدود ۱3.۵ تریلیون روپیه)۲۲۰ میلیارد دلار( سرمایه گذاری در زمینه تامین 
آب شهری و تصفیه فاضلاب نیاز دارد و این یک فرصت بزرگ برای بازیگران صنعت آب است. 
دولت هند بخش عمده این پول را تامین خواهد کرد ولی حضور بخش خصوصی که متشکل 
از حدود ۲۵ شرکت بزرگ و تعدادی شرکت چندملیتی است، در این زمینه افزایش خواهد 
یافت. آنانتا نارایان از موسسه مالی و اعتباری سوئیس در هند می گوید: برای اصلاح منابع آب 

در هند به سرمایه گذاری قابل توجهی نیاز است. 

آب کم است، ولی سودش زیاد است! 
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برانکو: بازی با صبا برایمان کلیدی است
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس می گوید بررسی هایش را برای حضور در فصل 

نقل و انتقالات انجام داده است. 
برانکو ایوانکوویچ درباره آخرین وضعیت تمرین های تیم فوتبال پرسپولیس اظهارکرد: 
طی روزهای گذشته تمرین های پرفشار و خوبی را پشت سر گذاشتیم و سعی داریم روز 
به روز خودمان را آماده تر کنیم تا با قدرت به مصاف صبای قم برویم. همه می دانیم که 
چه ضایعه ی اسفناک و غم انگیزی برای ما رقم خورد، زیرا ما یکی از بهترین بازیکنان و 
البته کاپیتان تیم مان را از دست دادیم. اما با این حال بازیکنان هم قسم شده اند تا بتوانند 

نتایج خوبی در آینده بگیرند.
 او در ادامه اضافه کرد: بازی با صبا یک بازی کلیدی و فوق العاده مهم برای ما است، زیرا 
ما با پیروزی در این دیدار می توانیم به روند پیروزی هایمان ادامه بدهیم و این موضوع 
باعث می شود روحیه تیمی ما بهتر شود. ما به کسب این پیروزی نیاز داریم و امیدوارم که 
در بازی روز جمعه برنده بازی ما باشیم. البته 6 بازیکن ملی پوش داریم که فقط یک روز 
قبل از بازی روز جمعه به جمع ما اضافه می شوند و در کنار آن ها هم دو بازیکن مصدوم 
و دو بازیک��ن محروم داریم. این یعنی اینکه م��ا ۱۰ بازیکن خودمان را عملا در اختیار 
نداشته ایم. اما همان طور که گفتم ما به کسب پیروزی فکر می کنیم و همه این مشکلات 

که گریبانگیر تیم ما شده است را فراموش کرده ایم. 
برانکو در پاس��خ به این سوال که آیا جایگزینی برای هادی نوروزی پیدا کرده است یا 
خیر؟ گفت: واقعیت این است که هادی نوروزی هیچ جایگزینی ندارد. هیچ کس نمی تواند 
جای او را در تیم ما پر کند. همان طور که قبلا هم گفته ام، هیچ کس نمی تواند کاپیتان 
پرسپولیس باشد، اما ما جابه جایی هایی خواهیم داشت. فصل نقل و انتقالات نیم فصل 
نزدیک است و شنیده ام تیم هایی کار نقل و انتقالات را آغاز کرده اند و به فکر نقل و انتقالات 
هستند. ما هم از ابتدای فصل بررسی ها و آنالیز خودمان را انجام داده ایم و در زمان مناسب 
وارد عمل می شویم. مطمئنا بازیکنی به تیم ما اضافه خواهد شد که باعث تقویت ما شود 

و بتواند قدرت ما را افزایش دهد. 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به انگیزه بالای بازیکنانش در تمرین ها گفت: من 
انگیزه را وقتی بازیکنانم تمرین می کنند در آن ها می بینم. درگذشت هادی نوروزی برای 
ما بسیار غم انگیز بود اما هیچ چیز در حال حاضر باارزش تر از این نیست که ما با کسب 
عنوان قهرمانی بتوانیم باعث شادی روح هادی نوروزی بشویم. مطمئنا تمام تلاش مان را 

در آینده می کنیم تا بتوانیم نتایج خوبی را بگیریم. 
برانکو در پاس��خ به این سوال که آیا مشکلات مالی تیمش برطرف شده است یا خیر 
گفت: این ها مسائل درون خانوادگی است و من علاقه ای ندارم درباره آن ها صحبت کنم، 
اما مشخص است که مدیریت باشگاه تمام تلاشش را انجام می دهد تا در باشگاه مشکل 

مالی وجود نداشته باشد.

دایی: نوروزی از دوستان خوب ما بود
مربی صبای قم می گوید این تیم برای بازی مقابل پر سپولیس آماده است و 

امیدوار است که تیمش روز جمعه بازی خوبی را به نمایش بگذارد.
محمد دایی  درباره وضعیت آمادگی تیم صبای قم بعد از اردوی رامسر، اظها ر کرد: در 
رامسر اردوی خوبی داشتیم. در این مدت هم از لحاظ تاکتیکی و هم از نظر بدنی کار 
کردیم و خدا را شکر تیم آماده است. بچه ها خوب تمرین می کنند. بعد از اردو هم در 
حال ادامه تمرین ها هستیم تا بتوانیم برای بازی روز جمعه با پر سپولیس آماده باشیم.

وی در پاس��خ به این سوال که بعد از درگذش��ت "هادی نوروزی" روز جمعه اولین 
بازی صبا با پر سپولیس است فکر می کنید این حادثه چقدر روی بازی تاثیرگذار باشد، 
گفت: هادی نوروزی از دوستان خوب ما بود. چه در فو تبا ل چه خارج از فو تبا ل با هم 
دوست بودیم و از ته دل دوستش داشتیم. خدا رحمتش کند و همین جا به خانواده  
او تسلیت می گویم ولی فو تبا ل مبحثی جداست. ما می رویم که با پر سپولیس بازی 

خوبی انجام دهیم.
او در پاسخ به این سوال که در مدتی که به باشگاه صبا آمده اید این باشگاه را با مالک 
جدید چطور ارزیابی می کنید، اظها ر کرد: باشگاه خوبی داریم و تا الان هم تا آنجا که 

مالکان از دست شان بر آمده به تیم کمک کرده اند. 

حمایت افتخاری از ناظم الشریعه؛

از بیرون در تیم ملی فوتسال دخالت می شود
رئیس کمیته فوتسال می گوید یکسری ارتباطات از خارج با بازیکنان تیم ملی 
فوتسال گرفته می شود که در صورت تداوم این مسائل، افشاگری می کند. 

افتخاری همچنین از وزیر ورزش خواست که از تیم ملی حمایت کند.
سیدرضا افتخاری درباره دلیل استعفای محمد ناظم الشریعه از سرمربیگری تیم ملی 
فوتس��ال با بیان مطلب فوق اظهار کرد: ناظم الش��ریعه با من صحبت کرد. او یکسری 
مشکلات را مطرح کرد و قرار شد تا این مشکلات را حل کنیم. وی با قدرت به کارش 
ادامه خواهد داد.  وی با بیان اینکه بعد از بازی با روسیه و در فرودگاه ارومیه هم با ناظم 
الشریعه صحبت کرده ، تاکید کرد: ناظم الشریعه به من گفت به حمایت شما نیاز دارم تا 
کارم را پیش ببرم. قرار شد جلسه ای با علی کفاشیان هم داشته باشیم تا این کادر بتواند 
به کارش ادامه بدهد.  رئیس کمیته فوتسال با بیان اینکه کادر فنی تیم ملی فوتسال افراد 
صالح و کاربلدی هستند، افزود: این مربیان در آزمون اول خود موفق بودند و نتایج خوبی 
مقابل روسیه گرفتند. بنابراین باید حمایت شوند. من به ناظم الشریعه گفتم که به حرفها 
و مسائل حاشیه ای توجه نکن و فکرت معطوف به تیم ملی باشد. من حتی از وزیر ورزش 
خواهش می کنم که حمایت کند.  وی در پاسخ به این پرسش که مشکل اصلی ناظم 
الشریعه چیست؟، تاکید کرد: مشکل دخالت هایی است که از بیرون در تیم ملی می شود. 
یکسری ارتباطات با بازیکنان گرفته می شود و ناظم الشریعه نگران است که زحماتش را 
اینطوری بر باد بدهند. من به سرمربی تیم ملی گفتم که این مسائل همیشه در فوتسال و 
فوتبال ما بوده و به آنها توجهی نکن و آنرا به ما بسپار تا پیگیری کنیم.  افتخاری در پایان 
گفت: من برای حمایت از تیم ملی همه کاری می کنم. اگر دخالت های بیرونی ادامه یابد، 
افشاگری می کنم و کسانی که دخالت می کنند را به مردم معرفی می کنم. آنها بهتر است 
دست از این کار بردارند. تصمیم ما برای کادر فنی تغییری نخواهد کرد و این کادر در جام 

ملت های آسیا هدایت تیم ملی را بر عهده خواهد داشت.

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران با اشاره به اینکه 
دیدار با تیم ملی ژاپن تجربه بزرگی برای بازیکنان 
تیمش است، گفت: تیم ایران که در قلب من جای 

دارد.
کارلوس کی روش پیش از آغاز تمرین تیم ملی فوتبال 
ایران، در مورد وضعیت این تیم و بازی تدارکاتی با ژاپن، 
ضمن بیان مطلب فوق گفت: در درجه اول به هیات ژاپنی 
آمد  آمدند، خوش  ایران  به  که  این کشور  رسانه های  و 
می گویم. برای ایران افتخار بزرگی است برابر تیم ملی ژاپن 
که تیمی بسیار خوب بوده و بازیکنان و مربی بزرگی دارد، 

قرار می گیرد.
 وی ادامه داد: این فرصت نادر و مغتنمی است تا تجربه 
مطلوبی را از رویارویی با ژاپن بدست آوریم. همچنین برای 
شخص بنده افتخار است با تیم ایران که در قلب من جای 
دارد، برابر ژاپن که تیم بزرگی است، قرار می گیرم. من در 
ماساژوکه فعالیتم کردم و از فوتبال ژاپن شناخت زیادی 
دارم، به همین دلیل می گویم این بازی اتفاقی خوب برای 
فوتبالیست های جوان ایران بوده تا تجربه بزرگی را بدست 

آوردند. 
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در خصوص اینکه پس از 
تساوی تیمش برابر عمان برخی نسبت به عملکرد این انتقاد 
کردند که ممکن است این انتقادها در صورت شکست از 
ژاپن هم ادامه داشته باشد، افزود: واقعیت این است هیچگونه 
ارزشی برای برخی انتقادها قائل نیستیم. بارها در گذشته 
اما نتیجه بدست  افتاد که عملکرد خوبی داشتیم  اتفاق 
نیاوردیم که همین افراد سعی داشتند، آرامش را از بین ببرند.

 وی اضافه کرد: مهم صعود تیم ملی به مرحله بعدی است؛ 
در حال حاضر هم صدرنشین هستیم، 4 بازی باقیمانده که 3 
مسابقه ما در داخل خانه برگزار می شود. من به برخی از افراد 
می گویم اگر می خواهید اپرا گوش کنید به کنسرت بروید زیرا 

اینجا فوتبال است و شرایط آن متفاوت. 
کی روش در ادامه در پاسخ به پرسش خبرنگار ژاپنی مبنی 
بر اینکه بهترین بازیکن ژاپن از دید شما چه کسی است؟، 

اظهار کرد: ما نمی توانیم از نام های بزرگی که در تیم ژاپن 
حضور دارند، بگذریم زیرا بهترین بازیکن آنها به اعتقاد من 
روحیه تیمی آنهاست. با شناختی که من دارم، ژاپنی ها روحیه 
تیمی بالایی دارند و همین مساله باعث شده تا ژاپن تیم 

قوی شود.
 وی در ادامه خاطرنشان کرد: جا دارد که از ژاپن برای 
حضور در ایران تشکر کنم، زیرا در این مدت پنج سالی که من 
در ایران بودم، کمتر چنین اتفاقاتی را شاهد بودیم تا چنین 
بازی هایی برگزار شود. ما بدون ترس و با اعتماد به نفس بالا 

مقابل ژاپن بازی می کنیم و هیچ ترسی از حریف نداریم.
 سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در رابطه با پیشرفت ژاپن در 
دو دهه اخیر، اینگونه اظهارنظر کرد: این پیشرفت در عملکرد 
تیمی آنها مشهود است زیرا تیم بانوان ژاپن قهرمان شده و 
مردان ژاپن نیز به طور مداوم در جام جهانی حضور دارند. این 

کشور عملکرد خوبی در تیم های پایه و بانوان داشته است.

 وی ادامه داد: من در دو دهه اخیر که در ناگویا حضور 
داشتم، احترام خاصی برای این تیم قائلم و ناگویا همیشه در 
قلب من جای دارد. تنها تفاوت حال حاضر ژاپن با گذشته 
که من در این کشور کار می کردم، این است که ژاپن در آن 
زمان تنها دو بازیکن در اروپا داشت اما در حال حاضر تنها دو 
بازیکن شان در این کشور بازی می کنند و سایر نفرات در اروپا 

هستند. ژاپن استحقاق حضور در صدر آسیا را دارد. 
کی روش در بخش پایانی صحبت هایش در مورد حضور 
ایرانی و  هواداران در ورزشگاه آزادی، گفت: از خبرنگاران 
ژاپنی خواهش می کنم، سعی کنند ۵۰ هزار تماشاگر را به 
ورزشگاه بیاورند. همچنین از شهرداری می خواهیم شرایط 
حضور هواداران در ورزشگاه را تسهیل کند تا جوانان با حضور 
در ورزشگاه، این بازی را از نزدیک دیده و از تماشای آن 
لذت ببرند. امیدوارم فردا هوادارانی که فوتبال را در ورزشگاه 

می بینند، از تماشای آن لذت ببرند.

مربی پر سپولیس می گوید علی دایی قرار نیست همیشه در پرسپولیس مربیگری 
کند.

کریم باقری درباره آخرین وضعیت تمرین تیم  فو تبا ل پر سپولیس اظها ر کرد: طی روزهای 
اخیر کادر فنی تمرین های خوب و با نشاطی را برای بازیکنان در نظر گرفته است و ما به خوبی 
تمرین کرده ایم تا خودمان را برای دیدار مقابل صبا آماده کنیم. البته به خاطر درگذشت هادی 

نوروزی چند جلسه تمرینی مان را از دست دادیم و از نظر روحی هم بازیکنان دچار آسیب  
شدند اما سعی می کنیم وضعیت تیم را هم از نظر تاکتیکی و فنی و هم از نظر روحی بهبود 

ببخشیم تا بتوانیم بازی خوبی را مقابل صبا ارائه کنیم. 
باقری در ادامه درباره این که آیا بازیکنان در تمرینات انگیزه لازم را دارند یا خیر، گفت: 
سخت است که بخواهیم درباره این مساله صحبتی کنیم اما مهم این است که بازیکنان مان با 
تمام وجودشان در تمرینات شرکت می کنند. ما پنج بازیکن ملی پوش داریم که یک روز قبل 
از بازی مقابل صبا به جمع ما اضافه خواهند شد. البته بازیکنان مصدوم و محرومی هم داریم اما 
امیدوارم که بتوانیم در روز جمعه بازی قابل قبولی را ارائه دهیم. مربی تیم فو تبا ل پر سپولیس 
در بخش دیگری از صحبت های خود درباره تقابل علی دایی با پر سپولیس اظها ر کرد: مشکلی 
وجود ندارد و ما به این مسائل حاشیه ای فکر نمی کنیم. علی دایی روزی سرمربی پر سپولیس 
بوده است و الان در صبا فعالیت می کند. قرار نیست که همیشه در پر سپولیس باشد. امیدوارم 

که هر اتفاقی رخ می دهد روز جمعه بازی زیبایی را شاهد باشیم.
 باقری درباره حل مشکلات مالی باشگاه هم گفت: با تلاش های مدیریت باشگاه قراردادی 
با اسپانسر منعقد شده است و بر این اساس امیدواریم هر  چه  ز و د تر مطالبات بازیکنان به طور 

کامل پرداخت شود. البته تا به امروز هم بخشی از مطالبات بازیکنان پرداخت شده است.
 او در پایان درباره برگزاری دیدارهای یادبود و انجام کارهای نمادین به یاد "هادی نوروزی" 
هم گفت: برای زنده نگه داشتن یاد و خاطره هادی نوروزی هر کسی بنا به نظر شخصی 
خودش کاری را انجام می دهد ولی به نظر من مهم این است که به فکر خانواده  هادی باشیم 

و کاری کنیم که آنها در آرامش باشند. 

سرمربی تیم فو تبا ل سپاهان می گوید دیدار با ژاپن 
برای بازیکنان جوان ایران از ارزش بالایی برخوردار 

است.
حسین فرکی درباره دیدار امروز ایران و ژاپن در ورزشگاه 
آزادی اظها ر کرد: فکر می کنم آخرین بازی ما مقابل ژاپن به 
سال ۲۰۰۵ بازمی گردد که بعد از صعود ما به جا م جها نی 
حکم بازی تشریفاتی را داشت و ما با یک گل مقابل آنها 
شکست خوردیم. ژاپن به همراه استرالیا و کره حرف اول را در 
آسیا می زنند و این کشورها دیگر دغدغه  صعود نکردن به جا م 
جها نی را ندارند. از این دست بازی ها می تواند کمک زیادی 
به بازیکنان ما بکند. این بازی می تواند برای بازیکنان جوان و 
کم تجربه ما با ارزش باشد تا بتوانند خودشان را محک خوبی 
بزنند. سرمربی تیم فو تبا ل سپاهان درباره این که در هفته  اخیر 
تیم های درجه دو آسیایی توانستند تیم هایی مانند استرالیا و 
ایران را متوقف کنند، خاطر نشان کرد: به نظر من پیروزی 
تیمی مانند اردن مقابل استرالیا نشان از پیشرفت نیست. شاید 
اتفاق خاصی افتاده است که آنها توانستند به پیروزی برسند 
و این پیروزی برای یک بار است. چنین نتایجی اتفاقی است. 
او با بیان این که در بازی با عمان بازیکنان ما عملکرد خوبی 
نداشتند، افزود: اکثر بازیکنان ما روز خوبی را سپری نکردند 
و نسبت به گذشته عملکرد ضعیفی داشتند اما این تیم 

عمان هم از تیم سال ۲۰۰4 ضعیف تر بود. عمان هم بالاخره 
پیشرفت هایی داشته است ولی نتیجه  ما مقابل آنها قابل قبول 
نبود. تیم ملی در مرحله گذار و پوست اندازی است. شاید در 
زمان دیگری مقابل عمان بهتر نتیجه می گرفتیم. با توجه به 
شرایط موجود تساوی یک بر یک در آنجا برای ما خوب بود 
و باعث شد نگرانی از بابت صعود به مرحله دوم انتخابی جا م 
جها نی نداشته باشیم. نگرانی ما در مرحله دوم آغاز می شود که 
تک تک امتیازات از ارزش بسیار بالایی برخوردار است. فرکی 
با اشاره به تعطیلات لیگ گفت: از تعطیلات بلندمدت ناراضی 
هستیم اما چاره ای هم نداریم. کسانی که این تقویم را تتنظیم 
می کنند از تبحر بسیار بالایی برخوردار هستند. بدون شک 
تیم  ملی هم در برخی از مواقع نیاز به اردوهای بلندمدت دارد 
و باید درخواست های سرمربی تیم  ملی در این تقویم گنجانده 
شود. شاید تعدادی از تعطیلات لیگ دارای زمان زیادی باشند 
اما تیم  ملی برای هماهنگی به این تعطیلات نیاز دارد. فکر 
نمی کنم برای یک بازی نیاز به چنین تعطیلاتی باشد ولی اگر 
دو یا سه بازی پشت سر هم داشته باشیم لازم است که چنین 

تعطیلاتی را لحاظ کنیم.
او ا ضافه  کرد : انتظارات از تیم  ملی و سرمربی اش بالاست 
و آنها هم فشار زیادی را احساس می کنند که اردوهایی را 
برای تیم  ملی در نظر می گیرند. به نظر می رسد تیم های لیگ 

برتری از این تعطیلات راضی نیستند؛ چرا که بازیکنان را از 
شرایط مسابقه دور می کند و برای لیگ مان تبعات منفی دارد.

سرمربی تیم فو تبا ل سپاهان دیدار تیمش با پدیده را مثبت 
ارزیابی کرد و افزود: خو شبختا نه مسئولان تیم پدیده این 
درخواست را به ما دادند و ما هم با آن موافقت کردیم؛ چرا 
که فرصت خوبی برای آماده سازی تیم ما بود. این بازی پیام 
خوبی برای ما داشت و توانستیم از بازیکنانی که کمتر به آنها 
بازی می رسد در کنار بازیکنان با تجربه بازی بگیریم. البته 
تعدادی از بازیکنان ما در تیم  ملی بودند و به همین دلیل با 
محدودیت مواجه بودیم. به  هر  حال از عملکرد شاگردانم در 
این بازی راضی بودم. حسین فرکی درباره اخراج محمدرضا 
خلعتبری در بازی دوستانه مقابل پدیده یادآور شد: اخراج او در 
دقایق پایانی رخ داد و به دلیل مسائل فنی نبود که هر دو تیم 
نسبت به مساله ای اعتراض داشتند. با بازیکنان صحبت کردم 
که دیگر در جریان مسابقات رسمی شاهد اخراج بی دلیل 
بازیکنان نباشیم. او درباره عملکرد حسین فاضلی در تیم  ملی 
امید گفت: متاسفانه این مسابقات پخش نمی شود و تا به حال 
نتوانسته ام بازی آنها را تماشا کنم. نتایجشان را دنبال می کنم 
و به مسئولان تیم  امید هم بابت صعود به فینال این مسابقات 
تبریک می گویم. ان شا ء الله حضورمان در غرب آسیا با قهرمانی 

توام شود. 

کارلوس کی روش:

بازی با ژاپن تجربه بزرگی است

کریم باقری: قرار نیست دایی همیشه در پرسپولیس باشد

فرکی: دیدار با ژاپن برای بازیکنان جوان ما موثر است

 نایب رئیس هیئت انجمن های ورزشی استان قم:
قطعی شدن حضور تیم سافت بال بانوان قم

 در لیگ بر تر کشور

نایب رئیس هیئت انجمن های ورزش�ی اس�تان قم با بیان این که حضور تیم 
س�افت بال بانوان قم در لیگ بر تر کش�ور قطعی شد گفت: رایزنی هایی برای 
خروج تیم سافت بال قم از گروه شمال و انتقال به گروه جنوب انجام شده است.

 ندا زمانی اظهار داشت: تیم سافت بال بانوان قم امسال برای حضور در لیگ بر تر سافت 
بال آماده می شود و با وجود مشکلاتی که بر سر حضور این تیم در لیگ وجود داشته، 

حضور این تیم در لیگ بر تر قطعی شده است.
 وی افزود: با همکاری اداره کل ورزش و جوانان قم، زمین چمن ورزشگاه تختی قم برای 
تمرین در اختیار تیم سافت بال بانوان قرار داده شد و از ماه آینده درگیر مسابقات مرحله 

رفت لیگ سافت بال منطقه شمال می شویم.
 نایب رئیس هیئت انجمن های ورزشی قم گفت: یکی از مشکلات اساسی ما در لیگ 
سافت بال، قرار گرفتن در گروه شمال است به طوری که تمامی قدرت های سافت بال 
ایران در منطقه شمال حضور دارند و به همین دلیل همواره برای صعود به جمع 4 تیم 

پایانی با حریفان دشواری روبرو هستیم.
 زمانی بیان کرد: رایزنی هایی برای خروج تیم سافت بال قم از گروه شمال و انتقال به 
گروه جنوب انجام شده است که نتیجه قطعی آن هنوز مشخص نیست اما در صورتی که 
بتوانیم وارد لیگ جنوب شویم به احتمال قریب به یقین یکی از ۲ سهیمه صعود به جمع 

4 تیم پایانی را کسب می کنیم. 
وی عنوان کرد: سال گذشته میزبانی دور برگشت لیگ شمال را در قم بر عهده داشتیم 
و حضور تیم های خوب کشور در قم سبب شد بتوانیم میزبان اردوی تیم ملی سافت بال 
بانوان نیز باشیم و امسال نیز در صورت تامین هزینه ها می توانیم در این زمینه اقداماتی 
انجام دهیم.  نایب رئیس هیئت انجمن های ورزشی قم تصریح کرد: در مسابقات سافت 
بال قهرمانی کشور که در گرگان برگزار شد تیم دوم خود را اعزام کردیم تا بازیکنان جوان 
ما برای حضور در لیگ بر تر پخته تر شوند اما در لیگ بر تر با ترکیب اصلی خود به میدان 
می رویم و نتایج نماینده قم در مسابقات گرگان به هیچ وجه تمام ظرفیت سافت بال قم 
نیست.  زمانی خاطرنشان کرد: در ۲ رشته فوتوالی و فلوربال در بخش بانوان، فعالیت هایی 
را در قم آغاز کرده ایم و امیدواریم تا سال آینده بتوانیم به سطحی برسیم که در مسابقات 

قهرمانی کشور حاضر باشیم.

رئیس هیئت کشتی استان قم خبرداد:

کسب 3 مدال طلای مسابقات جوانان کشور
توسط فرنگی کاران قمی

رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: فرنگی کاران قم ۳ مدال طلای مسابقات 
جوانان کشور و عنوان سومی این مسابقات را کسب کردند.

محسن حلوایی اظهار داشت: تیم کشتی فرنگی قم که در مسابقات کشتی جوانان کشور 
شرکت کرده بود موفق شد با کسب 3 مدال طلای با ارزش به کار خود در این مسابقات 
پایان دهند. وی افزود: در این رقابت ها که با حضور 33 تیم و ۲3۰ فرنگی کار برگزار تیم 
کشتی فرنگی قم توانست به لطف 3 عنوان قهرمانی در اوزان مختلف در جمع 3 تیم بر تر 
کشور در جمع امتیازات تمامی اوزان، قرار بگیرد. رئیس هیئت کشتی قم گفت: در این 
مسابقات در دسته ۵۰ کیلوگرم علیرضا نجاتی، نفرسوم مسابقات قهرمانی نوجوانان جهان 
در کرواسی در سال ۲۰۱4 موفق شد با ارائه مسابقاتی جذاب و فنی، حریفان خود را یکی 
پس از دیگری شکست داده و به مقام نخست دست یابد. حلوایی بیان کرد: مسابقات دسته 
۵۵ کیلوگرم با معرفی پدیده جدیدی از کشتی قم همراه بود و فرامرز پیامی از قم موفق 
شد تمامی حریفان خود را مغلوب کند و پس از کسب پیروزی بر حریفی از لرستان در 
مسابقه فینال، دومین مدال طلا را برای تیم کشتی قم به ارمغان آورد. وی عنوان کرد: در 
دسته 74 کیلوگرم نیز مهدی ابراهیمی کشتی گیر قمی موفق شد با پیروزی بر حریفان 
خود یک مدال طلای دیگر را کس��ب کند در حالی که این فرنگی کار بااخلاق یکی از 
اعضای تیم ملی جوانان در مسابقات جهانی ۲۰۱۵ برزیل بود. رئیس هیئت کشتی قم 
تصریح کرد: علی اصغر شهبازی نایب قهرمان نوجوانان آسیا، دیگر فرنگی کار قمی بود که 
شانس کسب مدال در وزن ۸4 کیلوگرم را داشت اما در شرایطی که به تازگی به میادین 
بازگشته بود با ارائه نمایشی قابل قبول به مقام چهارم رسید. حلوایی خاطرنشان کرد: تیم 
کشتی فرنگی جوانان استان قم با کسب 43 امتیاز بعد تیم های خوزستان با ۵4 و البرز با 

4۵ امتیاز بر سکوی سومی کشور ایستاد.

مدال آور قمی تیراندازی آسیا:

هدف اصلی ام حضور در المپیک و کسب 
مدال بازی های آسیایی است

مدال آور قمی تیراندازی آسیا با بیان اینکه برای حضور در مسابقات بین المللی 
همراه با تیم ملی بانوان راهی کویت می شوم گفت: حضور در المپیک و کسب 

مدال از بازی های آسیایی اهداف اصلی من هستند.
 سیده رویا صبح خیز اظهار داشت: مدال نقره تیراندازی نوجوانان آسیا، نخستین مدال 
بین المللی من بود اما به دنبال ادامه این موفقیت هستم و می خواهم در سال های آینده در 
مسابقات بین المللی نتایج بهتری کسب کنم.  وی افزود: در مسابقات تیراندازی آسیا در هند 
به دنبال کسب مدال طلا بودم اما در   نهایت حریف هندی با اختلاف ناچیزی قهرمان شد 
و در بخش تیمی نیز مدال نقره را کسب کردم.   تیرانداز ملی پوش قمی گفت: قهرمانی در 
آسیا و اهتزاز پرچم ایران و طنین انداز شدن سرود ملی ایران، چیزی بود که من را خوشحال 
می کرد با این حال تلاش می کنم این نقره در مسابقات برون مرزی آینده به طلا تبدیل 
ش��ود.  صبح خیز بیان کرد: هدفم حضور در المپیک ۲۰۲۰ توکیو اس��ت و فکر می کنم 
توانای��ی آن را دارم که بتوانم هم در بازی های آس��یایی ۲۰۱۸ جاکارتا و هم در المپیک 
۲۰۲۰ توکیو حاضر باشم و برای کشورم افتخار آفرینی کنم.  وی عنوان کرد: کسب مدال 
از بازی های آسیایی جاکارتا را اولویت اصلی خود قرار داده ام البته تا سال ۲۰۱۸ و بازی های 
آسیایی، چند دوره مسابقات شامل رقابت های جهانی و آسیایی نیز در پیش است و رقیبان 
سرسختی نیز در تیم ملی با من رقابت می کنند.  تیرانداز ملی پوش قمی تصریح کرد: قرار 
است برای حضور در مسابقات بین المللی کویت همراه با تیم ملی بانوان راهی کویت شوم 
البته این مسابقات برای تیم ملی تا حدودی جنبه تشریفاتی دارد و کادر فنی تیم ملی 
می خواهند به تیراندازان جوان فرصتی برای کسب تجارب بین المللی بدهند.  صبح خیز 
خاطرنشان کرد: امسال برای نخستین بار در لیگ بر تر تیراندازی شرکت کرده ام و حضور در 
تیم پاس قوامین و رقابت با مدعیان قهرمانی و نفرات بر تر کشور، تجربه بسیار خوبی است.

دوستانه ایران � ژاپن

 دفاع از جایگاه ایران در آسیا با نبرد مقابل سامورایی های پرافتخار

تیم ملی فوتبال ایران امروز در ورزشگاه آزادی تهران به 
مصاف تیمی خواهد رفت که یکی از قدرت های اصلی قاره 

کهن به شمار می رود.
تیم های ملی فوتبال ایران و ژاپن در هفدهمین مصاف خود از 
ساعت ۱7 در ورزشگاه آزادی به مصاف یکدیگر می روند. دیداری که 
هرچند از حساسیت بالایی برای دو تیم برخوردار نیست اما قطعا یک 
تقابل حیثیتی در قاره کهن برای دو تیم به شمار می رود. در شانزده 
بازی گذشته تیم ملی فوتبال ایران موفق شده در شش بازی ژاپن را 
از پیش رو بردارد، پنج دیدار دو تیم به تساوی کشیده شده و سهم 

ژاپن نیز برتری در پنج دیدار مقابل ایران بوده است. 

تیم ملی فوتبال ایران هرچند در سالیان اخیر از تعداد لژیونرهایش 
در فوتبال اروپا کاسته شده است اما توانسته در دو سال اخیر رتبه 
اول رنکینگ فیفا در آسیا را به خود اختصاص دهد. فوتبال ایران 
طی مدت اخیر به صدر جدول تیم های آسیایی در رده بندی فیفا 
چسبیده و گویا قصد ندارد فرصت قرار گرفتن در این رتبه را به هیچ 

تیم دیگری بدهد.
 ستاره های چشم بادامی در تهران

 از سوی دیگر ژاپنی ها هرچند در یک سال گذشته نتایج چندان 
مطلوبی را به دست نیاورده اند اما از لژیونرهای سرشناسی در فوتبال 
اروپا برخوردارند. کیسوکه هوندا در آ.ث میلان، شینجی کاگاوا در 

دورتموند و یوتو ناگاموتو در اینترمیلان از سرشناس ترین بازیکنان 
فوتبال ژاپن هستند که در اروپا برای خود اعتبار بالایی به دست 
آورده اند. حضور تمامی این ستاره های نام آشنا می تواند به زیباتر 

شدن هرچه بیشتر این دیدار بیفزاید.
 ژاپن پرافتخارترین تیم آسیا

 این تیم با 4 عنوان قهرمانی در مسابقات جام ملت های آسیا در 
سال های ۱99۲، ۲۰۰۰، ۲۰۰4و ۲۰۱۱ از دیدگاه تعداد قهرمانی 
در  تیم  میشود.این  تیم  این  می شود.  محسوب  آسیا  رکورددار 
کانامه خود ۵ دوره صعود به جام جهانی و دو بار رسیدن به مرحله 
یک هشتم نهائی جام جهانی در سال های ۲۰۰۲ و ۲۰۱۰ و نایب 

قهرمانی در جام کنفدراسیون ها ۲۰۰۱ از پرافتخارترین تیم های ملی 
فوتبال آسیا در جهان محسوب می شود.

 ایران تیم اول آسیا 
تیم ایران یکی از قدرتمندترین تیم های آسیایی به شمار می رود 
که تاکنون سه بار قهرمان جام ملت های آسیا در سال های ۱96۸، 
۱97۲ و ۱976 شده است و نیز طی سال های ۱97۸، ۱99۸، ۲۰۰6 
و ۲۰۱4 موفق شده  است 4 بار در جام جهانی فوتبال حضور یابد. 
در واپسین رده بندی فیفا در مهر ماه ۱394 )اکتبر ۲۰۱۵( تیم ملی 
ایران در رتبه 39 جهان و نخست آسیا قرار گرفت تا همچنان صدر 
رنکینگ تیم های آسیایی در رده بندی فیفا را به خود اختصاص دهد.

 نبرد کی روش و خلیلودزیچ
 وحید خلیلودزیچ سرمربی نه چندان نام آشنای اهل بوسنی تیم 
ملی فوتبال ژاپن در کنار کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی فوتبال 
ایران تقابل متمایزی را روی نیمکت تیم های ژاپن و ایران تجربه 
خواهند کرد چرا که حدود ۱۰ سال از آخرین نبرد دو تیم می گذرد.

 رتبه بندی ایران و ژاپن در آسیا و جهان 
ایرانی ها هم اکنون در رتبه اول رنکینگ فیفا در آسیا قرار دارند و 
تیم 39 جهان هستند. این در حالی است که ژاپنی ها پس از ایران و 
کره جنوبی در رتبه سوم فوتبال آسیا قرار گرفته اند و تیم ۵۵ جهان 
به شمار می آیند. قطعا تقابل مابین تکنیک بازیکنان ایرانی در کنار 
قابلیت های بالای بازیکنان ژاپنی این دیدار را به یکی از مهم ترین 

دیدارهای سال اخیر فوتبال در آسیا تبدیل خواهد کرد.
 حضور حداکثری برای شکست پرافتخار ترین تیم آسیا

 اما نکته ای قابل اشاره این است که سرمربی و بازیکنان تیم ملی 
از مردم درخواست کرده اند آن ها را در این دیدار تنها نگذارند. نبردی 
که قطعا با حضور تماشاچیان پرشمار به کیفیت و حساسیت آن 
اضافه می شود. هرچند این بازی برای دو تیم پیامد خاصی نخواهد 
داشت اما قطعا دفاع از حیثیت فوتبال دو کشور مهم ترین مسئله ای 
است که توسط دو تیم مد نظر قرار می گیرد. بنابراین حضور پرشمار 
تماشاچیان ایرانی کار را برای سامورایی ها در آزادی سخت خواهد 

کرد.
 همگان می دانند از آزادی به عنوان ورزشگاهی خاص در آسیا نام 
برده می شود. ورزشگاهی که همواره حضور پرشمار تماشاچیان در 
آن به بالا بردن استرس بازیکنان حریف افزوده است و به آن ها اجازه 
نمی دهد آن گونه که باید و شاید آنچه را که مد نظر دارند در زمین 
پیاده کنند. امید است در این دیدار نیز با پر شدن ورزشگاه آزادی 
یک بار دیگر در حمایت از تیم ملی شاهد آشتی مردم با سکوها در 

آزادی باشیم. 



علمی و سلامت

این 6 عامل فشار تان را بالا می برند 
فشارخون بالا عبارت است از افزایش فشار وارده از جریان خون به دیواره 

رگ های خونی فشارخون بالا به نام قاتل خاموش هم خوانده می شود.
 فشار خون این قاتل خاموش در کمین چه کسانی است؟ چون تا زمانی که آسیب جدی 

به بدن وارد نشده علامتی ندارد. 
توجه کنید که فشارخون به طور طبیعی در اثر استرس و فعالیت بدنی هم بالا می رود 
اما فردی که دچار بیماری فشارخون بالا است، به هنگام استراحت نیز فشارخونی بالاتر از 

حد طبیعی دارد.
  1( استرس:

وقتی در وضعیتی فوق العاده مانند تغییر موقعیت، اضطراب و عصبانیت قرار می گیریم، 
بدن ما فعالیت خود را با مجموعه  ای از تغییرات سریع داخلی تنظیم می کند که یکی از 
مهم ترین آنها آزاد شدن هورمون آدرنالین از غدد فوق کلیوی است که با افزایش تعداد 
ضربان قلب و تنگ شدن عروق به کمک برخی ترشحات دیگر به بالا رفتن فشارخون 

منجر می شود.
  2( رژیم غذایی:

تحقیقات نشان می دهد که نمک از عوامل افزایش دهنده فشارخون است. مصرف نمک 
زیاد از دوران کودکی پایه ای برای بالا رفتن فشارخون در سنین بالاتر می شود.پس بهتر 
است میزان نمک در غذای روزانه کودک، به خصوص شیرخوار محدود و یا حذف شود و 

در دوران بزرگسالی هم به اندازه مناسب باشد.
  ۳( سیگار:

سیگار به دلیل اینکه به آزاد شدن هورمون آدرنالین منجر می شود موجب افزایش 
فشارخون می شود.

  4( سن بالای 6۰ سال:
تحقیقات نشان می دهد که آسیب دیدن سلول های کلیه، مهم ترین علت ابتلا به 
فشارخون در نوار سن است. بهترین راه جلوگیری از آسیب دیدن سلول های کلیه، اصلاح 

رژیم غذایی و استفاده از میوه ها و انواع سبزی ها و غلات و حبوبات است.
  5( چاقی:

فشارخون بالا در افراد چاق دو برابر افرادی است که اضافه وزن ندارند یا وزن طبیعی 
دارند. افراد چاق و دارای اضافه وزن در صورتی که رژیم غذایی خود را نیز تعدیل نکنند، 
علاوه بر ابتلا به فشارخون بالا، در معرض انواع صدمات ناشی از فشارخون مانند سکته و 

بیماری های قلبی نیز قرار دارند.
  6( بیماری تصلب شرایین:

تصلب شرایین یا سختی عروق اصلی، پرفشاری مزمن خون است که عامل شروع آن، 
آسیب به جدار داخلی عروق است که به دنبال رسوب کلسیم و کلسترول در جدار عروق 

ایجاد می شود.
 

اگر کودکتان شبها کابوس می بیند به این 
بیماری روانی مظنون شوید 

برخی از بیماری های روانی از دوران خردسالی خود را آشکار می کنند و یکی از 
راههای شناسایی آن بررسی خواب کودک است.

کارشناسان هشدار می دهند از خواب بیدارشدن کودکان هنگام شب می تواند نشانه ای از 
ابتلای آنها به برخی بیماری های روانی باشد.

 گفتنی است بر اساس آمارها کودکان در حال حاضر کمتر از نسل های قبل از خود 
می خوابند اما بی خوابی و دیدن کابوس و خواب های آشفته در کودکان می تواند نشان 

دهنده ابتلای آنها به  اوتیسم، اضطراب، افسردگی و حتی بیماری   اسکیزوفرنی باشد. 
بررسی ها نشان می دهند مشاهده کابوس در دوران کودکی می تواند نشان دهنده 
شخصیت روانی آسیب پذیر و حتی بروز خود کشی در سالهای نوجوانی و بزرگسالی فرد 
باشد.  این نتایج حاصل تحقیقات محققان دانشگاه لندن در خصوص ارتباط خواب و ابتلا 

به انواع بیماری های روانی است. 
کارشناسان هشدار می دهند بی خوابی و بد خوابی در کودکان و خردسالان باید توسط 
والدین جدی گرفته شود زیرا در صورت وجود بیماری  روانی این اختلال در دوران قبل از 

بلوغ ظاهر می شود و می تواند روند درمان را با شکست و یا کندی مواجه کند.
 بنابر تحقیقات هرچه بیماری روانی و ابتلای افراد به آن سریعتر شناسایی شود، درمان 
اثر  گذارتر  و موفقیت آمیزتر خواهد بود.   کودکانی که شب ها در خواب جیغ می زند و یا 
کابوس میبیند و یا ساعت خواب نامنظم دارند و یا کمتر از سایر کودکان در رده سنی خود 

می خوابند احتمال دارد به بیماری اسکیزوفرنی یا اختلال دوقطبی مبتلا باشند. 
کارشناسان به والدین توصیه می کنند که علاوه بر ایجاد حس آرامش به کودک و مقابله 
با مشکلات استرس زا در کودکان در صورت ادامه یافتن مشکلات خواب کودک از مشاوره 

متخصصان بهره یگیرند.

توانایی ذهنی خاص برای باهوش نامیدن افراد 
پارامترها و ویژگی های خاص در مغز می تواند افراد را در گروه باهوش و کند 

ذهن یا با سطح هوشی عادی قرار دهد.
کارشناسان در جدیدترین تحقیقات خود دریافته اند مغز افراد هوشمند با مغز افراد 

معمولی و یا کند ذهن به لحاظ ساختار ذهنی متفاوت است. 
گفتنی است، دانشمندان این نتایج را با اسکن مغزی و تحلیل داده های 46۱فرد داوطلب 

بدست آورده اند. 
بررسی ها نشان می دهند بر اساس این تحقیقات افراد هوشمند به جنبه های مثبت از 
زندگی می اندیشند و مغز آنها دارای قابلیت هایی چون حافظه خوب، دارا بودن یک دامنه 
وسیع از واژگان احساس رضایت داشتن و میل به تحصیل و درس خواندن است.در عوض 
افراد کم هوش و یا عادی دارای مغزی با قابلیت هایی چون ضعف حافظه، احساس خشم، 
قانون شکنی تمایل به استفاده از مخدرهای صنعتی، کیفیت خواب کم و عدم تمایل به 
درس خواندن است.  کارشناسان در یک پروژه مشترک بین دو دانشگاه آکسفورد و دانشگاه 
واشنگتن و مینه سوتا در ایالات متحده یک تحقیق ۲۰میلیون پوندی در خصوص بررسی 

۲۰۰منطقه جداگانه مغز و ارتباط آنها با یکدیگر را به دست آورده اند.
 کارشناسان نخستین بار در سال ۱9۰4متوجه وجود عاملی به نام عاملG در مغز افراد 
شدند که سبب متفاوت شدن توانایی های فرد در انجام کارهای مختلف بویژه کارهای 

شناختی حافظه و توان ذهنی ریاضی و سایر توانایی های منحصر به فرد می شود.
 کارشناسان پس از انجام اسکن مغزی از داوطلبان و رتبه بندی سطح هوش آنها 
دریافته اند در مغز افراد باهوش نوعی اتصال قوی بین بخش های مختلف مغزی وجود دارد و 
در اسکن مغزی نوعی قله متقارن ناشی از عملکرد طبیعی دو قسمت مغز مشاهده می شود.

 کارشناسان اعتقاد دارند در مغز افراد باهوش در هر دو طرف مغز در ۵ منطقه خاص از 
ذهن نوعی هماهنگی و اتصال وجود دارد که در مغز افراد کند ذهن و یا به لحاظ ذهنی 
عادی چنین ارتباط و هماهنگی وجود ندارد.  در مغز افراد کند ذهن و معمولی در برخی 
مناطق عدم وجود ارتباط بین قسمت های مغزی وجود دارد که سبب بروز حالاتی چون 
خشم، قانون شکنی، بدبینی، عدم توانایی حل مسائل ریاضی و عدم تمایل به تحصیل را 
ایجاد می کند.  کارشناسان در نظر دارند با استفاده از این داده ها به شناسایی سطح هوش 
افراد بپردازند و نیز مانع از وقوع جرم و جنایت توسط افراد کند ذهن و یا سطح هوش 

معمولی شوند.

این آبزی دریایی قوی ترین داروی 
ضدافسردگی است 

مصرف آبزیان دریایی می تواند مانند داروی ضدافسردگی زندگی افراد مبتلا به 
این اختلال روانی را متحول کند.

کارشناسان دریافته اند مصرف ماهی می تواند مانند یک داروی ضدافسردگی طبیعی عمل 
کند.  گفتنی است بر اساس جدیدترین تحقیقات رژیم غذایی سرشار از ماهی و غذاهای 
دریایی می تواند سبب کاهش خطر ابتلا به افسردگی شود.افرادی که ماهی کمتر مصرف 

می کنند بیشتر از سایر افراد به افسردگی دچار می شوند. 
بررسی ها نشان می دهد اسیدهای چرب امگا3 بر اساس این تحقیقات امکان دارد سبب 
تغییر ساختار مغز شود. تغییر ساختار در بخش هایی صورت می گیرد که مسئولیت ارسال 

پیام های شیمیایی از مغز به سایر بخش ها را بر عهده دارد. 
براساس این پژوهش ها مردانی که رژیم غذایی غنی از ماهی های چرب حاوی امگا3 

مصرف می کنند ۱6درصد کمتربه افسردگی دچار می شوند. 
کارشناسان اعتقاد دارند مصرف ماهی سبب تغییر فعالیت انتقال دهنده های عصبی، 

دوپامین و سروتونین می شود که هر دو عوامل موثر بر افسردگی هستند.
 همچنین کیفیت بالای پروتئین،ویتامین ها و مواد معدنی موجود در ماهی سبب دفع 

ابتلا به بسیاری از بیماری     ها و افزایش سلامت روحی و جسمی افراد می شود.
 بر اساس آمار های سازمان بهداشت جهانی افسردگی دومین علت اصلی به وجود 
آمدن بسیاری از بیماری ها تا سال ۲۰۲۰ خواهد بود و بر اساس تخمین ها بر روی 3۵۰ 
میلیون نفر در سرتاسر جهان اثر خواهد گذاشت.  رژیم غذایی حاوی انواع مواد غذایی 

شیرین،فست فود ها و مواد سرخ کردنی به شدت بر ایجاد افسردگی در افراد موثر است.
 در عوض مصرف مواد غذایی سالم چون میوه ها، سبزیجات، ماهی و نیز غلات سبوس دار 

می تواند مانع از ابتلای افراد به بیماری افسردگی با درصد بالایی شود.
 این یافته ها حاصل از تحقیقات تیمی از پژوهشگران در کالج پزشکی دانشگاه چینگدائو 
شهر شاندونگ کشور چین است.  نتایج این مطالعه در مجله  اپیده بیولوژی و بهداشت در 
جدیدترین شماره  به چاپ رسیده است و شامل ۱6مقاله از ۲6مورد مطالعاتی بر روی 

۱۵۰هزار و ۲7۸ فرد شرکت کننده در نظرسنجی رابطه غذا و افسردگی بوده است.

5

دانشمندان در زمینه کنترل جانوران به سطحی از پیشرفت رسیده اند که 
می توانند آنها را با استفاده از پرتوهای لیزری کنترل کنند.

 این نوآوری راه را برای تحقق چشم اندازی باز می کند که در آن کنترل ضربان قلب بیماران 
از طریق پالس های لیزری امکان پذیر می شود.  تا پیش از این دانشمندان توانسته بودند که 
به طور مستقیم حیوانات را تحت کنترل درآورند اما این کار از طریق انجام اعمال جراحی و 
کاشت ریزتجهیزات در بدن آنها امکان پذیر بود.  اکنون گروهی از دانشمندان در آمریکا پا را 
فراتر گذاشته و به سراغ استفاده از پرتوهای لیزری برای این منظور رفته و توانسته اند ضربان 
قلب مگس میوه را از این طریق به کنترل خود درآورند.  استفاده از پالس های لیزری در این 
روش جدید بر مبنای تکنیکی موسوم به optogenetics یا اصلاح ژنهای حیوان با هدف 
تولید موادی است که نسبت به نور واکنش نشان می دهند.  در این پروژه محققان سلولهای 
قلب مگس میوه را تحریک کرده تا پروتئین های حساس به نور از خود تولید کنند.  در ادامه 
تنها باید از پالس های لیزری برای افزایش یا کاهش ضربان قلب حشره استفاده کرد.  اگرچه 
هدف اصلی از این نوآوری، استفاده از آن برای کمک به بیماران قلبی است اما فعلا نمی توان 

به آن به عنوان یک روش درمانی حتی در آینده نزدیک نگاه کرد.

ساخت نخستین سلاح انجماد پهپاد جهان

تشخیص سرطان در مراحل اولیه بوسیله الماس

ساخت نانوالیافی برای درمان زخم و عفونت
طرحی  در  اسلامی،  آزاد  دانشگاه  پژوهشگران 
به ساخت و  اقدام  با یک شرکت داخلی،  مشترک 
بررسی نمونه های آزمایشگاهی نانوالیافی کردند که 

جهت درمان زخم و عفونت کاربرد داشته باشد.
 امروزه با گسترش مقاومت باکتری های عامل عفونت های 
بیمارستانی و سوختگی به آنتی بیوتیک های رایج، اقدام برای 
ساخت دارویی که بتواند جایگزین مناسبی برای این آنتی 

بیوتیک ها باشد، بسیار گسترده شده است. 
استافیلوکوکوس اورئوس یکی از این پاتوژن های بیماری زا 
و عامل اصلی ایجاد عفونت های سطحی و مهاجم پوست 
است که مقاومت آن نسبت به آنتی بیوتیک ها نسبت به سایر 

پاتوژن های بیماری زا به سرعت در حال افزایش است. 
 مائده جهانگیر بلورچیان مجری این طرح با بیان اینکه 
در این طرح از نانوالیاف به عنوان بانداژ حامل دارو استفاده 
شده است، اظهار داشت: فرایند ساخت نانوالیاف ها راحت و 
کم هزینه تر از بانداژهای معمولی است، لذا استفاده از آن ها 
گزینه  مناسبی برای صرفه جویی اقتصادی در صنایع تولیدی 

خواهد بود. 
وی افزود: نانوالیاف  به دلیل وجود منافذ ریز خود، علاوه بر 
حفظ رطوبت زخم و جلوگیری از خشک شدن و چسبیدن 
پوست آسیب دیده به بانداژ، از ورود باکتری های دیگر به 
محل زخم جلوگیری به عمل می آورند. وی ادامه داد: بنابراین 
کاربرد آن ها به عنوان پانسمان به ویژه در مراکز درمانی 
همچون بیمارستان ها می تواند از گسترش عفونت جلوگیری 
کند. همچنین می توانند با رهاسازی کنترل شده ی دارو از 
مواجه شدن زخم با حجم بالایی از دارو، که سبب مسمومیت 

و آسیب دیدگی بیشتر می شود، جلوگیری کنند. 
بلورچیان در خصوص ساختار و مواد استفاده شده در این 
نانوالیاف نیز عنوان کرد: در این تحقیق داروی ضدعفونی کننده  
باکتریوسین توسط لاکتوباسیلوس ها تولید شده و همزمان با 
فرآیند الکتروریسندگی بر روی نانوالیاف های ساخته شده، 
تثبیت  شده است.  وی عنوان کرد: باکتری ها به سرعت در 
حال مقاومت به آنتی بیوتیک ها هستند، بنابراین استفاده از 
باکتریوسین ها می تواند به عنوان جایگزین مناسبی برای آنتی 
بیوتیک ها باشد و یا در ترکیب با آنتی بیوتیک ها سبب کاهش 
خطرات ناشی از ابتلا به مقاومت های ضد میکروبی شود.  به 
گفته وی، از آنجا که طبق نتایج آزمایشگاهی، رهاسازی 

باکتریوسین ها از نانوالیاف و فعالیت ضد میکروبی آن به میزان 
قابل توجهی تعداد باکتری ها را کاهش می دهد، در نتیجه 
این نمونه ها پتانسیل درمان زخم های عفونی را دارا هستند 
و همچنین این نانوالیاف ها حاوی مواد ضدباکتری هستند و 

می توانند از گسترش عفونت جلوگیری کنند. 
این تحقیقات در قالب پایان نامه  کارشناسی ارشد مائده 
و  واحد علوم  آزاد اسلامی  دانشگاه  از  بلورچیان  جهانگیر 
تحقیقات گیلان و با راهنمایی دکتر مهدی شهریاری نور و 
دکتر فاتن دیوسر انجام شده است. این طرح که با همکاری 
شرکت تعاونی خدمات فنی و مهندسی تعاونگران شمال 

صورت گرفته است.

توالی ژنوم انسان باستانی آفریقایی
 برای نخستین بار

دانشمندان دانشگاه کمبریج برای نخستین بار توانسته اند ژنوم یک مرد 45۰۰ 
ساله را در آفریقا توالی دهند که دستاورد بزرگی محسوب می شود، زیرا آب وهوای 

گرم منطقه، بازیابی دی ان ای را از بقایای قدیمی مشکل می کرد.
این دستاورد با استفاده از جمجمه یک مرد که در غاری در ارتفاعات جنوب اتیوپی دفن 

شده بود، انجام شد. 
تحقیقات پیشین در مورد ژنوم باستانی به نمونه هایی از مناطق شمالی و قطبی محدود 
بودند اما غار مذکور به اندازه کافی سرد و خشک بود که دی ان ای این مرد را برای هزاران 

سال حفظ کند. 
در حالی که این مرد پیش از آغاز موج مهاجرت مجدد انسان به آفریقا از غرب اوراسیا در 
حدود 3۰۰۰ سال پیش مرده بود، ژنوم وی نشان داد که این مهاجرت تا دو برابر چشمگیرتر 

از تصورات پیشین بوده و بر آرایش ژنتیکی جوامع در کل قاره آفریقا تاثیر گذاشته است.
 این رویداد که »جریان برگشتی اوراسیایی« نام دارد، زمانی رخ داد که مردم مناطقی از 

غرب اوراسیا مانند خاورمیانه و آناتولیا به ناگاه به شاخ آفریقا بازگشتند. 
محققان با مقایسه ژنوم باستانی این مرد با دی ان ای آفریقایی های مدرن دریافتند که 
جوامع شرق آفریقا امروزه در اثر این رویداد تا ۲۵ درصد از اصل و نسب اوراسیایی برخوردارند.

 خارج از این منطقه، جوامع آفریقایی سراسر قاره می توانند ژنوم خود را تا حداقل پنج 
درصد در این مهاجرت پیگیری کنند. 

به باور محققان، یافته های  آن ها نشان می دهد که موج عظیم مهاجرت بازگشتی، بسیار 
بزرگتر از تصورات قبلی بوده و احتمالا یک چهارم جمعیت شاخ آفریقا را در آن زمان تشکیل 

داده است. 

کنترل ضربان قلب با لیزر

دلایل خوب برای خوردن کاهو
خداوند را به خاطر خلق کاهو شاکر باشید چون میز غذا به همراه سالاد کاهو 

صفای دیگری دارد.
 کاهو انواع مختلفی دارد اما در هر حال این سبزی خوشمزه حاوی میزان زیادی آب، 
ویتامین و مواد معدنی مختلفی مانند کلسیم، ویتامین K، آهن، ویتامین C، ویتامین A و 
پروتئین است. کاهویتان هر چه سبزتر باشد بهتر است. در این مطلب شما را با گوشه ای 

از خواص این سبزی مفید آشنا می کنیم. لطفاً با ما همراه باشید.
کاهو: کم کالری و بدون چربی: اگر دچار کالری هراسی هستید بدانید که هر ۱۰۰ 
گرم کاهو حدود ۱۲ کالری است. به همین دلیل می توان این سبزی را همراه خوب 
لاغری و تناسب اندام دانست. کاهو فاقد چربی است و شما می توانید با خیال راحت از 
آن مصرف کنید. این سبزی پرخاصیت حاوی فیبر و سلولز است. بنابراین علاوه بر اینکه 
شما را به خوبی سیر می کند باعث بهبود گوارش نیز می شود. همین تأثیر نیز باعث می 
شود که در کوتاه مدت به راحتی وزن کم کنید. فیبرها همچنین باعث دفع اسیدهای 

صفراوی می شود.
کاهو برای داشتن قلبی سالم: ویتامین C و بتاکاروتن موجود در کاهو از اکسایش 
کلسترول پیشگیری می کنند. در نتیجه امکان تجمع پلاک ها و تشکیل لخته کاهش 
پیدا می کند. توصیه می کنیم سالاد سزار را دریابید. چون حاوی مواد مغذی سالم برای 
سلامت قلب است. ۵۰۰ گرم کاهو حاوی 4۰ درصد نیاز روزانه ی ما به اسید فولیک است 
و ۱۰ درصد نیاز روزانه به فیبر را تأمین می کند. نتایج پژوهش های محققان فرانسوی 
نشان می دهد هرچه جذب اسیدفولیک از طریق مواد غذایی بالاتر باشد خطر ابتلا به 
سکته ی مغزی و بروز بیماری های قلبی عروقی کاهش پیدا می کند. باید بدانید که 
فیبرهای محلول در آب نیز میزان کلسترول بد خون را کاهش می دهد که این مسئله نیز 

باعث ارتقای سلامت قلب می شود.
کاهو حاوی پروتئین های کامل: ۲۰ درصد کالری موجود در کاهو به پروتئین های 
موجود در آن مربوط می شود. برای کامل کردن یک وعده ی غذایی حتماً کاهو میل 
کنید. کاهو برای مقابله با بی خوابی : متأسفانه هر روز به تعداد افرادی که از بی خوابی 
رنج می برند افزوده می شود. مایع سفید رنگی که با خرد کردن کاهو سرازیر می شود 
»لاکتوکاریوم« نامیده می شود. لاکتوکاریوم خواص آرامبخش مشابه مواد مخدر دارد 
اما فاقد عوارض جانبی آن است. کافی است چند برگ کاهو میل کنید و یا آب کاهو 
بنوشید تا خوب بخوابید. کاهو خاصیت آلکالینه دارد: مواد معدنی موجود در کاهو 
به دفع توکسین ها یا همان مواد سمی بدن کمک کرده و تعادل اسیدی بازی را حفظ 
می کند. در صورت تعادل اسید و باز، بدن شما انرژی زیاد، پوست شفاف تر و سالم تر و 
خواب راحت تری را تجربه خواهد کرد. کاهو شاخص گلیسمی پایینی دارد: شاخص 
گلیسمی کاهو بالا نیست. از آنجایی که این سبزی کالری اندکی دارد شاخص گلیسمی 
آن نیز بسیار پایین است. این قبیل مواد غذایی برای افرادی که نگران قند خون خود 

هستند بسیار مناسب است.
 کاهو طعم دلچسبی دارد: کاهو با وجود اینکه کم کالری است اما طعم دلچسب و 
کمابیش شیرینی دارد. این سبزی پرخاصیت علاوه بر اینکه سالم است لذت فراوانی به 
مصرف کننده می دهد. ترکیب کردن آن با سبزیجات دیگری مانند کلم، خیار، گوجه 
فرنگی، کلم قرمز و غیره علاوه بر افزایش طعم آن باعث جذب مواد معدنی و ویتامین های 
بیشتری می شود. کاهو برای مقابله با سرطان: نتایج پژوهش های انجام شده نشان 
می دهد که کاهو خطر ابتلا به برخی سرطان ها را کاهش می دهد. به عقیده ی محققان 
مصرف منظم کاهو یعنی چندین مرتبه در هفته باعث کاهش خطر ابتلا به سرطان 
ریه می شود. کاهو برای مقابله با بیماری های نورودژنراتیو: نتایج بررسی های 
آزمایشگاهی نشان می دهند که ترکیبات موجود در کاهو باعث حفاظت هر چه بیشتر از 
نورون ها یا همان سلول های عصبی می شوند و به این ترتیب از ابتلا به برخی بیماری 
های نورودژنراتیو مانند آلزایمر پیشگیری می کنند. البته محققان معتقد هستند که نیاز 

به بررسی های تکمیلی برای اثبات تأثیر این سبزی روی انسان همچنان وجود دارد.
کاهو برای تقویت چشم ها: ترکیب کاهو، اسفناج، کلم قرمز و غیره بتاکاروتن، 
ویتامین A، لوتئین و زئاگزانتین خوبی به بدن می رسانند که همگی برای داشتن چشم 
های سالم مورد نیاز هستند. ویتامین A به تقویت دید شبانه کمک زیادی می کند. 
لوتئین و زآگزانتین دو رنگدانه ی طبیعی هستند که به فیلتر شدن نور شدید کمک 
می کنند. افزودن مقداری هویج رنده شده به سالادتان ویتامین های مورد نیاز چشم ها 
را به میزان زیادی تأمین می کند. کاهو را با سس سرکه میل کنید: کاروتنوئیدها به 
همراه میزان اندکی چربی بهتر جذب بدن می شوند. نتایج پژوهش ها نشان می دهند 
که مصرف سالاد فصل تشکیل شده از کاهو، گوجه فرنگی، هویج، اسفناج و غیره به همراه 
سس سرکه وینگرت میزان زیادی کاروتنوئید جذب خون می کند. چربی موجود در 

سرکه ی وینگرت باعث می شود که کاراتنوئیدها بهتر جذب بدن شوند.

سه شرکت بریتانیایی مشترکا نخستین سلاح انجماد پهپاد جهان را ساخته اند که 
با استفاده از پرتوهای رادیویی به غیر فعال کردن پهپاد ها می پردازد.

سیستم دفاعی ضد پهپاد )Auds( با ایجاد اختلال مخفیانه در سیگنال پهپاد کار کرده، 
واکنش آن را صفر می کند و جلوی ورود آن ها را به مناطق حساس می گیرد. این سیستم 
به طورخلاصه می تواند مانع از این شود که پهپاد به اپراتور خود اجازه فهمیدن خرابی و یا 
قفل شدن خود را بدهد تا زمانی که باتری پهپاد تخلیه شده و منهدم شود.  این سلاح برای 
شناسایی، پیگیری، طبقه بندی و مختل کردن پهپادها در محدوده های تا هشت کیلومتر 
 Blighter، Chess Dynamics طراحی شده است.  شرکت های سیستم های مداربسته
و سیستم های کنترل Enterprise برای ساخت این سلاح با هم همکاری کرده اند.  این 
فناوری بطور گسترده ای در کره جنوبی و در یک منطقه غیرنظامی ۲۵۰ کیلومتری آزمایش 
 Auds شده که در آن، رادارها برای چند سال به کار مشغول بودند.  در مارس ۲۰۱۵، تیم
در یک کارآزمایی چند منبعی دولت فرانسه در بخش Captieux فرانسه شرکت کردند 
که در آنجا، سیستم ضد پهپاد آن ها در شناسایی و خنثی سازی انواع پهپادهای استاندارد و 
جمع وجور بال ثابت یا چرخان، موفقیت زیادی را به نمایش گذاشت. این سیستم همچنین 
در کارآزمایی های ضد پهپاد دولت بریتانیا در اسکاتلند عملکرد خوبی را به نمایش گذاشت.  به 
گفته کارشناسان، هواپیماهای بدون سرنشین کوچک و بزرگ به یک تهدید فزاینده تبدیل 
شده اند.  کاربرد پهپادها طی چند سال گذشته بطور چشمگیری افزایش داشته و پیش بینی 
می شود که در دهه آینده این رشد با سرعت بیشتری ادامه یابد. در حالیکه 76 کشور جهان 

از پهپاد برخوردارند، انگستان در کنار آمریکا و اسرائیل جزء تنها دارندگان پهپادهای مسلح 
هستند که از آن ها که در عملیات نظامی خود استفاده می کنند.

 فناوری اسکن الکترونیکی کامل این سلاح در کنار پردازش داپلر در همه نوع آب وهوایی به 
شناسایی ۲4 ساعته اهداف پهپاد کوچک و بزرگ با سرعت کم یا زیاد می پردازد.

 هدایتگر بسیار دقیق تثبیت شده شیب در ترکیب با جدیدترین دوربین های مادون قرمز 
الکترواپتیک شب و روز و فناوری پیگیری ویدیویی دیجیتال می تواند بصورت خودکار پهپاد ها 

را پیگیری کرده و هدف را طبقه بندی کند. 

محققان استرالیایی راهی برای استفاده از الماس 
و  ام آرآی  اسکن های  در  دریایی  فانوس  عنوان  به 
شناسایی تومورهای سرطانی پیش از مرگبار شدن آن 

کشف کرده اند.
نسخه  یک  چگونه  که  می دهد  نشان  آن ها  یافته های 
مصنوعی از یک سنگ گرانبها می تواند سرطان را در مراحل 

اولیه در اسکن ام آر آی نشان دهد. 
از دانشگاه سیدنی در استرالیا اظهار کرد:  دیوید ریلی 
جریان  در  دارو  انتقال  برای  نانوالماس ها  می دانستیم  ما 
شیمی درمانی به دلیل غیر سمی و غیرواکنشی بودنشان 
مطلوب هستند.  ریلی افزود: ما تصور کردیم که می توان بر 
روی این خواص غیرسمی کار کرد و دریافتیم که الماس 
دارای ویژگی های مغناطیسی است که آن را قادر می سازد تا 

به عنوان راهنما در ام آر آی مورد استفاده قرار بگیرد.  محققان 
توجه خود را به قطبش بیش از حد نانو الماس ها معطوف 
کردند که فرایند هماهنگ کننده اتم در داخل الماس است. 
آن ها سپس توانستند یک سیگنال قابل تشخیص را توسط 
یک اسکنر ام آر آی ایجاد کنند.  اوا راج، نویسنده اصلی این 
پژوهش از دانشگاه سیدنی خاطرنشان کرد: این روش می تواند 
با اتصال الماس های با قطبش بیش از حد به مولکول هایی که 
سرطانها را هدف قرار می دهند، اجازه ردیابی جنبش مولکول 
را در بدن بدهد.  ریلی افزود: این یک مثال عالی از این مسئله 
است که چگونه تحقیقات فیزیک کوانتوم از عهده مشکلات 
دنیای واقعی برمی آید، در این شرایط راه برای ما برای به 
تصویر کشیدن و هدف قرار دادن سرطان قبل از خطرناک 

شدن آن باز است. 

سه شنبه -بیست ویکم مهر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3841

برای شما پیش آماده که کلی غذا می خورید ولی طولی نمیدهد که که باز گرسنه 
می شوید و به سراغ یخچال می روید و باز شروع به غذا خوردن می کنید. اشتها تنها 
در زمان هایی که ورزش سنگین کرده اید، باردار هستید و یا سندروم پیش قاعدگی 
دارید به صورت طبیعی بالا است. اما اگر بیشتر مواقع بدون دلیل واضحی احساس 

کنید شکمتان خالی است، دیگر حتما مشکلی وجود دارد
کم آبی بدن باعث می شود همیشه احساس گرسنگی کنیم.

 برای شما پیش آماده که کلی غذا می خورید ولی طولی نمیدهد که که باز گرسنه می شوید و 
به سراغ یخچال می روید و باز شروع به غذا خوردن می کنید. اشتها تنها در زمان هایی که ورزش 
سنگین کرده اید، باردار هستید و یا سندروم پیش قاعدگی دارید به صورت طبیعی بالا است. 
اما اگر بیشتر مواقع بدون دلیل واضحی احساس کنید شکمتان خالی است، دیگر حتما مشکلی 
وجود دارد.  احساس گرسنگی به صورت فیزیولوژیکی نیاز به کالری، آب، و نمک است، و توسط 
ترکیبی از عوامل هدایت می شود، از جمله رژیم غذایی که دارید، هورمون های اشتها، و عوامل 
احساسی از جمله استرس. دریافتن اینکه چرا نمی توانید اشتهای خود را کنترل کنید بسیار مهم 
 BMI است، چون این گرسنگی اضافی می تواند از نظر جسمانی و روانی به شما آسیب برساند و
بدنتان را به جایی بفرستد که دیگر سلامت نیست. این ۱۱ دلیل کمک تان می کند متوجه شوید 

چرا شکمتان همیشه قار و قور می کند.
 بدنتان کم آب شده

همیشه وقتی بدن مقداری کم آب می شود آن را با احساس گرسنگی اشتباه می گیریم، در 
حالی که باید آب بنوشیم. این گیج شدن در هیپوتالاموس اتفاق می افتد، قسمتی از مغز که 
گرسنگی و تشنگی را کنترل می کند. وقتی کم آبی بدن اتفاق می افتد به نحوی در هیپوتالاموس 
مشکل خط روی خط به وجود می آید، و زمانی که واقعا نیاز به یک لیوان آب دارید مجبورتان 
می کند یک بسته چیپس باز کنید و بخورید. با بالا نگه داشتن سطح مایعات بدن جلوی این اتفاق 
را بگیرید، هر روز صبح را با نوشیدن یک لیوان آب شروع کنید. اگر احساس گرسنگی می کنید، 
و آن روز زیاد آب ننوشیده اید، ابتدا یک لیوان آب بنوشید و ۱۵ تا ۲۰ دقیقه صبر کنید تا ببینید 

همچنان گرسنه هستید یا خیر.
 خوب نخوابیده اید: بعد از اینکه از یک خواب بی کیفیت برمیخیزید، از قبل دو هورمون 
مربوط به اشتها بر علیه شما توطئه کرده اند. خواب بسیار کوتاه می تواند باعث سطوح فزاینده ای 
از گرلین شود، هورمونی که باعث تحریک اشتها می شود، و در برابرش باعث کاهش لپتین هم 
می شود، هورمونی که باعث می شود احساس سیری کنید.کم خوابی به صورت منظم به شکلی 

دیگر باعث می شود احساس گرسنگی کنید.
 بعد از یک خواب ضعیف، بیشتر دچار خستگی شدید و مه ذهنی هستید. سیستم بدنتان برای 
مقداری انرژی بی تابی می کند، و حتی اگر واقعا گرسنه هم نباشید میل به کربوهیدرات های 
شیرین را تحریک می کند.سعی کنید هر شب 7 تا ۸ ساعت بخوابید، تا سطح انرژی و 

هورمون های خود را به اندازه ی طبیعی برسانید.
 خود را با کربوهیدرات های نشاسته ای پر کرده اید: تا به حال به این فکر کرده اید که 
چرا یک دونات یا شیرینی باعث می شود برای خوردن یکی دیگر نتوانید مقاومت کنید… تا 
زمانی که کل آنچه هست را بخورید؟ این مغز شما در برابر کربوهیدرات های نشاسته ای است.

کربوهیدرات های ساده، مانند آنهایی که در غذاهای شیرین و پخته شده با آرد سفید یافت می 
شود از جمله شیرینی، کوکی، و کراکر به سرعت سطح قند خونتان را بالا می برند، و سپس 
خیلی زود سطح قند خون سقوط می کند.  این سقوط قند خون باعث گرسنگی شدید برای 
کربوهیدرات های شیرین بیشتر می شود، و این چرخه همینطور ادامه خواهد داشت. تا جایی که 
ممکن است از خوردن غذاهایی که حاوی کربوهیدرات ساده هستند بپرهیزید تا این چنین دچار 
افت و خیز قند خون نشوید.سعی کنید از کربوهیدرات های پیچیده و انواعی که شامل فیبر بالا 
هستند استفاده کنید. بادام، سیب، و پسته از نمونه هایی هستند که کربوهیدرات پیچیده و فیبر 
دارند.  دچار استرس هستید: چه کسی تا به حال یک روز پرمشغله یا تیره و تار شدن روابط 
را تجربه نکرده؟ استرس ترفندی دارد که می تواند با آن شما را به غذا حریص کند. وقتی دچار 
تنش می شوید، سیستم بدن تولید هورمون های استرس یعنی آدرنالین و کورتیزول را افزایش 
می دهد.بالا بودن سطح این هورمون ها سیستم بدن را تحریک می کند که حس کند مورد حمله 
قرار گرفته و به انرژی نیاز دارد، بنابراین اشتها رو به افزایش می رود.  استرس همچنین سطح مواد 
شیمیایی مغز به نام سروتونین را کاهش می دهد، و این می تواند کاری کند زمانی که گرسنه 
نیستید هم احساس گرسنگی کنید.سعی کنید تکنیک هایی را بیاموزید تا استرس خود را کاهش 
دهید، مثلا به کلاس های یوگا بروید و یا به موسیقی آرامش بخش گوش دهید.  خستگی شدید 

یکی از دلایل ایجاد احساس گرسنگی مکرر می باشد.
 باید پروتئین بیشتری استفاده کنید:  شاید منطقی به نظر نیاید اما پر کردن بشقاب غذا 
با پروتئین و چربی های سالم پرخوری و حمله ناگهانی اشتها را دفع می کند. پروتئین نه تنها با 
ماندنش در معده احساس سیری را بیشتر می کند بلکه ثابت شده است اثرات ضد اشتهایی نیز 
دارد. سعی کنید روزانه حداقل 46 گرم پروتئین مصرف کنید ) بهترین منابع، ماست چکیده، 

تخم مرغ، گوشت بدون چربی، و غلات کامل (، مقدار توصیه شده برای خانم ها ۱۵ تا 7۰ و برای 
مردان ۵6 گرم در روز است.

 به اندازه کافی چربی نمیخورید:  درست مانند پروتئین چربی غیر اشباع نیز با سیری در 
ارتباط است. وقتی بعد از یک وعده احساس رضایت داشته باشیم بهتر می توانیم به نشانه های 
گشنگی گوش دهیم پس تا زمانی که واقعا گرسنه شویم چیزی نخواهیم خورد.با استفاده از 
آجیل ها، دانه ها و روغن های سالم چربی خوب را به برنامه غذایی خود بیاورید. متخصصان 
می گویند یک فرد بالغ باید ۲۵ تا 3۵ درصد کالری دریافتی روزانه خود را از چربی های سالم 

دریافت کند.
 وعده ها را جا می اندازید:  دلیل دیگر گرسنگی این است که صبحانه یا دیگر وعده ها را نادیده 
می گیرید و به مرور عواقبش را تجربه می کنید. وقتی وعده ها را جا می اندازید و وعده برای مدت 
طولانی خالی می ماند، باعث افزایش تولید هورمون اشتها گرلین می شود. گرلین همچنین قند 
خون را وا میدارد تا پذیرای غذاهایی که می آید باشد، پس به صورت ناخواسته به دنبال غذای 
بیشتر هستید. سعی کنید فاصله بین وعده ها بیشتر از 4 تا ۵ ساعت نشود. حتی اگر از صبحانه 
متنفر هم هستید باز سعی کنید صبح ها چیزی میل کنید، مثلا ماست، کره بادام زمینی، چند 

قطعه سیب، و یا شیر سویا.
 زیر رگبار غذاهای خوشمزه هستید:   عکس دستور های غذایی، عکس هایی که دوستانتان 
از غذایشان در شبکه اجتماعی به اشتراک گذاشته اند، تبلیغ مواد غذایی در تلوزیون، همه اینها 
نشان می دهد عجیب نیست که برخی از ما دائم احساس گرسنگی می کنند. ارتباط بین چیزی 
که می بینیم و چیزی که هوس می کنیم به صورت علمی ثابت شده است، تحقیقات نشان داده 
فقط نگاه کردن به عکس یک غذای خوشمزه باعث بالا رفتن گرلین هورمون گرسنگی می شود.

 استشمام بوی غذا نیز چنین تاثیری دارد. بوی دلپذیر غذا باعث تحریک واکنش های 
فیزیولوژیکی غیر ارادی می شود، بزاق دهان ترشح می کند و معده منقبض می شود. این واضح 
است که نمی توانید جلوی دیدن و بوییدن غذاها را بگیرید. اما با دنبال نکردن گروه هایی که دائم 

عکس غذا ارسال می کنند یا ندیدن تبلیغات تلوزیونی می توانید به خود کمک کنید.
 غذای خود را با سرعت می خورید: وقتی با سرعت غذا می خورید شاید معده پر شده باشد، 
ولی به مغزتان زمان کافی را نمی دهید تا متوجه این پری شود. در این زمان مغز هنوز متوجه 
نیست و سطح اشتها را همچنان بالا نگه می دارد، پس شما به خوردن ادامه می دهید. تحقیقات 
در این زمینه نشان داده خوردن غذا با سرعت کم کمک می کند هورمون هایی آزاد شوند که 
به مغز بگویند دیگر کافیست. سعی کنید غذا را آرام بجوید و از طعم آن لذت ببرید. بعد از تمام 
کردن وعده قبل از اینکه به سراغ یک بشقاب دیگر بروید ۲۰ دقیقه صبر کنید تا ببینید آیا واقعا 

هنوز نیاز به غذا دارید یا خیر.
 داروهای خاصی استفاده می کنید:  برخی داروهای خاص که برای درمان به صورت منظم 
استفاده می کنید شاید موجب شوند که یخچال را غارت کنید. داروهای ضد افسردگی مانند، 
Zoloft و Paxil، و همچنین کورتیکواستروئیدها مثل پردنیزولون )برای درمان شعله ور شدن 
سیستم ایمنی بدن به علت آلرژی، آسم، بیماری های التهابی روده مانند بیماری کرون، و برخی از 
سرطان ها تجویز می شود ( به عنوان داروهای بالا برنده ی اشتها شناخته می شوند. اگر از این نوع 
داروها استفاده می کنید و حتی بعد از غذا نیز احساس گرسنگی می کنید، با پزشک خود صحبت 

کنید تا اگر ممکن است جایگزینی برای این داروها به شما معرفی کند.

دلیل گرسنگی های مکرر چیست؟ 



اجتماعی 6

بازگرداندن آرامش به زندگی
 پراضطراب امروزی

جامعه ی ما آکنده از بار اطلاعاتی سنگین است و ابزاری چون تلویزیون، رادیو، 
اینترنت، تبلیغات ، پس�ت الکترونیک و تلفن همراه همگی بر این س�نگینی 
می افزایند. از س�وی دیگر شکل زندگی در عصر حاضر بویژه در جوامع شهری 
ناگزیر توام با سر و صداها، ترافیک،  شلوغی ها و انبوهی از کارهای الزام آور روزمره 
است که قطعا تمام این فاکتورها افزایش استرس و سلب آرامش انسانها را موجب 

می شود.
محققان و روانشناسان در سالهای اخیر تلاش کرده اند به شیوه های مختلف که متداول  
ترین آنها انتشار اخبار، مقالات و توصیه های بهداشتی است به مردم در حفظ آرامش در 
میان این همهمه و آش��فتگی یاری برسانند. به اعتقاد آنها دسترسی و مطالعه این منابع 
هرازگاهی می تواند ما را به یاد نیاز اصلی مان به آرامش بیاندازد و حتی دقایقی از این زندگی 
پرمشغله جدا سازد. در این رابطه "استیو موریل" کارشناس و نویسنده مقاله ای در روزنامه 
"دیلی مدیتیشن و دیلی لایف" روش هایی را برای کسب آرامش در زندگی عنوان کرده که 

به شرح زیر آنها را ذکر می کنیم : 
حداقل روزی ۱۵ دقیقه را در س��کوت بگذرانید و به نیازهای واقعی خود و چیزهایی که 
دارید فکر کنید. سکوت عصاره آرامش است. البته با اجبار نمی توان سکوت کرد. بلکه باید 
زمانی که فرا رسید آن را بپذیرید. روزی یک ساعت در اتاقی تنها بمانید و حتی اگر لازم 

شد در را روی خود ببندید.
هیچگاه جلوی گریه خود را نگیرید و گهگاهی گریه کنید این کار باعث تخلیه تنش هایتان 

شده و به شما آرامش می دهد.
وقتی احساس می کنید که سرتان پر از فکرهای جورواجور منفی است با قدم زدن آنها 

را پاک کنید.
  افراد آرام به خود می گویند که برای تغییر گذشته کاری نمی توان کرد، آنگاه از تفکر به 

آینده و ادامه زندگی لذت می برند.
 آرامش را از کودکان بیاموزید. آنها در همان لحظه ای هستند که زندگی می کنند و لذت 

می برند.
اگر نمی توانید دیگران را ببخشید بدانید که افکار خشمگین همواره شما را با این افراد مرتبط 

خواهد کرد. اما شاد کردن دیگران باعث آرامش می شود.
 هر چه اکسیژن بیشتری به شما برسد آرام تر خواهید شد. بنابراین خوب است که در محل 

کار یا خانه خود گیاهانی را نگهداری کنید.
س��عی کنید از چیزی که هستید راضی باشید در این صورت احساس آرامش بیشتری 

می کنید.
با حرکات آرام و صحبت کردن شمرده احساس آرامش را به جمع منتقل کنید.

با شوخ طبعی به آرامش خود کمک کنید.
 مهم نیست که با شما مودبانه برخورد شود یا نه بلکه برخورد محترمانه شما باعث ایجاد 

آرامش و احساس خوبی در شما خواهد شد.
 سرعت حرکت شما با احساستان رابطه مستقیمی دارد. آرام راه بروید و حرکات بدن خود 

را آرام کنید. طولی نمی کشد که آرام خواهید شد.
 گاهی می توانید برای رسیدن به آرامش دراز بکشید، عضلات خود را شل کنید و به هیچ 

چیز فکر نکنید.
 لحظه های زیبای زندگیتان را بنویسید و از آنها عکس و فیلم بگیرید. سپس بیشتر وقت 

آنها را به یاد آورید و درباره  شان فکر کنید و لذت ببرید. 
 آهسته غذا خوردن و جویدن باعث تجدید توان فکری و احساس آرامش خواهد شد.

 هرچند وقت یکبار ساعت خود را باز کنید تا خود را از فشار زمان نجات دهید. همچنین 
درآوردن کفش ها به کاهش فشار عصبی کمک می کند. 

برای تاثیر بیشتر و رسیدن به آرامش در خود متمرکز شوید و آرام نفس بکشید.تمرین کنید 
که آرامتر از حد معمول صحبت کنید. اینکار به خودی خود ضربان قلب و تنفس را آرام 
می کند.احساسات و مشکلات خود را به دیگران بگویید و آرامش بیشتری احساس کنید.

یکی از مهم ترین مهارت ها در آرام بودن، فکر نکردن به مسایل کوچک است. دومین مهارت، 
کوچک شمردن تمام مسایل است.

 شاد کردن دیگران،  موجب آرامش می شود. نمی دانید چه لذتی دارد پول رستوران امشب 
را با توافق سایرین به یک کارتن خواب هدیه بدهید. قدردانی کنید. دیگران را برای لطف 

کردن به خود تحت فشار قرار ندهید، لطف که وظیفه نیست.
 اگر می دانستید که: "سیگار کشیدن + ورزش نکردن  = استرس، اضطراب و حذف آرامش 

"، هرگز سیگار نمی کشیدید و ورزش کردن را به تعویق نمی انداختید.
 راحتی یکی از عناصر مهم آرامش است. دمای مناسب، صندلی، لباس و کفش راحت این 
امکان را برای شما فراهم می کند. پوشیدن لباس های گشاد و راحت باعث ایجاد راحتی و 
احساس آرامش می شود.  اگر به عقاید مذهبی و معنوی پایبند باشید، به یکی از با افتخارترین 
روش های رسیدن به آرامش خاطر رسیده اید. اگر از خدا دور افتاده اید، اکنون وقت آشتی 

است. داشتن یک تکیه گاه معنوی در حد تعادل موجب آرامش می شود.

14راه شاد بودن
افراد خوش�حال و مثبت اندیش کمتر از دیگران دچار سکته قلبی و مغزی و 
حتی سرماخوردگی می شوند. همچنین بیش از افرادی که تفکر منفی دارند 
عمر می کنند. ش�اد بودن علاوه بر سلامت روانی بر سلامت جسمی شما نیز 
تأثیر بسزایی دارد. اگر از گروه افراد غمگین و منفی نگر هستید، این راه ها را 

امتحان کنید.
راه رسیدن به آرامش و شادی را بیابید

ه��ر ف��ردی در ذهن خود یک تصور خ��اص از آرامش و ش��ادی دارد. بگردید و عامل 
خوشحالی خود را بیابید.

برخی افراد با دیدن دوستان و فامیل خود را از غم نجات می دهند و برخی با عبادت. 
مناجات با خدا و نماز می تواند بهترین و مطمئن ترین راه برای رس��یدن به ش��ادی و 

آرامش باشد.
در شرایط استرس زا لبخند بزنید

لبخند می تواند کلید شادی شما باشد و با کاهش ضربان قلب در شرایط استرس زا و 
افزایش تولید اندورفین در بدن شما را به ارامش خواهد رساند.

بنابراین در شرایط استرس زا مانند گیر کردن در ترافیک سنگین و غیره، لبخند زدن 
برایتان بسیار مفید خواهد بود.

بهتر اس��ت زمان اس��تفاده از تلویزیون و رایانه را به نصف کاهش دهید. در این صورت 
زمان بیشتری را برای تعامل با دوستان و خانواده پیدا خواهید کرد و شادی بیشتری را به 

خودتان هدیه خواهید داد
شرکت در مراسم سخنرانی و گفتگو

در تقویم تان روزهایی را برای رفتن به مراسم های سخنرانی تعیین نمایید. مخصوصا 
سخنرانی هایی که در آن به بحث های معنوی و شخصیتی مانند اعتماد به نفس، مثبت 
اندیشی و ... می پردازند. این کار شما را تشویق به شاد بودن و بالا بردن اعتماد به نفس 

خواهد کرد.
حتی شرکت در مراسم سخنرانی مربوط به مباحث دیگر هم می تواند انگیزه ی شما را 

برای تلاش و رسیدن به هدف و در نهایت خوشحالی بالا ببرد.
دوستان منفی نگر خود را حذف کنید

همین حالا یک لیست از دوستان منفی نگر خود تهیه کرده و سعی کنید کم کم آن ها 
را از زندگی خود بیرون کنید. در عوض به دنبال افراد مثبت نگر برای برقراری یک رابطه 
دوستانه بگردید، افرادی که می توانند به شما انرژی و نشاط دهند و به دوستی شان نیز 

پایبند باشند.
فعالیت های داوطلبانه انجام دهید

گاهی نیاز اس��ت که ما خود را از مش��کلاتمان دور کنیم و  به حل مشکلات دیگران 
بپردازیم. انجام فعالیت های داوطلبانه و خیرخواهانه می تواند شما را به احساس رضایت و 

خوشنودی برساند و روح تان را نیز به آرامش معنوی نزدیک تر کند.
می توانید با کمک به کودکان بی سرپرس��ت و یا بی خانمان، احس��اس مفید بودن و 

شادمانی را به خود القا کنید.
با یک دوست قدیمی ارتباط برقرار کنید

ارتباط تلفنی و یا نوشتن پیامک یا ایمیل به یک دوست قدیمی و دعوت او به یک دیدار 
می تواند به طرز عجیبی، روح و قلب ش��ما را غرق در آرامش نماید. حتما این روش را 

امتحان کنید.
سطح ویتامین D بدنتان را کنترل کنید

مصرف ویتامین دی به ویژه در زمستان که نور خورشید به میزان کمتری به ما می رسد 
می تواند به رسیدن به شادی کمک کند. سطح کم این ویتامین موجب افسردگی خفیف 
می شود.  برنامه غذایی تان را طوری تنظیم کنید که بتوانید در هفته چند بار این ماده 

ی مهم را دریافت کنید.
گوش کنید و سوال بپرسید: سر کلاس درس به دقت به حرف های استاد و یا معلم 
تان توجه کنید و هر جا نیاز بود سوال هایتان را از او بپرسید. این کار سبب افزایش اعتماد 
به نفس و رضایت مندی شما خواهد شد. همچنین استادتان نیز از اینکه شما به حرف 

های او توجه می کنید بسیار خرسند می شود.
پیاده روی به همراه یک دوست: هفته ای دو بار به همراه دوستتان پیاده روی کنید. 
توأم شدن ورزش و گفتگو با یک دوست صمیمی شما را شاد خواهد کرد. سعی کنید برای 

ایجاد تنوع، مسیرهای متفاوت و دشوار را برای پیاده روی انتخاب کنید.
واژگان منفی را از دایره لغاتتان حذف نمایید: واژه هایی نظیر نمیتوانم، هرگز ، نمی 
خواهم و به خصوص "باید" ، شما را از تلاش برای رسیدن به هدف دور می نماید و به جای 
آن به کار بردن عباراتی مانند من می خواهم ، من انتخاب می کنم و ... به طور شگفت 

انگیزی شما را به سمت هدفتان هدایت خواهد کرد و نشاط را به ارمغان خواهد آورد.
کاری را که دوست دارید انجام دهید: کاری را که همیشه دوست داشتید انجام دهید 
را عملی کنید، مثلا به کلاس نقاشی بروید، اتاقتان را از نو بچینید و ... . همچنین می توانید 

برای تعطیلات خود برنامه ریزی کرده و شور و نشاط خود را افزایش دهید.
تلویزیون و رایانه را خاموش کنید: لازم نیست این کار را برای همیشه انجام دهید 
اما بهتر است زمان استفاده از تلویزیون و رایانه را به نصف کاهش دهید.  در این صورت 
زمان بیشتری را برای تعامل با دوستان و خانواده پیدا خواهید کرد و شادی بیشتری را به 

خودتان هدیه خواهید داد.
از کتاب های کمکی استفاده کنید: مطالعه ی کتاب ها برای یادگیری روش های 
شادتر زیستن و مثبت اندیشی، راه های زیادی را برای رسیدن به این هدف پیش رویتان 
خواهد گذاشت. خونسرد باشید: هرگز نمی توان رفتار دیگران را پیش بینی کرد، اما 
تمرین خونسردی به شما کمک خواهد کرد تا با کوچکترین تغییر رفتار یا بدرفتاری کنار 

بیایید و به هم نریزید.

شادی چقدرمی تواند در کاهش اعتیاد موثر باشد؟ 
نش�اط وشادی از نیاز انس�ان ها برای رسیدن به احساس رضایتمندی است. 
رس�یدن به این احس�اس رضایتمندی راه های مختلف�ی دارد که برخی افراد 

مصرف مواد مخدر را برای دستیابی به آن انتخاب می کنند.
به گزارش خبرنگار گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان ، اعتیاد به عنوان یکی از مهم 
ترین آسیب های اجتماعی در جوامع شناخته می شود که جامعه شناسان دلایل مختلفی 
را برای گرایش افراد به مواد مخدر بیان می کنند.  از جمله دلایل مطرح شده می توان 
به مشکلات اقتصادی ، دسترسی آسان به مواد مخدر ،مشکلات روحی،روانی وخانوادگی 
،دوستی های و روابط نادرست ، بیکاری ،ناامیدی وکمبود عوامل شادی وتفریحی در جامعه 
اش��اره کرد.  روانشاسان و جامعه شناسان نبود مراکز تفریحی برای گذران اوقات فراغت 
وعوامل شادی در بین افراد به خصوص جوانان را از عوامل مهم گسترش اعتیاد می دادند 
،جوانانی که به جای آنکه اوقات فراغتشان را در باشگاه های ورزشی ، کتابخانه ها و پارک ها 
بگذرانند درگیر پیدا کردن مواد برای مصرف هستند.  روانشناسان بر این باورند اگر شادی و 
نشاط درجامعه بیشتر شود و زمینه افسردگی و ناراحتی روحی ایجاد نشود افراد کمتری به 
اعتیاد روی می آورند . شادی ونشاط از نیاز انسان ها برای رسیدن به احساس رضایتمندی 
است. رسیدن به این احساس رضایتمندی راه های مختلفی دارد که برخی از افراد به دلیل 
عدم آموزش های صحیح از طرف خانواده و جامعه این رضایت را در مصرف مواد مخدر 
جست وجو می کنند .  بی شک اگر جوانان فرصت بروز شادی ها وتخلیه انرژی خود را در 
بستر سالم جامعه و زیر نظر والدین پیدا نکنند اقدام به جست وجوی راه های دیگر ازجمله 
پارتی های شبانه و مراکز خارج از عرف جامعه که بستر مناسبی برای آشنایی با مواد مخدر 
هستند می روند.  صمد فدایی استاد دانشگاه در خصوص تاثیر شادی در کاهش مزان اعتیاد 
اظهار داشت : کمبود شادی مساله ای است که می توان آن را از جمله علل مهم اعتیاد در 
جامعه برشمرد. زیرزمینی شدن شادی ها جوانان را به نابودی و فساد کشانده و آسیب های 
اجتماعی را سبب می شود. مسئولین اجرایی لازم است که فضای شادی را وسعت بخشند و 
اجازه رشد شادی های مشروع را دهند تا کمتر شاهد رخوت و ناامیدی میان جوانان باشیم.  
این استاد دانشگاه معتقد است که برخورد پلیسی با مساله مواد مخدر و اعتیاد چندان 
موفقیت ندارد،و باید نگاه ها به نوع مبارزه با اعتیاد تغییر کند. لازم است راهکارهای اساسی 
همچون فرهنگسازی، ایجاد شادی و اشتغال را به جای مبارزه سلبی با اعتیاد قرار داد.  در 
نتیجه  لزوم همکاری همه دستگاه ها و نهادها جهت پیشگیری از اعتیاد ، ایجاد بستر های 
شادی آفرین وساخت برنامه های تلویزیونی شاد وسرگرم کننده وگسترش مراکز فرهنگی 

وتفریحی وآموزش در مقاطع تحصیلی ابتدایی و راهنمایی می توانند موثر واقع شود.

تفکیک زباله ازمبداء را جدی بگیریم
روزانه ۵۰ هزار تن زباله در کش��ورتولید می ش��ود و سرانه تولید روزانه زباله توسط هر 
فرد در ایران 7۰۰ گرم است وهرایرانی درتولید زباله روزانه مشارکت صد درصدی داشته 
وسهیم  می باشد. درقم روزانه 6۵۰ تن زباله تولید می شود که میانگین سهم هر شهروند 
قمی 6۵۰ گرم می باشد. کودک باشد یا بزرگسال ، جوان باشد یا مسن، فرقی نمیکند 
همه شهروندان قمی در تولید زباله سهیم هستند و نکته مهم اینست که چند درصد از 
همشهریان در مدیریت صحیح پسماند نقش دارند و مسئول پذیرند و برای چند نفر این 
موضوع اهمیت دارد و دراجرایی آن قدم برداشته اند وچرا بعضی از شهروندان درزمینه 
تفکیک مشارکت نداشته ویا مشارکت آنها بسیار کم است شاید یکی ازمهمترین دلیل آن 

کم توجهی و جدی نگرفتن این موضوع می باشد.
تفکیک زباله از مبداء مهمترین و موثرترین روش در مدیریت صحیح پسماند می باشد که 
هر شهروند قمی می تواند در زمان تولید زباله با جداسازی و تفکیک آن در زمینه بازیافت 
نقش بسیارمهمی را ایفا کند. حتما نیاز نیست تمام زباله ها که تولید می کنیم برای شروع 
تفکیک و جداسازی شود بلکه نکته ای که ازاهمیت ویژه ای برخوردار می باشد این است 
که خود را در قبال تفکیک زباله و اهمیت آن مسئول بدانیم و سعی کنیم حتی به مقدار 
کم هم شده زباله های تولیدی مان را تفکیک کرده و آن را به یک عادت فردی تبدیل 

کنیم و تفکیک زباله ازمبداء را جدی بگیریم.

خاطرات جالب فردوسی پور در خندوانه؛

دیوانه فوتبالیِ که دوست دارد در سقوط هواپیما بمیرد

مرور  به  برنامه خندوانه  در  با حضور  نود  برنامه   مجری 
عادل  پرداخت.  برنامه اش  و  فوتبال  اتفاقات  از  خاطراتش 
در  مرگش  دارد  دوست  کرد  تاکید  همچنین  فردوسی پور 

سقوط هواپیما و در زمان کوتاهی رقم بخورد.
عادل فردوسی پور با حضور در برنامه خندوانه به پرسش های رامبد 
جوان پاسخ داد. او در این برنامه به مرور اتفاقاتی پرداخت که پیرامون 
زندگی ورزشی و حرفه ایش رخ داده است. مجری برنامه نود همچنین 
از خواب های عجیبی خبر داد که بارها دیده است و حتی او را عضو 

هیات مدیره باشگاه لیورپول نیز کرده است!
 دیوانه فوتبال هستم

عادل جملاتش را با علاقه بیش از حدش به فوتبال شروع کرد و 
گفت: در منزل من زمان پخش فوتبال سه تلویزیون روشن است و 
به پخش فوتبال می پردازد و یک رادیو هم روشن است و مسلما هر 
کس بیاید دیوانه می شود. اما من باید همه مسابقات فوتبال را ببینم. 
چه داخلی و چه خارجی. برای همین سعی می کنم همه مسابقات 

را ببینم.

 همه خواب هایم فوتبالی است
مجری برنامه نود با اشاره به اینکه طرفدار سرسخت تیم لیورپول 
است در مورد خواب هایش هم اظهار نظر جالبی داشت و گفت: 
معمولا خواب هایی که می بینم همه فوتبالی هستند. حتی بارها 
در خواب های دیده ام که عضو هیات رئیسه یا هیات مدیره باشگاه 

لیورپول شده ام. 
بازیکن به خوابم آمد و تشکر کرد

فردوسی پور در ادامه تعریف کردن از خواب های عجیبش گفت: 
یادم هست یک بازیکن فنلاندی در این تیم حضور داشت که همه 
گزارشگران او را "هیپیا" تلفظ می کردند و البته گزارشگران انگلیسی او 
را هوپیا؛ من از سفارت فنلاند درباره اسم او پرسیدم که تلفظ درست 
او را هوپیا گفتند. از آن پس من او را هوپیا تلفظ کردم و یک شب در 
خوابم آمد و گفت دستت درد نکند و تنها تو اسم مرا درست تلفظ 

می کنی! 
خیلی سختی کشیده ام

تهیه کننده برنامه نود با اشاره به مشکلاتی که در سالهای اجرای 

برنامه برایش بوجود آمده است گفت: من طی این مدت بارها از سوی 
خیلی ها اذیت شدم. از رییس سازمان تربیت بدنی تا نمایندگان 
مجلس و ... و خیلی سختی کشیدم. اما مدیران سازمان از من حمایت 
کردند، چون خیلی سالم کار کردم از موقعیتی که داشتم استفاده هم 

نکردم چه برسد به اینکه بخواهم سواستفاده کنم.
 پیشنهادات بی شرمانه را نپذیرفتم

عادل فردوسی پور با تاکید بر اینکه در این مدت سالم کار کرده 
است و همین امر راز ماندگاری برنامه اش بوده است گفت: در یک 
برنامه پربیننده مسلما پیشنهادات اغوا کننده و بی شرمانه ای شده اما 
هیچ وقت حاضر نشدم از آن سواستفاده کنم چون احساس می کنم 
شان برنامه و شان خودم پایین می آید. من حتی پیشنهادات مختلف 
برای اجرای برنامه های دیگر را هم رد کرده ام درحالی که می توانستم 
از نظر مالی به شرایط خوبی برسم اما هیچ وقت پول برایم در اولویت 

نبوده است.
 چرا برنامه نود ماندگار است؟

این مجری و گزارشگر تلویزیون در مورد رمز ماندگاری برنامه اش 

گفت: خیلی از برنامه ها طی این سال ها آمدند تا برنامه نود را به قول 
خودشان بزنند و جایگاهش را بگیرند. خیلی از برنامه ها نیت شان خیر 
نبوده و می گفتند بیاییم نود را بزنیم. من شخصا آدم رقابت جویی 
هستم و از رقابت نمی ترسم. هرگز تلاش نمی کنم با شکل غیر 

اخلاقی رقیبم را از راه به در کنم. 
 تهمت های مالی عصبانی ام می کند

عادل فردوسی پور با بیان اینکه اصولا خیلی کم عصبانی می شود 
و در زندگی شخصی نیز فردی آرام و ساکت است گفت: طی این 
سال ها بارها اتفاق افتاده که خیلی راحت تهمت مالی زده می شود و 
خیلی اذیت می شوم. وقتی یک سری آدم که به نظر می رسد مغرض 

هستند این حرف ها را می زنند عصبانی می شوم.
 برای برنامه ام خیلی وقت می گذارم

فردوسی پور با اشاره به اینکه برای برنامه اش وقت زیادی می گذارد 
گفت: برای اینکه برنامه موفقی داشته باشم باید وقت زیادی بگذارم و 
همین کار را کرده ام. من واقعا برای برنامه وقت زیادی می گذارم و 

ساعت های زیادی برای تهیه برنامه انرژی می گذارم.
 تکه کلام هایم ناگهانی به ذهنم می رسد

وی در مورد تکه کلام هایی که در گزارش هایش استفاده می کند 
گفت: من روی این تکه کلام ها فکر نمی کنم. مثلا در بازی با آرژانتین 
که تیم خوب بازی کرد ناگهان به ذهنم رسید و گفتم چقدر خوبیم ما. 

یا مثلا تکه کلام های دیگر هم ناگهانی به ذهنم رسیده اند.
 خیلی چیزها را در زندگی ام از دست داده ام

برای اینکه برنامه ام موفق باشد و خودم به اینجا برسم خیلی چیزها 
را در زندگی ام از دست داده ام. جاهایی که مردم می روند را نمی توانم 
بروم و برخی کارهایی که آنها می کنند را نمی توانم بکنم. با این حال 
اصلا پشیمان نیستم از این شرایط. پول هیچ وقت برایم مهم نبوده 

است اگر بود این جایگاه را نداشتم.
 اشتباهات تلفنی زیادی داشتم

فردوسی پور در مورد اشتباهات تلفنی که داشته است گفت: یکبار 
می خواستم به یکی از همکاران نود به اسم داود زنگ بزنم تا زودتر نوار 
را به استودیو برساند. در حالی که عصبانی هم صحبت می کردم گفتم 
داود پس کجایی، از آنطرف خط محمدرضا داورزنی رئیس فدراسیون 

والیبال گفت: چطوری عادل جان؟
 چرا مردم کتاب نمی خوانند؟

وی با بیان اینکه کتاب می خواند و تا به حال دو کتاب هم ترجمه 
کرده است گفت: نمی دانم چرا مردم کتاب نمی خوانند. این خیلی 
بد است. من تعجب می کنم که چرا این اتفاق می افتد. چرا مردم در 
همه جای دنیا می خوانند اما اینجا همه در شبکه های اجتماعی دارند 
جک می فرستند؟ باید از نظر فرهنگی قوی تر باشیم راهش هم این 

است که کتاب بخوانیم.
 مرگ با سقوط هواپیما برایم جذاب است

در بخشی از این برنامه فردوسی پور از رامبد جوان پرسید که دوست 
دارد چطرو بمیرد. رامبد گفت: اتفاقا دیشب فکر می کردم که چطوری 
بمیرم برایم خیلی مهم است. دوست دارم شبیه یک بازی و گیم باشد 

و بتوانم پیش بینی کنم که می روم مرحله بعد.
 فردوسی پور در مورد اینکه خودش دوست دارد چگونه بمیرد 
گفت:  من خودم دوست دارم مرگم هیجان داشته باشد. مثلا یک 
سقوط هواپیما باشد چون خیلی برایم جذاب است. هیجان دارد. 
دوست دارم صفر تا صد مرگم زیر یک دقیقه باشد. مثلا بخورد به 
صخره. ترجیح می دهم آنهایی هم که دوست شان دارم همراهم 

باشند. 
دوست داری مایلی کهن و قلعه نویی هم باشند؟

وقتی عادل فردوسی پور گفت که دوست دارد زمان مرگش در 
هواپیما همه کسانی که دوست شان دارد هم همراهش باشند جناب 
خان خطاب به او گفت:  دوست داری آقای مایلی کهن و قلعه نویی 

هم با تو باشند؟ فردوسی پور در پاسخش گفت: بگذریم.

 معلمان بر این باورند که ماهیت طرح رتبه بندی به 
نظر خوب و کارساز است، اما آنچه که شاید بتوان از آن 
بعنوان وجه منفی طرح یاد کرد این است که به واسطه 
تبلیغ بیش ازحد و غیرکار شناس�ی، سطح انتظارات 
بطور غیرطبیعی بالا رفت و به عبارتی، یک توقع کاذب 

ایجاد شد. 
»نظام رتبه بندی معلمان و جذب و تامین منابع انسانی« 
در آخرین جلسه هیات دولت در سال 93 به تصویب رسید. 
براساس طرح رتبه بندی، معلمان از اول مهرماه به رتبه های 
پایه، ارش��د، خبره و عالی تقسیم ش��دند و بنا به وعده وزیر 
آم��وزش و پرورش قرار بود؛ در رتب��ه اولیه قریب 3۰۰ هزار 
تومان و در بالا تری��ن رتبه حدود ۸۰۰ هزار تومان به حقوق 
معلمان افزوده شود که البته آنچنان که باید و شاید محقق 
نش��د؛ این وعده  را وزیر آموزش و پرورش در مردادماه س��ال 
جاری داد و از حمایت تمام قد دولت از این طرح و اختصاص 
اعتبار برای اجرای آن در سال آینده خبر داده بود. فانی اعلام 
کرد؛ دولت در سال 93 برای سال جاری هزار و 3۵۰ میلیارد 
تومان اختصاص داده و برای س��ال 9۵ نیز س��ه هزار و ۵۰۰ 

میلیارد تومان در نظر گرفته شده است.
ب��ا وجود ابهامات و اعتراضات فراوان از س��وی معلمان و 
نمایندگان مجلس نس��بت به چگونگی و ن��وع اجرای طرح 
رتبه بندی، بالاخره احکام معلمان از مهر سال94 صادر شد. 
براساس این طرح مشمولانی که براساس ضوابط مصوب در 
یکی از این رتبه های پایه، ارشد، خبره و عالی قرار گرفتند، به 
ترتیب از ۱۵، ۲۵، 3۵ و ۵۰ درصد افزایش امتیاز حق شغل 
از مهرماه برخوردار شدند. اگرچه احکام رتبه بندی معلمان در 
حال صدور اس��ت و موجب ترمیم حداقلی حقوق معلمان و 
رضایت نسبی این قشر شده، اما هنوز برخی از صدور احکام 

باقی مانده است و برخی دیگر از نحوه اجرای آن گله دارند.
به گفته مس��وولان آموزش و پرورش این طرحی که هم 
اکنون در حال اجراست، فاز مقدماتی رتبه بندی است. فاضل 
مش��اور و مدیرکل دفتر وزارت��ی وزارت آموزش و پرورش در 
همین رابطه به ایلنا می گوید: »از سال های آینده فازهای دیگر 
رتبه بندی اجرا خواهد ش��د و به تدریج در سال های آتی به 
رتبه بندی مدنظر سند تحول بنیادین دست می یابیم« این 
تاکیدات به این خاطر اس��ت که طبق تصمیم شورای عالی 
آموزش و پرورش مقرر ش��ده، طرح رتب��ه معلمان از قانون 
مدیریت خدمات کشوری آغاز و به تدریج به رتبه بندی سند 

تحول بنیادین برسد.
در تماس��ی که با تع��دادی از معلمان داش��تیم، میزان 

رضایتشان نسبت به احکام صادر شده را جویا شدیم. حرف 
آخر همه آن ها مَثل جالبی بود »کاچی بهِ از هیچی«. معلمان 
بر این باورند که ماهیت طرح به نظر خوب و کارساز است، اما 
آنچه شاید بتوان از آن بعنوان وجه منفی طرح یاد کرد؛ این 
است که به واسطه تبلیغ بیش ازحد و غیرکار شناسی، سطح 
انتظ��ارات بطور غیرطبیعی بالا رفت و به عبارتی، یک توقع 
کاذب ایجاد ش��د. از طرفی حرف دیگرِ معلمان این است که 
با این افزایش، حقوقشان همچنان پایین تر از حداقلِ حقوقِ 
کارکنانِ س��ایرِ دستگاه های دولتی اس��ت و افزایش صورت 
گرفته، مقدار کمی از کاستی های موجود را ترمیم کرده است. 
در این میان برخی نیز نگرانی صادر نشدن احکام جدید خود 
را دارند و برخی دیگر از اعمال نش��دن حق و حقوق خود در 

این طرح گلایه مندند.
یکی از مسوولان آموزش و پرورش با بیان اینکه تاکنون 
7۰ درصد احکام رتبه بندی برای معلمان صادر ش��ده است، 
در توضیح علت صادر نشدن احکام سایر معلمان به خصوص 
هنرستانی ها به ایلنا، می گوید: »برخی از معلمان که موفق به 
اخذ ابلاغ خود نشده اند، حکمشان هم هنوز صادر نشده است. 
این دسته از معلمان نتوانستند؛ ساعت موظفی خود را پر کنند. 
طبق قانون، معلمان حداقل باید ۲۰ ساعت تدریس در هفته 
داش��ته باشند. به همین دلیل در این بین ممکن است، یک 
معلم برغم تلاش فراوان، نتواند؛ بیش از ۱6 س��اعت تدریس 
بگیرد، بالطبع نسبت میزان کسری ساعت تدریس، با کسر از 

امتیاز در میزان حق شغل روبرو می شود.«
او در ادامه با اعلام اینکه 4۰ هزار معلم داریم که سابقه شان 
کمتر از 6 س��ال اس��ت و قطعا رتبه بندی ش��امل حالشان 
نمی شود، می گوید: باید صبر کنیم، همه استان ها احکام ابلاغی 
را بزنند، تا ببینیم چه کسانی از غافله عقب مانده اند. از سوی 
دیگر از یک میلیون فرهنگی، حدود 4۰ هزار نفر نیروی اداری 
داریم که از این بین حدود ۲ الی 3 هزار نفر حکم شان از اداری 
به آموزشی تغییر یافته و قرار است با تدبیر آموزش و پرورش 

این نیرو ها هم شامل رتبه بندی شوند.
اینکه معلمی مدعیست باسابقه ای نزدیک به ۲7 سال، با 
اجرای طرح رتبه بندی و افزایش حقوق ناشی از اجرای طرح، 
دو میلیون و 6۰۰ هزار تومان حقوق می گیرد و فردی دیگر 
با مدرک کار شناسی و سابقه ۵ سال کار در اداره ثبت اسناد 
3 و نی��م میلیون تومان دریافتی دارد، تفاوتی فاحش و البته 
قابل تامل را آش��کار می سازد؛ تفاوتی که همچنان این قشر 
را آزار می ده��د. این معلم به خبرنگار ایلنا، می گوید: »آنچه 
که وزیر می گفت با طرحی که اجرا شد، بسیار متفاوت است. 

چیزی که مطرح شده بود یک سری پارامترها با شاخص های 
بیشتری بود که البته با توجه به محدودیت زمانی، نتوانستند 
آن را اجرا کنند و بالطبع مبالغی که باید می دادند، نبود. به طور 
مثال عنوان شده بود با اجرای طرح رتبه بندی، حداقل 3۰۰ 
و حداکثر ۸۰۰ هزار تومان به حقوق معلمان اضافه می شود، 
اما چون نتوانستند؛ شاخص ها را پیاده کنند، ابتدا یک تطبیق 
موقت را انجام دادند و احکام قبلی را با رتبه جدید مطابقت 
دادن��د.« در ح��ال حاضر با اجرای ط��رح رتبه بندی حداقل 
افزای��ش حقوق معلمان ۸۰ هزار تومان و حداکثر ۵۰۰ هزار 
تومان است. با این وصف به معلمی که 6 سال سابقه کار دارد، 
چیزی حدود 7۵ هزار تومان افزایش حقوق تعلق گرفته. طبق 
رتبه بندی معلمان، افراد در بدو ورود به آموزش و پرورش در 
رتبه مقدماتی، پس از 6 س��ال در رتبه پایه، پس از ۱۲ سال 
در رتبه ارشد، بعد از ۱۸ سال در رتبه خبره و با گذشت ۲4 
سال از شروع فعالیت در رتبه عالی جای می گیرند. هر چند 
رتبه بندی معلمان همواره وجود داش��ته، به نظر می رسد با 
اجرای طرح "رتبه بندی جدید"، پسوند " حرفه ای "، عناوین 

تازه رتبه بندی را شکل داده است.
ثقفی س��خنگوی آموزش و پرورش شهر تهران از صدور 
احکام بیش از ۸۸ درصد از معلمان شهر تهران خبر می دهد و 
به ایلنا می گوید: »۵6 درصد معلمان مشمول افزایش میانگین 
3۸۰ هزار تومان ش��دند و 3۲ درص��د از آن ها واجد افزایش 
بالغ ب��ر 44۰ هزار تومان حقوق می باش��ند. در مجموع 64 
هزار همکار فرهنگی در ش��هر تهران داریم که از این تعداد 
۵4 هزار نفر نیروی آموزشی هستند و ۱۰ هزار نفر باقی مانده 
که رتبه بندی شامل آن ها نمی شود، یا نیروی اداری هستند و 

یا زیر 6 سال سابقه دارند.«
معلمی که با اجرای ط��رح، با وجود قرار گرفتن در رتبه 
»عالی حرفه ای«، ۵۲9 هزار تومان افزایش حقوق ش��املش 
شده، می گوید: »از یک سو به نظر می رسد؛ معلمان از افزایش 
حقوق ناشی از اجرای طرح رتبه بندی رضایت دارند و از سوی 
دیگ��ر اما این افزایش آن چیزی نیس��ت گه مد نظر و مورد 

انتظارشان بود.«
به نظر می رسد؛ اجرای این طرح، نسبتاً برخی انتظارات 
معلمان و فرهنگیان را تامین کرده، هرچند آنچه در اجرا دیده 
می ش��ود با اهدافِ ریالیِ ارائه شده در طرح تا حدی مغایرت 
دارد. با این وجود شواهد نشان از آن دارد که اجرای فاز نخست 
طرح رتبه بندی در مقطع زمانی فعلی، توانسته تا حدی موج 
نگرانی فرهنگیان را آرام کند و معلمان را از باتلاق بی اعتمادی 

بیرون بکشد.

حقوق معلمان 
پس از "رتبه بندی"

 چقدر افزایش یافت؟ 
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 حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح 
دیروز )دوشنبه( در دیدار مسئولان و مدیران رسانه ملی و اعضا 
شورای نظارت بر صدا و سیما با تبیین اهداف »جنگ نرمِ برنامه 
ریزی شده، گسترده و همه جانبه نظامِ سلطه با جمهوری اسلامی«، 
تغییر باورهای مردم را مهمترین هدف این جنگ پیچیده خواندند 
و با تأكید بر نقش منحصر به فرد رسانه ملی در این كارزار جدی، 
برنامه ریزی دقیق و عالمانه را برای تحقق وظایف رسانه ملی مورد 

تأكید قرار دادند.
حضرت آیت الله خامنه ای در ابتدای سخنان خود به موضوع 
اهمیت رسانه ملی در نظام جمهوری اسلامی ایران پرداختند و با 
اشاره به حركت عظیم رسانه ای كه با كمک رسانه های نوپدید، 
بوجود آمده گفتند: رسانه ملی در صحنه چنین نبرد عجیب و 
عظیم و درگیری ناخواسته و ناگزیر قرار دارد كه همان عرصه 

پیچیده و بسیار مهم جنگ نرم است.
رهبر انقلاب اسلامی افراد صاحبنظر، دلسوز و دارای انگیزه را 
به مطالعه و بررسی دقیق ابعاد جنگ نرم فراخواندند و گفتند: در 
جنگ نرم، همان اهداف جنگ سخت دنبال می شود اما بصورتی 

فراگیرتر و عمیق تر.
ایشان به برخی پیچیدگی ها و خطرات بیشتر جنگ نرم در 
مقایسه با جنگ سخت اشاره كردند و افزودند: جنگ نرم برخلاف 
جنگ سخت، آشكار، قابل فهم و ملموس نیست و حتی در برخی 
موارد طرف مقابل ضربه خود را می زند اما جامعه هدف، دچار 

خواب آلودگی و عدم احساس حمله است.
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان كردند: جنگ های سخت 
معمولًا موجب برانگیخته شدن احساسات مردم و ایجاد وحدت و 
انسجام ملی می شود در حالیكه جنگ نرم، انگیزه های مقابله را از 

بین می برد و زمینه ساز ایجاد اختلاف نیز می شود.
حضرت آیت الله خامنه ای بعد از بیان خطرات به مراتب بیشتر 
و نگران كننده تر جنگ نرم در مقایسه با جنگ سخت گفتند: 
جنگ نرم فقط مخصوص ایران نیست اما در موضوع ایران، هدف 
اصلی از این جنگ نرمِ فكر شده و حساب شده، استحاله جمهوری 
اسلامی ایران و تغییر باطن و سیرت، با حفظ صورت و ظاهر آن 
است. ایشان با تأكید بر اینكه تغییر باطن و سیرت به معنای تغییر 
انگیزه ها، شعارها، معارف انقلابی و اهداف بزرگ است، افزودند: 
در چارچوب اهداف جنگ نرمِ دشمن، باقی ماندن نام »جمهوری 
اسلامی« و حتی حضور یک معمم در رأس آن مهم نیست، مهم 
آن است كه ایران تأمین كننده اهداف امریكا، صهیونیسم و شبكه 

قدرت جهانی باشد.
رهبر انقلاب اسلامی، مسئولان و مردم  را آماج اصلی چنین 
جنگِ نرمی دانستند و خاطرنشان كردند: در مورد برنامه ریزی 
كه در جنگ نرم برای مسئولان وجود دارد با آنان صحبت كرده 
و خواهم كرد اما مخاطبان اصلی جنگ نرم مردم به ویژه نخبگان، 

دانشگاهیان، دانشجویان، جوانان و عناصر فعال هستند.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: آنها بدنبال تأثیرگذاری بر 
مردم و تغییر طیف وسیعی از باورهای آنان بویژه جوانان و نخبگان 
هستند كه باورهای اعتقادیِ دینی، سیاسی و فرهنگی مردم از 

جمله این باورها است.
دین،  درخصوص  اعتقادی  باورهای  ما  مردم  گفتند:  ایشان 
مردم  بیگانه،  با  مقابله  استقلال،  مرد«،  و  »زن  مسئله  خانواده، 
سالاری اسلامی و مسائل گوناگون فرهنگی دارند و طرف مقابل 

تلاش دارد این باورها را دستكاری كند و یا تغییر دهد.
رهبر انقلاب اسلامی، تغییر باور به گذشته را از دیگر اهداف 

مورد نظر در جنگ نرم برشمردند و تأكید كردند: مردم ما نسبت 
به رژیم فاسد و مستبد گذشته باورهایی دارند كه در جنگ نرم 
تلاش بر این است تا این گذشته زشت و پلید و سیاه به گذشته ای 

درخشان و زیبا تغییر یابد.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: آنها می خواهند با تغییر باور 
به گذشته، نتیجه بگیرند كه لزومی به وقوع انقلاب اسلامی برای از 

بین بردن آن گذشته، وجود نداشته است.
ایشان تغییر باور به آینده و حال را از دیگر اهداف جنگ نرم 
دانستند و خاطرنشان كردند: آنها می خواهند به جوان امروزی 
القاء كنند كه وضع كنونی كشور مایه شرمندگی است و رسیدن 
به پیشرفت در آینده نیز غیرممكن است تا نشاط و تحرک و علم 

آموزی و امید به آینده را از نسل جوان بگیرند.
جوانان  در  غیرواقعی  باورهای  ایجاد  اسلامی  انقلاب  رهبر 
نسبت به جهان بویژه امریكا و اروپا و ترسیم  كشورهایی پیشرفته، 
راحت، امن و بدون مشكل از آنها را یكی دیگر از اهداف جنگ نرم 
برشمردند و در جمع بندی این بخش از سخنان خود گفتند: هدف 
اصلی و نهایی جنگ نرم طراحی شده، انحلال درونی و استحاله 
داخلی جمهوری اسلامی از طریق تغییر باورها و سست كردن 

ایمان مردم و بویژه جوانان است.
رهبر انقلاب با اشاره به امكانات سخت افزاری و نرم افزاری 
دشمن در جنگ نرم افزودند: همه پیشرفتهای روزافزون محیط 
مجازی در خدمت تحقق اهداف جنگ نرم است اما مهمتر از این 
امكانات و پیشرفتهای سخت افزاری، لشكر عظیم نخبگان فكری، 
سیاسی، ادبی، اجتماعی، و فعالان برجسته ارتباطات و رشته های 
مختلف هنری است كه عقبه ی نرم افزاری قوی و تأثیرگذاری را 

برای تحقق اهداف جنگ نرم فراهم آورده است.
ایشان برنامه ریزی و كار و تلاش منسجم را از ویژگیهای بارز 
طراحان و مجریان جنگ نرم برشمردند و خاطرنشان كردند: در 
همه تولیدات و فراورده های صوتی، تصویری و مكتوب جبهه 
مقابل ملت ایران، مقاصد و اهداف جنگ نرم، البته عمدتاً بطور 

غیرمستقیم، پیگیری و القا می شود.
رهبر انقلاب در همین زمینه ترویج دین حداقلی و دین سكولار 

را كه با هر رفتار شخصی و اجتماعی قابل انطباق است از جمله 
اهداف پنهان برنامه های عمدتاً اجتماعی رسانه های بیگانه خواندند 
و افزودند: آنها در پیگیری پیچیده اهداف خود، كاملًا جدی و دارای 

برنامه هستند اما ما در این زمینه عقب هستیم.
حضرت آیت الله خامنه ای، تلاشهای رسانه ملی را قابل توجه 
دانستند و در عین حال افزودند: باید این تلاشها را به عمق برد و 
اهداف مورد نظر را بدون تظاهر و درشت نمایی، در حد ظرفیت 
همه برنامه های صدا و سیما به صورت هنرمندانه ترویج كرد تا 

مخاطبان اقناع شوند و بپذیرند.
رهبر انقلاب مهمترین كار برای تحقق مشهود اهداف رسانه 
ملی در قبال جنگ نرم دشمنان را، دست یابی به تحلیلی مبنایی، 
صحیح و واقع بینانه از شرایط داخلی، منطقه ای و جهانی جمهوری 
اسلامی خواندند و افزودند: این تحلیل، ذهنها و جهت گیریهای 
سطوح مختلف مدیریتی و بدنه سازمان را منسجم می كند و پایه 

همه فعالیتها قرار می گیرد.
حضرت آیت الله خامنه ای، پرهیز از اغراق در تواناییها، توجه به 
مشكلات، تأثیرناپذیری از تبلیغات گمراه كننده بیگانگان، پرهیز از 
سطحی نگری، و توجه به ظرفیتهای بالفعل و بالقوه را در دستیابی 
به تحلیل مبنایی در صدا و سیما مؤثر دانستند و افزودند: مقایسه 
صحیح موقعیت كشور با دوران متناظر انقلابهای مهم جهانی، می 

تواند به درک و اقع بینانه از شرایط كشور، كمک كند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به مشكلات فراوان، جنگهای 
داخلی خونین و حتی بازگشت برخی انقلابهای معاصر جهان به 
رژیم های گذشته افزودند: باید موقعیت كنونی ایران را با موقعیت 
امریكا در حدود چهل سال پس از اعلامیه مهم استقلال آن كشور 
و موقعیت فرانسه پس از ۴ دهه از انقلاب كبیر فرانسه مقایسه كرد 
تا شرایط امروز ایران و پیشرفتهای چشمگیر كشور بهتر درک شود.

رهبر انقلاب كه در تبیین ضرورت دست یابی به تحلیل مبنایی 
و جامع الاطراف در صدا و سیما سخن می گفتند خاطرنشان 
كردند: در این چارچوب باید سیاه نمایی های بیگانگان را مد نظر 
داشت و متوجه بود كه آنها در تحقق اهداف جنگ نرم، ایران را به 
جهانیان و حتی به خود ایرانیان واژگونه معرفی می كنند ضمن 

اینكه تصویر رسانه ای آنها از جهان نیز كاملًا مغرضانه است.
رسانه  مدیران  و  مسئولان  به  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
ملی پیشنهاد كردند برای دستیابی به تحلیلی پایه و واقع بینانه 
به مقایسه موقعیت جمهوری اسلامی با برخی كشورهای منطقه 

بپردازند كه در ۴ دهه اخیر زیر سایه آمریكا زندگی كرده اند.
ایشان گفتند: این مقایسه نشان می دهد كه تسلیم، چه نتایجی 

دارد و ایستادگی به چه خیرات و پیشرفتهایی منجر می شود.
رهبر انقلاب پس از تشریح ضرورت برخورداری صدا و سیما 
از تحلیل مبنایی به عنوان پایه همه تولیدات و برنامه ها در تبیین 
دومین كار رسانه ملی برای پیگیری محسوس تر و هنرمندانه 
وظایف خود، تعریف و تدوین یک تفكر مبنایی و اصولی را ضروری 

خواندند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به راهبردهایی كه در آغاز 
مسئولیت آقای سرافراز به رسانه ابلاغ شده تأكید كردند: همه این 
راهبردها باید دنبال و برای اجرای آنها برنامه ریزی دقیق و عالمانه 

شود كه البته در برخی موارد كارهای خوبی شده است.
حضرت آیت الله خامنه ای برنامه ریزی عالمانه و دقیق برای 
تحقق راهبردهای ابلاغی صدا و سیما و راهبردی جمهوری اسلامی 

را از دیگر ضروریات حركت رسانه ملی برشمردند.
ایشان رسانه ملی را رسانه نظام و كشور و انقلاب دانستند و 
تأكید كردند: صدا و سیما قرارگاه مقدم و فعال مقابله با جنگ 
نرم است و مدیران و كاركنان رسانه ملی، سرداران و سربازان این 

جنگ نرم هستند.
رهبر انقلاب اسلامی همچنین با تشكر از زحمات مدیران و 
كاركنان رسانه ملی بویژه آقای سرافراز رئیس سازمان صدا و سیما، 
ایشان را فردی پركار، سخت كوش، با همت، منظم، ساده زیست 
و بدور از تشریفات و تجملات، پاک دست، حساس در مورد بیت 
المال، شجاع، دارای جسارت در تصمیم گیری و خلاق و مبتكر و 
نوآور دانستند و خاطرنشان كردند: این ویژگی ها بسیار با ارزش و 
مورد تحسین است كه باید استمرار داشته باشند و برای سازمان 
صدا و سیما به عنوان یک سازمان فرا قوه ای لازم و ضروری است.

انقلاب اسلامی، آقای سرافراز رئیس  از سخنان رهبر  پیش 
سازمان صداوسیما گزارشی از برنامه ها و اقدامات این سازمان بیان 

كرد.
رئیس سازمان صداوسیما با اشاره به چالش ها و مشكلات رسانه 
ملی، گفت: اصلاح ساختار اداری و همچنین اصلاح آیین نامه ها 
و مقررات، فراهم كردن مقدمات راه اندازی رسانه تعاملی، برنامه 
ریزی برای تقویت حضور در محیط وب و شبكه های اجتماعی 
تلفن همراه، افزایش كیفیت تولیدات رسانه ملی از جمله مهمترین 

فعالیتها و رویكردهای صدا و سیما است.
وی افزود: پیگیری موضوعات راهبردی همچون گفتمان انقلاب 
اسلامی، اقتصاد مقاومتی، سبک زندگی ایرانی اسلامی و رشد 
علمی، تاسیس مركز گسترش فیلمنامه نویسی، بازطراحی و راه 
اندازی شبكه كودک، ایجاد گروه زیبایی شناسی و علوم شناختی، 
بكارگیری نیروهای جوان و مؤمن در مدیریت های مختلف، افزایش 
میزان مخاطبان رسانه ملی و افزایش اثرگذاری شبكه های العالم و 
پرس تی وی، راه اندازی خبرگزاری صداوسیما و حرفه ای  و روزآمد 
شدن شبكه خبر، تاكید بر تحلیل و تفسیر رویدادها، راه اندازی 
كانال های آذری، كردی و اردو در حوزه برون مرزی، بازسازی 
منابع آرشیوی، توجه به موسیقی دینی و آیینی و انقلابی و توجه 
به اعتماد و احساس امنیت مردم از دیگر برنامه ها و اقدامات رسانه 

ملی بوده است.

 رئیس بنیاد امید ایرانیان گفت: برخی از نمایندگان فعلی مجلس 
در زمینه دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی رایزنی هایی 

با من دارند.
هویت  با حفظ  باید  انتخاباتی  لیست های  اینكه  بیان  با  وی 
جریان های سیاسی تهیه شود، اظهار كرد: البته شرایط كشور ایجاب 
می كند كه دو جناح بر سر افراد مشتركی اجماع كنند ولی به نظر 

می رسد طرف مقابل ما، این آمادگی را ندارد.
محمدرضا عارف با اشاره به اینكه در مجموع از رفتار و عملكرد 
اصلاح طلبان در دو سال گذشته راضی هستم، گفت: اختلافات 
اصلاح طلبان در پیشبرد برنامه های انتخاباتی این جریان تا حد 
زیادی حل شده است. امیدواریم همه گروه های اصلاح طلب بدون 

سهم خواهی همكاری كنند و از تجارب گذشته درس بگیرند.
این فعال سیاسی درباره احتمال حضور حجت الاسلام سیدحسن 
خمینی در انتخابات مجلس خبرگان اظهار كرد: حضور ایشان در 
انتخابات مجلس خبرگان به تصمیم خودشان بستگی دارد. البته 
تفاوت دیدگاه درباره حضور یا عدم حضورشان در انتخابات مجلس 

وجود دارد اما در نهایت خود ایشان باید تصمیم نهایی را بگیرند.
عارف، ناطق نوری را یک دوست قدیمی خود می داند كه تاكنون 

از وی نشنیده  كه از اصولگرایی عدول كرده باشد.
معاون اول دولت اصلاحات همچنین با اشاره به اینكه جلسات 
پراكنده در سطوح مختلف بین اصلاح طلبان و حامیان دولت برگزار 
شده ولی هنوز تصمیم جدی در این باره گرفته نشده است، به 

حامیان دولت پیشنهاد كرد كه آنها برنامه های انتخاباتی خود را به 
صورت جدی پیگیری كنند.

این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره فعالیت زودهنگام 
انتخاباتی خود تصریح كرد: من در مقطع رقابت های انتخاباتی ریاست  
جمهوری این نگرانی را داشتم كه آیا برخی نامزدها می توانند محور 
تغییر باشند یا آن ها ناخواسته در همان مسیر گذشته گام برمی دارند. 
خوشبختانه گام اول تغییر در انتخابات ۹۲ با انتخاب آقای روحانی 
برداشته شد و ما خیلی زود به این نتیجه رسیدیم كه این مسیر باید 
ادامه یابد و راهكار ادامه این مسیر، انتخابات مجلس ۹۴ است. ما كلید 
انتخابات مجلس دهم را از مهرماه ۹۲ زدیم و رسما اعلام كردیم كه 
در انتخابات اسفند ۹۴ حضور جدی داریم. در واقع ما برای اولین بار 

سی ماه قبل از اسفند ۹۴، مساله انتخابات را مطرح كردیم.
عارف با بیان اینكه ما خیلی زود و بدون توجه به اینكه چه كسی 
برای انتخابات به صحنه می آید، كلید انتخابات را زدیم، افزود: در 
كنگره حزب مردم سالاری در بهمن ۹۲، راهبردهای اصلاح طلبان در 
انتخابات ۹۴ یعنی حضور و مشاركت حداكثری مردم، تقویت احزاب، 
تغییر هرم تصمیم گیری از مركز به حوزه رای گیری، اجماع كامل و 

توجه به زنان و جوانان را مطرح كردم.
این عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در پاسخ به پرسشی درباره 
نتیجه فعالیت بنیاد امید ایرانیان در حوزه جذب سرمایه اجتماعی، نیز 
گفت: ما تصمیم گرفتیم كه مثل سال 76 همه به دولت نروند و پست 
اجرایی نگیرند. در آن مقطع اصلاح طلبان به دولت رفتند و از جامعه 

مدنی غافل شدند. ما از این تجربه استفاده كردیم و دوستان ما در 
بنیاد امید ایرانیان در حوزه مدنی فعال شده و وارد كار اجرایی نشدند 
.اكنون فضای جامعه مدنی و دانشگاهی بسیار امیدوار كننده است و 
تعداد زیادی از دانشگاهیان برجسته برای نامزدی در انتخابات اعلام 
آمادگی كرده اند. ما در تهران و شهرستان ها به سراغ نخبگان رفته ایم 

و آن ها هم دعوت ما را پذیرفته اند.
این فعال سیاسی درباره بحث سرلیستی لیست اصلاح طلبان در 
تهران و مطرح شدن نام حجت الاسلام و المسلمین ناطق نوری برای 
سرلیستی اصلاحات گفت:  برای جریان های سیاسی حفظ هویت یک 
اصل است. لیست اصلاحات باید در برگیرنده اصلاح طلبان و لیست 
اصولگرایان باید در برگیرنده نیروهای این جریان باشد. این مساله 
باید یک اصل باشد اما شرایط كشور ایجاب می كند كه دو جناح بر 
سر افراد مشتركی اجماع كنند و مثلا در صورت امكان تا ده درصد 
لیست دو جناح مشترک باشد. می شود به این سمت رفت البته طرف 
مقابل ما این آمادگی را ندارد. حتی می شود كه مثلا نفر دوم لیست 
ما در لیست رقیب و نفر دوم لیست رقیب در لیست ما باشد. خارج 
از این راه ها، نباید یک اصلاح طلب در لیست اصولگرا یا یک اصولگرا 
در لیست اصلاح طلب باشد. البته هستند كسانی كه یک شبه اصلاح 

طلب یا اصولگرا می شوند.
عارف در پاسخ به این پرسش كه آیا بر این اعتقاد هستید كه برخی 
جریان ها در درون جبهه اصلاحات دنبال پدرخواندگی اصلاح طلبان 
هستند؟ گفت: من خیلی اعتقادی به اینگونه تعابیر )پدرخواندگی( 

ندارم. در جریان اصلاح طلب هیچ گروه بر گروه دیگر برتری ندارد و 
خوشبختانه همگرایی خوبی در بین این جریان وجود دارد. بنا داریم 
بدون وزن كشی گروه ها و جریان های داخل جبهه اصلاحات، بحث 
اجماع و همگرایی را به سامان برسانیم و امیدواریم همه گروه ها بدون 

سهم خواهی همكاری كنند و از تجارب گذشته درس بگیرند.
رئیس بنیاد امید ایرانیان درباره تعامل اصلاح طلبان با اعضای 
شورای نگهبان نیز اظهار كرد: در دو سال گذشته یكی از راهبردهای 
مهم ما، تعامل با بخش های مختلف حاكمیت است كه این تعامل 
فقط برای انتخابات نبوده است. یک ذهنیت درباره اصلاح طلبان 
ایجاد شده كه با واقعیت متفاوت است. این ذهنیت باید اصلاح شود. 
دوستان ما در سطوح مختلف با بخش های مختلف حاكمیت در 

ارتباط بوده و هستند كه این ارتباط خیلی به ما كمک كرده است.
اینكه  به  اشاره  با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  عارف 
اصلاح طلبان از همه پتانسیل های خود استفاده كرده و به دنبال 
حذف هیچ  كس نیستند، افزود: به هر حال هر فردی یک عقبه دارد 
كه با حضور او آن عقبه هم به صحنه می آید. بنابراین برای برگزاری 
انتخاباتی پرشور و با حضور حداكثری مردم باید از همه پتانسیل ها و 

نیروهای تاثیرگذار حداكثر استفاده بعمل آید.
این عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی همچنین درباره حضور 
اصلاح طلبان در دولت اظهار كرد: باید از مسأله سهم اصلاحات در 
دولت عبور كرد زیرا مسأله اصلی ما انتخابات است. ما توقعی از دولت 

نداشتیم و دولت هم قولی به ما نداده بود.

حسینیان 3 بار با جدیت و عصبانیت ظریف و صالحی را تهدید به کشتن کرد

جزئیات تهدیدات حسینیان 
در گفتگوی با یک شاهد عینی

یک شاهد عینی جزئیات تهدیدات حسینیان علیه صالحی و ظریف را در اختیار 
»انتخاب« قرار داد.

این شاهد عینی اتفاقات روز یكشنبه مجلس گفت: حسینیان كاملا جدی و با عصبانیت، 
لااقل سه بار ظریف و صالحی را تهدید كرد. وی در ادامه به بیان جزئیات این ماجرا پرداخت 
و گفت: بار اول، پیش از ورود صالحی به مجلس، حسینیان سراغ ظریف رفت و در راهروی 
بین صندلی او و صندلی وسط ردیف اول )كه معمولا رییس جمهور آنجا می نشیند( به 
شكلی كه دیگران هم بشنوند قریب به این مضمون گفت "شما می خواهید قلب اراک را 
دربیاورید و توی آن سیمان بریزید.  آماده باشید  شما را بجای قلب اراک در رآكتور می 
گذاریم و روی شما سیمان می ریزیم."  این شاهد عینی افزود: ظریف پس از شنیدن 
این سخنان، با حالت ناباوری گفت: "از لطف شما متشكرم" وی اضافه كرد: پس از آمدن 
صالحی، حسینیان پشت صندلی ظریف و رئیس سازمان انرژی اتمی آمد و جمله ی قبلی 
)تهدید به گذاشتن در قلب اراک و سیمان ریختن( را كه نیم ساعت پیش، به وزیر خارجه 
گفته بود مجددا خطاب به هر دو نفر تكرار كرد. این منبع مطلع  ادامه داد: ظریف به او گفت 
"بجای آن، قلب مدرن تری جایگزین می كنیم".  سپس حسینیان با عصبانیت و چهره 
برافروخته جملات بی سروتهی در باره آثار این كار بر ازدست دادن پلوتونیوم  و بازدارندگی  
و حمله اسراییل گفت. وی افزود: حسینیان سپس گفت "بحول و قوه الهی بزودی شما را 
محاكمه و مجازات خواهیم كرد." این شاهد عینی گفت: ظریف جوابی به سخنان حسینیان 
نداد، اما صالحی با او وارد بحث شد. وی تصریح كرد: حسینیان ظاهرا با قسم جلاله مجددا 
همان تهدید قبلی را تكرار كرد كه صالحی عصبانی شد و با او به جر وبحث پرداخت. ظریف 

و تعدادی از نمایندگان صالحی را آرام كردند اما او بسیار از این سخنان متاثر شده بود.
این شاهد عینی خاطرنشان كرد: صالحی از این جهت كه فردی با این لباس، حرمت 
روحانیت را حفظ نمی كند و چنین حرف هایی می زند بسیار ناراحت بود. این منبع تاكید 

كرد: حسینیان كاملا جدی و با عصبانیت این تهدیدات را حداقل سه بار مطرح كرد.

سخنگوی کمیسیون حقوقی مجلس بررسی کرد:

آیا حبس در انتظار حسینیان است؟
سخنگوی كمیسیون حقوقی و قضایی مجلس گفت: اگر نماینده ای به آقای صالحی 
گفته باشد كه با سیمان دفنت می كنیم این سخن مصداق بارز تهدید است كه مجازات آن 

در قانون مجازات اسلامی، حبس تعیین شده است.
محمدعلی اسفنانی  در بررسی حقوقی تهدید به مرگ صالحی در جلسه روز یكشنبه 
مجلس اظهار كرد: بحث سیاسی بود و اگر چنین حرفی زده شده باشد، قطعا نیت خاصی 

پشتش نبوده است ولی باز هم احراز قصد مجرمانه در این خصوص سخت است.
وی در عین حال افزود: اگر كسی به آقای صالحی گفته كه با سیمان دفنت می كنیم 
به نظر نمی رسد كه واقعا هدف تهدید باشد شاید می توان گفت تنها بیان این فرد از آن 
جهت بوده كه ایشان از طرح برجام دفاع نكند. فی نفسه این سخن مصداق تهدید است كه 
طبق قانون مجازات اسلامی اگر كسی دیگری را به امری اعم از قتل و تهدیدِ حیثیتی كند 

مجازات حبس برای آن در نظر گرفته شده است.
وی ادامه داد از طرف دیگر چون این بحث از مصداق و انگیزه نمایندگی فرد خارج 
می شود نمی تواند از مصونیت پارلمانی برخوردار باشد البته به شرط آن كه قصد مجرمانه آن 
فرد احراز شده باشد و هدف از بیان این مطلب تهدید فرد بوده باشد. سخنگوی كمیسیون 
حقوقی و قضایی مجلس در توضیح چگونگی احراز شدن قصد مجرمانه گفت:  این موضوع 
را دادگاه باید احراز كند كه برای تعیین آن به سه عنصر نیاز است؛ اولین عنصر ماده جرم 
است كه در این مصداق ماده جرم بیان مطلب و كلمات تهدیدآمیز است. وی افزود: عنصر 
دوم عمل جرم است كه در قبال فعل و یا ترک فعل مجازات تعیین می شود. طبیعتا كه 
عنصر قانونی آن مصداق در قانون باید وجود داشته باشد. عنصر سوم نیز عنصر روانی است، 
یعنی طرف باید با قصد كار را كرده باشد و به صورت اتفاقی حرف از دهانش بیرون نیامده 
باشد یا این كه این حرف با علم به مفهوم آن بیان شده باشد وبا اراده این سخن را گفته باشد.

وی توضیح داد: در بحث بیان قتل می گویند طرف زمانی قاصد است كه از روی اراده 
كاری را انجام داده است؛ مثلا كسی كه در عالم خواب یا بی هوشی حرفی را می زند مصداق 
اراده نیست ونمی شود گفت كه قاصد و با اختیار سخن را گفته باشد؛ لذا احراز این موضوع 
با دادگاه است كه مشخص كند گوینده قصد مجرمانه از بیان این سخن داشته است كه 
در این شرایط مجازات در قانون مشخص شده است. سخنگوی كمیسیون حقوقی وقضایی 
مجلس با تاكید بر این كه »این عمل بسیار نامطلوب بوده است« گفت: مجلس جایگاه بیان 
سخنان حكیمانه است و نمی شود كه افراد با تهدید و بیان این سخنان بخواهند حرف شان را 
به كرسی بنشانند. شان مجلس بسیار بالاتر ازآن است كه نماینده مجلس یک مقام رسمی 

كشور را تهدید كند؛ لذا اتفاق رخ داده در مجلس جای تاسف بسیار دارد.

 روند اجرای برجام پس از تصویب مجلس 
چگونه خواهد بود؟

طرح یک فوریتی اقدام متناسب و متقابل دولت جمهوری اسلامی ایران در اجرای 
برجام پس از سخنان موافقان و مخالفان در صحن علنی مجلس با ۱3۹ رأی به تصویب 
نمایندگان رسید. تصویب كلیات این طرح باعث خواهد شد كه روند اجرایی برجام وارد 

مرحله جدید شود.
ضمیمه شماره پنج برجام، توالی اقدامات مشخص شده در پیوست های شماره یک و دو 
برجام را تشریح می نماید. بر اساس این ضمیمه توالی مراحل اجرای برجام چهارگانه است.

 ـروز نهایی شدن  1
در این مرحله بعد از تأیید توافق توسط ایران و گروه )۵+۱( كه در وین صورت پذیرفت، 
قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل تصویب شد. در پی تصویب قطعنامه، اتحادیه اروپا نیز 
قطعنامه شورای امنیت را تأیید و نقشه راه ایران و آژانس برای اجرای كلیه تدابیر شفافیت 

ساز پیش بینی شده در این برجام آغاز شده است.
2- روز قبول توافق

بر اساس برجام »روز قبول توافق«، ۹0 روز پس از تأیید این برجام از سوی شورای 
امنیت سازمان ملل متحد از طریق قطعنامه ای كه در بالا بدان اشاره شد یا در تاریخی 
زودتر از آن از طریق موافقت متقابل همه مشاركت كنندگان برجام خواهد بود و در این 

تاریخ این برجام واجد اثر خواهد شد.
3- روز اجرا

این روز متعاقب اجرای اقدامات مرتبط هسته ای ایران مندرج در بند ۱۵ زیر و به نحو 
راستی آزمایی شده توسط آژانس و همزمان با اتخاذ اقدامات مندرج در بندهای ۱6 و ۱7 
زیر توسط گروه ۱+۵ و وقوع اقدامات مندرج در بند ۱8 زیر در سطح سازمان ملل متحد 

طبق قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل متحد خواهد بود.
4- روز انتقالی

»روز انتقالی«، یا 8 سال از تاریخ »روز تصویب« خواهد بود و یا متعاقب گزارش دبیركل 
آژانس انرژی بین المللی انرژی اتمی به شورای حكام آژانس و همزمان به شورای امنیت 
سازمان ملل متحد مبنی بر اینكه آژانس به »نتیجه گیری گسترده تر« رسیده است كه 
كلیه مواد هسته ای در ایران در فعالیت های صلح آمیز قرار دارند، هر كدام زودتر اتفاق 
بیفتد. بنابراین بر اساس متن برجام مشخص است كه در حال حاضر برجام در مرحله نهایی 

شدن است و هنوز مرحله »روز قبول توافق« اجرا نشده است.
با توجه به مدت ۹0 روزه مرحله »روز قبول توافق« بعد از تصویب قطعنامه شورای 
امنیت،این مهلت ۲6 مهر به پایان می رسد. اگر در این فاصله جزییات طرح اجرای برجام 
در مجلس به سرانجام برسد و شورای نگهبان آن را تأیید كند، روال قانونی تأیید برجام 

طی شده است.
بر همین اساس است كه آقای عراقچی، معاون وزیر امور خارجه دیروز اعلام كرد، 
احتمالا دوشنبه آینده اعلام كنیم اداپشن دی )روز قبول توافق( شروع شده و وارد فاز بعدی 

در اجرای برجام شویم.
اجرایی یا عملیاتی شدن برجام، روز تصویب برجام نام دارد و پس از اعلام آن روز جلسه 
كمیسیون مشترک برجام احتمالا دوشنبه آینده در وین برگزار خواهد شد كه قرار است 
در آن اتحادیه اروپا اعلام كند، تحریم هایش لغو شده و كنگره آمریكا نیز اجرای تحریم ها را 
متوقف می كند. البته اجرایی  شدن این اقدامات بعد از دوره ای است كه ایران نیز اقداماتش 

را بر اساس برجام انجام دهد.
با توجه به اینكه یكشنبه آینده مهلت ۹0 روزه تمام خواهد شد، احتمالا ایران و گروه 

)۵+۱( اقدامات خودشان را برای اجرای این مرحله آغاز خواهند كرد.
بر اساس ضمیمه شماره ۵ در این مرحله دو طرف باید اقداماتی را انجام دهند. در همین 
چارچوب ایران رسما به آژانس اطلاع خواهد داد كه از »روز اجرا«، ایران پروتكل الحاقی را به 
صورت موقت، تا زمان تصویب آن توسط مجلس )پارلمان( اجرا خواهد نمود و كد اصلاحی 
3.۱ را به طور كامل اجرا خواهد كرد. اتحادیه اروپایی نیز آیین نامه اجرایی را تصویب می 
كند كه به موجب آن، كلیه تحریم های مالی و اقتصادی مرتبط هسته ای لغو خواهند شد.

در همین زمینه ایالات متحده آمریكا نیز وفق اختیارات ریاست جمهوری، اقدام به صدور 
دستورهای توقف كه از »روز اجرا« واجد اثر می شود، خواهد نمود كه موجبات توقف اعمال 

تحریم های مرتبط هسته ای را فراهم خواهد كرد.
پس از این اقدامات است كه )۵+۱( به نحو مقتضی مشورت با ایران راجع به تدوین 
دستورالعمل ها و بیانیه های مرتبط با جزئیات تحریم ها و اقدامات محدود كننده ای كه 
قرار است طبق این برجام لغو شوند را شروع خواهند كرد. بر همین اساس عراقچی دیروز 
در پاسخ به سؤالی درباره جزییات تشكیل كمیسیون برجام در صورت نهایی شدن بررسی ها 
در پایتخت ها گفت: این كمیسیون متشكل از همه اعضا شامل ایران و ۱+۵ است كه در 

سطح معاونان برگزار می شود و خانم اشمید به نمایندگی از اتحادیه اروپا شركت می كند.
بر اساس برجام، شروع »روز اجرا« مشخص نیست، بلكه این شروع منوط به آن است 
كه اقدامات هسته ای ایران چه هنگام انجام و پایان می پذیرد كه البته كارشناسان طول این 

مدت را بین حدود ۴۵ روز تا دو ماه پیش بینی می كنند.

نکته

اخبار

 رهبر معظم انقلاب در دیدار رئیس و مدیران صداوسیما:  

جنگ نرم بسیار حساب شده ای علیه ما وجود دارد 

رئیس جمهور خطاب به کاسبان تحریم:

دکانتان کساد نمی شود، نگران نباشید

محمدرضا عارف:

از عملکرد اصلاح طلبان رضایت دارم

 رییس جمهور در جمع مردم مازندران اظهار داشت: از مجلس 
تشكر می كنم كه كلیات طرح برجام را طبق خواسته مردم تصویب 

كرد.
 حجـت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در بیست ودومین 
سفر استانی خود به استان مازندران و در ورزشگاه این شهر در جمع 
مردم استان؛ با سلام و درود به مردم استان مازندران و یادآوری سال 
۹۲ كه شور و اشتیاق مردم این استان كه منجر به توسعه و آبادانی 
كشور شد، گفت: مازندران سرزمینی است كه پرجمدار علویان بود 
و همواره در دفاع مقدس و انقلاب، نقش بسیار تاثیرگذارش را در 

پیروزی انقلاب و دفاع مقدس ایفا كرد.
رییس دولت یازدهم ادامه داد: در دوران نهضت اسلامی و قبل از 
انقلاب خاطرات بسیار زیادی از خطه شمال و مازندران دارم و اتفاقا 
در سال های گذشته و سال ۴۴ در ساری ارادات مردم را به خاندادن 

رسالت و حمایت مردم را از امام و نهضت اسلامی شاهد بودم.
همواره  مقدس  دفاع  طول  در  كربلا   ۲۵ لشكر  افزود:  وی 
حماسه آفرین و در حال دفاع از كشور بوده، از شهید شیرودی ها 
و كشوری ها و دفاع و ایستادگیشان خاطرات فراوان دارم. در دوران 
دفاع مقدس از سردار بصیر ها و سرداران بزرگواری كه توانستند 

شهامت برای دفاع از سرزمینشان به منصه ظهور برسانند.
روحانی خاطرنشان كرد: مازندران سرزمین مهندسان و عالمان و 
شیخ طوسی ها و سرزمین آیت الله العظمی جوادی آملی و حسن زاده 
آملی است كه افتخارات میهن هستند؛ همچنین سرزمین روسای 
دو قوه كه تعلق به این خطه دارند؛ اینجا سرزمین شهدای بزرگ و 
شیخ فضل الله نوری هاست. مازندران سرزمین قهرمانان و مدال آوران 
ورزشی است و بسیاری از قهرمانان از مازندران عزیز بوده است و 

پایتخت كشتی ایران، جویبار است.
رییس جمهور گفت: در آغاز سخنم، ضمن تشكر از مردم عزیز، 
می خواهم به آن عزیزانی كه در حادثه منا از این استان جان باخته 
دارند، تسلیت می گویم. استان مازندران جان باخته فراوانی از این 
استان داشت و اگرچه آن ها كه رفتند به وصال حق رسیدند و 
پادششان را از بهشت جاودان خواهند گرفت، اما با همه خانواده ها 

همدردی می كنم.
روحانی گفت: از مجلس تشكر می كنم كه نمایندگان، كلیات 

طرح برجام را طبق خواسته مردم تصویب كردند.
رییس جمهور خطاب به كاسبان تحریم گفت: دكانتان كساد 

نمی شود، نگران نباشید. بگذارید مسئله برجام پیش برود.
حسن روحانی افزود: دولت در قضیه منا هنوز وظیفه اش را تمام 
نكرده است و هم باید به خانواده های این عزیزان رسیدگی كند و هم 
تلاش های سیاسی و حقوقی و دیپلماتیک خود را برای پیدا كردن 

دلیل این اتفاق به كار بگیرد.

رئیس جمهور با اشاره به ماه محرم این ماه را ماه شهادت و 
دلاوری و ایثارگری معرفی كرد كه در پیروزی انقلاب و پیروزی 

دفاع مقدس تاثیر زیادی روی ملت ایران داشت.
روحانی با اشاره به اینكه امام حسین )ع( كشتی نجات ما در این 
دنیا و آن دنیا خواهد بود گفت: ما در فضای جدیدی با همت مردان 
و زنان و جوانان و دیپلمات ها قدم به عرصه گذاشتیم و با قدرت 
از حقوق ملت ایران دفاع خواهیم كرد. همانطور كه رزمندگان ما 
در 8 سال دفاع مقدس از حقوق ملت دفاع كردند و به یک توافق 

غرورآفرین برسیم.
روحانی گفت: این افتخار بزرگی است كه شورای امنیت كه 
علیه ایران قطع نامه های ناجوانمردانه صادر می كرد حالا قطعنامه ای 
صادر كرده كه حقوق ملت را به رسمیت شناخته و قطع نامه های 

ناجوانمردانه را لغو كرده است.
وی افزود: در این مسیر باید از همراهی مقام معظم رهبری كه از 
روز اول تا آخر در كنار ما بودند و از ملت ایران و نمایندگانی كه روز 

گذشته كاری تاریخی انجام دادند، تشكر كنم.
روحانی گفت: مردم ایران در قانون اساسی دموكراسی را به 
تصویب رساندند و این مردم اراده و نظرشان از روز اول تعامل 

قدرتمند و نرمش قهرمانانه بود.
وی افزود: ما امروز در فرصت پس از توافق هستیم و نیاز به 

اتحاد و انسجام و عزم ملی داریم. رییس دولت تدبیر و امید با اشاره 
به اینكه این توفیق به خاطر رهبری با درایت و دیپلمات های غیور و 
شجاع كاری تاریخی انجام دادیم و تاریخ به ما خواهد گفت ملت در 

این مقطع چه كار بزرگی را به ثمر رساند.
روحانی با اشاره به اینكه هیچ كشوری نیست كه به فصل هفتم 
منشور سازمان ملل ارجاع داده شده باشد و كارش به جنگ نكشیده 
شده باشد، گفت: اما ملت ایران با تكیه بر غیرت ملی و نیروهای 

مسلح شجاع و همدلی اقوام و مذاهب مختلف ایستادگی كرد.
باید  رهبری  صحبت های  اینكه  به  اشاره  با  رئیس جمهور 
فصل الخطاب قرار گیرد گفت: نباید برجام بین مردم فاصله بیندازد 
و اشكالی ندارد كه برخی نظر دیگری دارند اما اكثریت مردم راه 
را مشخص خواهد كرد و اقلیت نیز به حقوق اقلیت خود خواهند 
رسید. روحانی افزود: امروز برجام باید سكوی پرش جوانان انقلابی 

ما باشد.
روحانی ادامه داد: ما به این ملت غیور و بزرگمان افتخار می كنیم 
كه با مردانگی و رشادت اقدامات بزرگی انجام دادند و ان شاءالله در 
ماه های آتی شاهد رشد و رونق اقتصادی خواهیم بود. شما می دانید 
امسال كشورهای ثروتمند نفت خیز در منطقه به مشكل برخوردند. 
شما دیدید كشوری كه جمعیت اندک و ثروت بسیاری دارد و خود 
در كاهش قیمت نفت نقش داشت به مشكلات بسیاری برخورد 

كرد و 7۵ میلیارد دلار از صندوق بین المللی پول وام گرفت تا بتواند 
كشور را اداره كند. هر كس برای برادر خود چاه بكند خود در آن 

می افتد.
وی افزود: شما دیدید در شرایط تحریمی كه داشتیم ملت 
آرامشش را حفظ كرد و دولت توانست از مشكلات عبور كند و در 
حالی كه تورم یكی از كشورهای نفت خیز همسایه سه برابر افزایش 
یافت ما موفق شدیم كه تورم را كنترل كنیم. ما در زمینه رشد 
اقتصادی تا پایان هفته جاری بسته ای را ارائه خواهیم كرد كه به 
حول و قوه الهی تحول عظیمی در اقتصاد ایجاد شود و این تحول 
پیش از برداشته شدن تحریم ها است. ممكن است تا دو ماه دیگر ما 
همچنان در حالت تحریم باشیم اما شاهد خواهید بود كه در ماههای 

پایانی امسال كشور به لحاظ اقتصادی دچار تحول خواهد شد.
ما  می كنند  فكر  برخی  كرد:  نشان  خاطر  جمهور  رئیس 
می خواستیم به غرب نزدیک شویم، اما واقعیت این است كه غرب 
و شرق برای ما تفاوتی ندارد و آنچه برای ما اهمیت دارد اشتغال 
جوانان و رونق اقتصاد است. من به عنوان نماینده شما چگونه 
می توانم رضایت دهیم كه ۱۵ الی ۲0 درصد برای واردات اجناس 
از جیب شما خرج شود. روحانی تصریح كرد: ما حق نداریم از 
جیب مردم شعار بدهیم، هر كس می خواهد شعار بدهد از جیب 
خود خرج كند، نه از جیب فقرا و محرومان. ما تمام حقوقمان را 
در این مذاكرات گرفتیم و من در فرصت های بعدی حتما همه 
مسائل را توضیح خواهم داد. بعضی از سخنان را نشنیده بگیرید 
چرا كه به موقع به آن جواب داده می شود شما ببینید چه كسانی 
هستند كه از رفع تحریم ها ناراحت می شوند والله از تحریم ها ما ضرر 
می كنیم و شما هم متضرر می شوید. ناراحت نباشید، دكان شما 
كساد نمی شود. نگران نباشید اساس ما در این مذاكرات رفاه مردم 
بود اساس ما در مذاكرات این بود كه رونق علم را به كشور بیاوریم. 
من از شما متشكرم و اگر شما به من علاقه دارید به یک خادم 
كوچک و یک سرباز این ملت ابراز علاقه می كنید، همه ما به ایران 
افتخار می كنیم و همه می خواهیم رشدو توسعه این كشور محقق 
شود. وی افزود: ما به دنبال مذاكرات هستیم، دنبال سرمایه گذاری 
در این كشور هستیم همین امروز صد ها شركت  بین المللی و 
صد ها سرمایه گذار در تهران و شهرستان ها مهمان ما هستند ما 
بعد از توافق با راهنمایی های رهبر معظم انقلاب هم سرمایه گذاری 
را جذب خواهیم كرد و هم تكنولوژی پیشرفته را. رئیس جمهور 
با اشاره به لزوم صحبت در خصوص برخی مسائل در باره استان 
زیبا مازندران خاطرنشان كرد: همه باید دراستان جلوی تخریب 
جنگل ها و مراتع را بگیریم و خوشحالم كه در دوسال گذشته از این 
اتفاق ناخوشایند تا حدودی جلوگیری شد وبه همین دلیل از تمام 

مسئولان استان تشكر می كنم.



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.com134 غرر الحكم : ح 4۰۶3؛ فرهنگ نامه بصیرت ص

امیرالمؤمنین علی سلام الله علیه :

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

تلفن: 329۰32۰9 - 329۰۶1۶۰ صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی: قم، 45متری صدوق، بین کوچه 28 و بانک صادرات، پلاک 42۶ 

اذان صبح:4/47 طلوع آفتاب:6/09 اذان ظهر:11/53 اذان مغرب: 17/54

ان
یح

:  ر
اپ

چ
۰2

1 -
 ۶5

۶۰
79

17

هر گاه چشم، شهوت بین شود 

دل از دیدن عاقبت، كور مى گردد.

سه شنبه - بیست و یکم مهرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3841 روزنامه

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالكانه مفروزی متقاضیان   پرونده 
های تشكیلی طبق قانون مذكور را براساس گزارش كارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده   به شرح آراء 

ذیل تایید نموده اند. 
 ۱-  رأی شماره ۱3۹۴6033000۱0۱۱۴73 مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱00۲8۵3آقای/   خانم 
حسین رضا خدابنده لوفرزند غلامرضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 77/30 متر مربع بر روی  قسمتی از پلاک 

ثبتی ۱۱۲۴۱ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از رضا فخاران. 
 ۲- رأی شماره ۱3۹۴6033000۱00۱۹7۲ مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱00۵۲۱7 آقای/ خانم 
 ابوالقاسم اسحاقی فرزند تقی 6دانگ یک باب ساختمان  بمساحت 7۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی   

 ۱0۹33/۹6و۱0۹3۴ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
 3- رأی شماره ۱3۹۴6033000۱0۱۴0۵۵ مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱00۵۹۹۹ آقای / خانم 
 احمد خلیفه شوشتری فرزند محمد جواد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۲0۲ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ثبتی ۱07۱۵/۲ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
 ۴- رأی شماره ۱3۹۴6033000۱00۹3۹8 مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱00۵8۵۵ آقای / خانم 
 محمد حسن حسینعلی پور فرزند مرشدعلی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ثبتی ۱۱۲۴۲ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حیدر اصفهانی نژاد. 
 ۵-  رأی شماره ۱3۹۴6033000۱008۲۱7 مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱007۲۵6 آقای / خانم 
 جواد جعفری فرزند رضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۹۱/۱8 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی   ۱0388/۱ 

-اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علیمحمد رنجبر احدی از وراث عباسعلی  رنجبر. 
 6-  رأی شماره ۱3۹۴6033000۱0۱0۵73 مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱00۴۹8۱ آقای / خانم 
 عبدالعلی لاغری فیروزجائی فرزند عزت اله3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۹3/۱۲ متر مربع بر 

 روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱0۲87 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
 7- رأی شماره ۱3۹۴6033000۱0۱0۵76 مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱00۴۹83 آقای / خانم 
 سیده صدیقه سیدی رمی فرزند سید علی3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۹3/۱۲ متر مربع بر  روی 

قسمتی از پلاک ثبتی ۱0۲87 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
 8-  رأی شماره ۱3۹۴6033000۱0۱۱۵۹0ورای اصلاحی ۱3۹۴6033000۱0۱۴۴۵۴ مربوط به پرونده كلاسه 
  ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱006۲73 آقای / خانم صفر علی نقی فرزند محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت   ۱۱۴/۲۵ متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱0۴8 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع  الواسطه از یحیی میره ای زاده. 

 ۹- رأی شماره ۱3۹۴6033000۱0۱0683 مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱006۴۲7 آقای / خانم 
 عباس سلطانی موخر فرزند محمد علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 80/۵0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ثبتی ۹۴۵3 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
 ۱0- رأی شماره ۱3۹۴6033000۱007۹۱۲ مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱007۱66 آقای / خانم 
 مهدی طاهری اصل فرزند ابوالفضل6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 6۹/۵۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک  ثبتی 

۱0۴37 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از معصومه نظری فرزند عباس. 
 ۱۱- رأی شماره ۱3۹۴6033000۱00۹۱۵۱ مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱006۱8۱ آقای / خانم 
 سید احمد دیباجی فروشانی فرزند سید محمد تقی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱88/37 متر مربع بر روی 
 قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱0۹۲ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی از جواد گل بهار و خانم اكرم گل  بهار. 

 ۱۲- رأی شماره ۱3۹۴6033000۱0۱۵۴6۴ مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱00۹6۲6 آقای / خانم 
 منصوره حمزه قمی فرزند محمد حسین6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۵8/۲۲ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ثبتی ۱03۴۹/3 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
 ۱3-رأی شماره ۱3۹۴6033000۱0۱۱86۴و رای اصلاحی ۱3۹۴6033000۱0۱۴۹8۱ مربوط به پرونده كلاسه 
  ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱003۱07 آقای / خانم علی اصغر فراتی فرزند علی اكبر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
  ۱36/۴6 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱۱3۵/۱0۱۲ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند  رسمی. 

 ۱۴-  رأی شماره ۱3۹۴6033000۱006008و رای اصلاحی ۱3۹۴6033000۱0۱6۵3۹ مربوط به پرونده 
كلاسه   ۱3۹۱۱۱۴۴300060۹0 آقای / خانم ابراهیم محسنیان نائینی فرزند تقی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 

  ۲۵۱/۵0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱0776 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
 ۱۵- رأی شماره ۱3۹۴6033000۱0۱۲0۱۲ مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱008330 آقای / خانم 
 محمد هاتفی فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 7۴/8۲ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱۵۴۲ 

  -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
 ۱6-رأی شماره ۱3۹۴6033000۱0۱۱۹۹۴ مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱0083۲8 آقای / خانم 
 حسین هاتفی فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 7۴/۵8 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی ۱۱۵۴۲ 

  -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
 ۱7- رأی شماره ۱3۹۴6033000۱0۱۱7۲3 مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱00۵6۱۹ آقای / خانم 
 اصغر نیكو گفتار عظیم فرزند عباس6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۱0۲/۹۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

 ثبتی ۱0۹۲3 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
 ۱8- رأی شماره ۱3۹۴6033000۱00۹۲۲7 مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱007066 آقای / خانم 
 سید رضا پیوند فرزند سید بیت اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 66/۹۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک  ثبتی 

۱03۴۹/۲ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
 ۱۹- رأی شماره ۱3۹۴6033000۱03۲۴33 مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱00۲6۱8 آقای / خانم 
 مهری سلیمانی منفرد فرزند نجف6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 68/۵7 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

  ۱0۴37/۱ -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از ابراهیم زارعی . 
 ۲0-  رأی شماره ۱3۹۴6033000۱000۹۹7 مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱003763 آقای / خانم 
 نصرت اله ذاقلی تجره  فرزند هاجی محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 70 متر مربع بر روی قسمتی از  پلاک 

ثبتی ۲و3فرعی از ۱0۲۹3 -اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
 ۲۱-  رأی شماره ۱3۹۴6033000۱00۱۹37 مربوط به پرونده كلاسه ۱3۹۱۱۱۴۴3000۱00۲۱۲6 آقای / خانم 
 علی اصغر ویسمه فرزند ابراهیم6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 3۲ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی  ۱0633 

-اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم خریداری سند رسمی. 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالكیت رسمی 
صادر گردد  با توجه به عدم دسترسی به مالكین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی  داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه۱ قم تسلیم و رسید  آن را اخذ و ظرف مدت یكماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و 
دادخواست خود را به مرجع قضائی  تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است كه صدور سند 

بر اساس قانون مذكور مانع از مراجعه  متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار اول: 1394/07/21  تاریخ انتشار دوم: 1394/08/06 
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه 6 دادگاه عمومی حقوقی قم كه در 
اجرای احكام ۲ قم به شماره ۲/۹۴ج/۹7۹ – ثبت گردیده لها خانم فرزانه 
براتعلی علیه آقایان ابوالفضل حسنی و علیرضا مظلومی عراقی محكوم علیه 
محكوم است به پرداخت مبلغ 80۹/۹۱3/378 ریال در حق محكوم لها و 
مبلغ ۴0/۴۹۵/660 ریال به عنوان نیم عشر در حق صندوق دولت، محكوم 
لها در قبال طلب خود اتومبیل سواری ۹0L معرفی كرده كه كارشناس 
به شرح ذیل مورد مزایده را ارزیابی كرده است. احتراما در اجرای دستور 
در مورد پرونده ۹۴07۱۹ از خودروسواری L۹0 واقع در پاركینگ بابایی 
بازدید خودرو دارای شماره انتظامی 6۱7 ه- ۵6 ایران ۵۵ بوده ضمن اینكه 
چراغ خطر عقب سمت راست شكسته و سپر عقب دارای سایش بوده 
است لاستیک 70 درصد كاركرد داشته و صندوق عقب كمی خراش 
داشته در شرایط فعلی خودرو مدل 86 به مبلغ بیست و یک میلیون ارزش 
داشته است. ۲۱0/000/000 ریال. لذا مقرر گردیده مورد فوق الذكر در 
تاریخ ۹۴/8/۱3 ساعت ۹ الی ۹/30 صبح به آدرس قم، خ ساحلی، جنب 
زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احكام مدنی اتاق مزایده از 
طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی كه قصد بازدید از مورد 
مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی 
این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شركت 
نمایند. قیمت پایه از مبلغ كارشناسی شروع و به كسانی كه بالاترین مبلغ 
را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ 
پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یكماه از تاریخ مزایده 
بپردازد. این آگهی یک نوبت در یكی از روزنامه های محلی درج می گردد 

جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید. 
داورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – رضا زارعی

اخبار
معاون توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم:

84 هزار نفر در قم 
سالمند  هستند

معاون توانبخشی اداره كل بهزیستی استان قم با بیان اینكه سالمندان 8 
درصد از جمعیت این استان را تشكیل می دهند، گفت: ۲ هزار سالمند در قم 

از بهزیستی خدمات دریافت می كنند. 
مصطفی علیزاده اظهار داشت: بر اساس آخرین آمار سرشماری بیش از 8۴ 
هزار سالمند در استان قم وجود دارد كه 78 هزار و 37۹ نفر در شهر قم و 6 

هزار و ۴7۲ نفر در روستا ها ساكن هستند.
وی گفت: بر اساس آخرین سرشماری سالمندان هشت درصد از جمعیت 

استان قم را تشكیل می دهند.
معاون توانبخشی اداره كل بهزیستی استان قم عنوان كرد: در حال حاضر 
تعداد ۲0۵ نفر در ۲ مركز بهزیستی فاطمیه در صفاشهر و بقیه الله در خیابان 

آسایشگاه بستری هستند.
وی بیان كرد: تعداد سالمندان تحت پوشش بهزیستی در استان قم نزدیک 

به ۲ هزار نفر است كه شامل 8۹6 نفر مرد و ۹۴۱ زن می شود.
پرداخت  افزود:  سالمندان  به  بهزیستی  در خصوص خدمات  علیزاده 
مستمری، ویزیت در منزل و ارائه خدمات توانبخشی از جمله خدماتی است 

كه توسط بهزیستی به سالمندان تحت پوشش ارائه می شود.

شهردار قم عنوان کرد :

استفاده از تمام ظرفیت ها  برای توسعه 
علمی، فرهنگی و آموزشی شهر قم  

رئیس جهاد دانشگاهی واحد قم به همراه برخی از مدیران این نهاد با 
حضور در دفتر شهردار قم با دكتر سقائیان نژاد دیدار و گفتگو كرد. 

شهردار قم در این دیدار با تأكید بر به كارگیری تمامی ظرفیت های شهر 
در راستای پیشرفت هرچه بیشتر شهر قم در مباحث علمی و فرهنگی افزود: 
شهرداری قم از تمامی توان برای توسعه علمی، فرهنگی و آموزشی شهر 

استفاده خواهد كرد.
دكتر سید مرتضی سقائیان نژاد در ادامه به تألیف كتاب های در "حریم 
حرم" و "قم در گذر زمان" كه توسط شهرداری قم و با همكاری جهاد 
دانشگاهی تهیه شده و به تاریخ شهر قم می پردازد اشاره كرد و اظهار داشت: 
در كارهای تاریخی باید دقت فراوانی صرف شود تا از ایجاد سوءتفاهم های 

احتمالی جلوگیری شود.
رئیس جهاد دانشگاهی قم نیز در این دیدار ضمن تشریح اقدامات علمی، 
آموزشی این مركز در سال های اخیر گفت: در حوزه پزشكی فعالیت های 
در  كه  داده ایم  انجام  بنیادی  سلول های  و  نازایی  درمان  در  را  مناسبی 

مقیاس های جهانی جزو برترین ها قرار دارد.
محمد ابراهیم فقیه زاده در ادامه به ارائه آموزش های ضمن خدمت در جهاد 
دانشگاهی واحد قم اشاره و خاطر نشان كرد: همكاری های خوبی در زمینه 
آموزش با شهرداری قم داشته ایم و میزان ارائه خدمات آموزشی به شهرداری 

قم نسبت به سال گذشته بیش از دو برابر شده است.

از سوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی صورت گرفت :

انتصاب سرپرست واحد کار و خدمات 
اشتغال منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 
علی قنبری از سوی وزیر تعاون، كار و رفاه اجتماعی به عنوان سرپرست 
جدید واحد كار و خدمات اشتغال منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان تعیین شد.

به گزارش روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، طی حكمی 
از سوی علی ربیعی، وزیر تعاون، كار و رفاه اجتماعی، علی قنبری به عنوان 
سرپرست جدید واحد كار و خدمات  اشتغال منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 

منصوب شد.
مدیر عامل منطقه اقتصادی سلفچگان در این مراسم  با اشاره به اهمیت 
و نقش كارگران در تمامی عرصه های تولید و اقتصاد در كشور، ایجاد روابط 
صحیح بین كار، كارگر و كارفرما را از مهم ترین وظایف سرپرست كار و خدمات 
اشتغال دانست و رشد و پیشرفت منطقه و در نهایت كشور را در سایه ایجاد 

این رابطه منطقی عنوان كرد.
مهدی طباطبایی ضمن تشكر از زحمات چند ساله بیک زند سرپرست 
پیشین این واحد و تشكر از مساعدت و زحمات بازوند مدیر كل تعاون، كار و 
رفاه اجتماعی استان در پیگیری این موضوع ،ضمن تبریک به سرپرست جدید 

این واحد برای وی آرزوی موفقیت كرد.
مدیركل تعاون، كار و رفاه اجتماعی استان قم  نیز در  این مراسم  ضمن 
اشاره به قانون كار مصوب سال ۱36۹ و ادغام سه وزارتخانه رفاه،تعاون و كار 
در سال های گذشته، پوشش تمامی اقشار كشور را در وزارتخانه جدید تعاون، 
كار و رفاه اجتماعی را به عنوان گسترده ترین وزراتخانه در میان دستگاه های 

اجرایی كشور عنوان كرد.
بازوند تعداد بیمه شدگان استان قم را ۲37 هزار نفر اعلام كرد و گفت: 
سالانه حدود 7 هزار پرونده در استان رسیدگی و رای برای آنان صادر می شود 

كه این خود بسیار قابل توجه و حائز اهمیت است.
در پایان این مراسم با لوح تقدیر از بیک زند مدیر سابق واحد كار و خدمات 
اشتغال منطقه ویژه تقدیر به عمل آمد و حكم انتصاب سرپرست جدید نیز 

قرائت و به وی اهدا شد.

در رده سنی بالای 18 سال؛

2400 قمی در مرحله شهرستانی 
مسابقات قرآن شرکت کردند

 معاون فرهنگی اداره كل اوقاف و امور خیریه استان قم از شركت ۲ هزار و 
۴00 نفر از قم در مسابقات قرآن سازمان اوقاف و امور خیریه خبر داد. 

حجت الاسلام علی عزیزی بیان كرد: ۲ هزار و ۴00 نفر از قم در مرحله 
شهرستانی سی و هشتمین دوره مسابقات قرآن بالای ۱8 سال شركت 

كرده اند.
وی ادامه داد: مرحله شهرستانی مسابقات در نیمه اول مهرماه برگزار شد و 
300 نفر كه حائز رتبه های برتر شده اند به مرحله استانی راه می یابند و مرحله 

استانی این مسابقات نیز در اواخر مهرماه برگزار می شود.
امور خیریه استان قم عنوان كرد:  اوقاف و  اداره كل  معاون فرهنگی 
مسابقات قرآن در رشته های قرائت، ترتیل، حفظ پنج جزء، حفظ ۱0 جزء ، 

حفظ ۲0 جزء، حفظ كل، ابتهال، اذان، دعاخوانی و معارف برگزار می شود.
وی بیان كرد: مرحله كشوری مسابقات قرآن اوقاف بالای ۱8 سال آذرماه 

سال جاری در استان كرمانشاه برگزار می شود.
وی گفت:  مسابقات قرآن شكوفه ها برای كودكان و نوجوانان زیر ۱8 سال 

توسط آموزش و پرورش با نظارت اداره كل اوقاف برگزار می شود.

عیادت صالحی از حسینیان
گفته می شود: رئیس سازمان انرژی اتمی بعدازظهر دیروز با حضور در بیمارستان محل بستری 
روح الله حسینیان از نمایندگان مجلس كه به دلیل عارضه قلبی در آی سی یو بستری است از وی عیادت 
كرد. عیادت صالحی از این نماینده مجلس در حالی انجام می شود كه روز یكشنبه حسینیان در جلسه 
علنی مجلس و در خلال بررسی طرح مرتبط با برجام صالحی را تهدید به مرگ كرده بود. بهروز كمالوندی، 
سخنگوی سازمان انرژی اتمی با اعلام اینكه عیادت صالحی از حسینیان به درخواست خود صالحی انجام 
شده، گفت: این عیادت نشانه همدلی دولت و مجلس است و هدف آقای صالحی كاری تبلیغاتی نبوده و به 
همین دلیل اجازه ندادند هیچ رسانه ای در محل این عیادت حضور داشته باشد. وی افزود: آقای حسینیان 
از حضور صالحی در بیمارستان قدردانی و از ایشان دعوت كردند تا با یكدیگر عكس یادگاری بگیرند. 
كمالوندی با بیان اینكه در این دیدار جو خوبی برقرار بود،  افزود: پزشكان معالج آقای حسینیان اعلام كردند 
كه با توجه به مشكل قلبی پیشین و فشار عصبی وارد شده در جلسه علنی روز یكشنبه مجلس آقای 

حسینیان دچار عارضه قلبی و در بیمارستان بستری شدند و فعلًا ایشان مشكل خاصی ندارند.

جزئیات بازداشت معلمان ایرانی در امارات
گفته می شود: از حدود هفت روز پیش ۹ معلم مرد ایرانی و ۱3 معلم زن به بهانه نداشتن بطاقه العمل 
)كارت كسب وكار ( و همچنین مجوز كاری در منطقه العین كه زیر نظر ابوظبی است بازداشت شده اند 
كه البته معلمان زن به قرار كفالت در حال حاضر آزاد شده اند. طبق آنچه كه مقامات اماراتی اعلام كرده اند 
مجوز كار این معلمان مربوط به دوبی بوده و شامل منطقه العین نمی شده است. پرونده این معلمان در 
حال حاضر در دست دادستانی منطقه العین است . روز گذشته وزارت خارجه كشورمان در پی بازداشت 
تعدادی از معلمان ایرانی آموزش و پرورش در امارات، كاردار این كشور را در غیاب سفیر امارات به وزارت 
خارجه فراخواند. گفتنی است: دادگاه معلمان ایرانی در امارات كه قرار بود امروز )دوشنبه( ۲0 مهرماه 

برگزار شود، به تعویق افتاد.

وضعیت پادشاه عربستان وخیم است
گفته می شود: پایگاه خبری صهیونیستی دبكا فایل نوشت: اوضاع جسمانی ملک سلمان پادشاه 
عربستان وخیم است و دیوانه وار رفتار می كند و به همین دلیل برای معالجه به بیمارستان و اتاق مراقبت 
های ویژه منتقل شده است.  پایگاه خبری مرآة الجزیره به نقل از دبكا نوشت: وضعیت جسمانی ملک 
سلمان بن عبدالعزیز پادشاه 7۹ ساله عربستان وخیم شده و به همین دلیل به یكی از بیمارستان های 
ریاض منتقل شده و او را به اتاق مراقبت های ویژه برده اند. دبكا افزود: ملک سلمان اخیرا دیوانه وار رفتار 
می كرد و گویی می خواست به خود آسیب بزند. این منبع خبری تاكید كرد: ملک سلمان از بیماری زوال 
عقل رنج می برد و شاهزاده محمد بن نایف ولیعهد و وزیر كشور عربستان، عملا این كشور را اداره می كند. 
به نوشته این پایگاه خبری صهیونیستی و به نقل از منابعی كه نامی از آن ها ذكر نكرده، مقادیر زیادی مواد 
بیهوشی به ملک سلمان تزریق شده و به زور او را به بیمارستان برده اند تا ضد وی كودتا كرده و او را از 

قدرت بركنار كنند. ملک سلمان از سه هفته پیش جلسه شورای وزیران تشكیل نداده است.

گمانه زنی برای مدیر عاملی استقلال
گفته می شود: سؤالی كه به صورت جدی تر مطرح می شود، این است كه وزارت ورزش و هیأت مدیره 
باشگاه استقلال چه كسی را به عنوان مدیرعاملی در نظر دارند؛ بهرام افشارزاده كه خودش می گوید »در جریان 
گزینه ها نیست«. ولی آن طور كه از شواهد امر پیداست فعلا دو نام از بقیه مطرح تر هستند؛ اولی پندار توفیقی، 
یكی از اعضای هیأت مدیره باشگاه است و دیگری هم قنبرزاده، مدیرعامل باشگاه نفت تهران است.  اگرچه 
باشگاه استقلال به طور جدی این گمانه زنی ها را تأیید نكرده ولی به نظر می رسد حضور یكی از این دو نفر 
در رأس مدیریتی باشگاه استقلال جدی تر از سایر گزینه ها باشد. هرچند به نظر می رسد اعضای هیأت مدیره 
باشگاه استقلال نظر مساعدتری به توفیقی در مقابل قنبرزاده دارند؛ توفیقی این روزها در حالی به عنوان دبیر 
هیأت مدیره منصوب شده كه سال گذشته علاوه بر اینكه عضو هیأت مدیره استقلال بود، مسئولیت بیشتر 
كارهای اجرائی باشگاه را هم برعهده داشت. برهمین اساس گفته می شود بهرام افشارزاده و برخی از اعضای 
هیأت مدیره، توفیقی را برای مدیرعاملی استقلال یا سرپرستی باشگاه به هیأت مدیره پیشنهاد كرده اند. اگرچه 
توفیقی روز گذشته گفت وگوی مشخصی مبنی بر ردكردن این پیشنهاد نكرد، ولی منصور قنبرزاده؛ دیگر 
گزینه ای كه نامش به عنوان یكی از گزینه های مدیرعاملی استقلال مطرح می شود،  همه چیز را »گمانه زنی« 

خواند و تأكید كرد كسی از باشگاه استقلال با او تماسی نداشته است.

واکنش ظریف به ادعای وندی شرمن
گفته می شود: محمد جواد ظریف در گفت و گویی ادعای وندی شرمن درباره تیم مذاكره كننده ایران 
را »غیرقابل قبول« و » تلاش برای ایجاد اختلاف داخلی« در ایران ارزیابی و تاكید كرد: مذاكره كنندگان ایران 
هیچ گاه اجازه دخالت طرف مقابل در مسائل داخلی ایران را نداده اند. وندی شرمن عضو ارشد سابق تیم 
مذاكره كننده امریكا ادعا كرده بود دولت ایران در تلاش برای استفاده از برجام در فضای سیاسی داخلی و از 
جمله انتخابات آتی مجلس شورای اسلامی است. وزیر امور خارجه در پاسخ به ایرنا در این باره گفت: صراحتا 
اعلام كرده ایم به هیچكس اجاز دخالت در مسائل داخلی ایران را نمی دهیم و اگر مذاكره كننده امریكایی 
چنین صحبتی داشته كاملا بی مورد صحبت كرده و این اظهار نظر و برداشت از مذاكرات غیرقابل قبول 
است؛ نه تنها مداخله در امور داخلی ایران است بلكه تلاش برای ایجاد اختلاف داخلی است. ظریف اضافه 
كرد: دولت از شروع مذاكرات هسته ای و در طول مذاكرات بارها بطور شفاف اعلام كرده كه مذاكرات هسته 
ای پروژه ای كاملا ملی است و نباید به موضوعات رقابت های سیاسی داخلی مرتبط شود و چنین شائبه ای 
لطمه و خسارت جبران ناپذیر به این پرونده ملی است. وی تاكید كرد: تیم مذاكره كننده ایرانی بطور جدی و 
با حساسیت این نگاه ملی را در طول مذاكرات داشته و به هیچیک از طرف های مذاكره نیز اجازه نداده است 

در مسائل داخلی ایران دخالت كنند.

نامحرمانه

نماینده ولی فقیه در سازمان حج و زیارت 
با اشاره به مشكلاتی كه نیروهای سعودی 
برای شناسایی پیكر جانباختگان و حتی 
ایجاد كردند،  ایرانی  برای گروه  مجروحان 
گفت: بعد از سخنرانی مقام معظم رهبری 
و هشدار ایشان سعودی ها واقعاً حساب كار 
دستشان آمد و این بیان معظم له بلافاصله 

تاثیر مستقیم در ادامه پیگیری ها گذاشت.
حجت الاسلام و المسلمین قاضی عسكر 
طی سخنانی در همایشی بررسی »زوایای 
حادثه خونین منا« كه یكشنبه شب در 
سالن اجتماعات مدرسه عالی دارالشفا برگزار 
شد، با اشاره به این كه مراسم حج امسال 
با وجود اندكی بحران در آغاز كار مطلوب 
شروع شد، اظهار داشت: البته در روزهای 
وزیر حج عربستان به ریاست  اول، رسماً 
سازمان حج و زیارت كشورمان اعلام كرد 
كه برگزاری دعای كمیل ممنوع است و 
اگر برگزار شود ما با شما برخورد می كنیم، 
اما به لطف الهی و با اقدام صورت گرفته 
خوشبختانه این دعا در همان شب برگزار 
شد و دو دعای دیگر در مدینه بعد برگزار 
گردید. وی افزود: دیگر برنامه های بعثه چه 
مراسم برائت و چه دعای عرفه و چه نشست 
ها و همایش های بین المللی و دیدار ها با 
وزرا و رؤسای بعثه دیگر كشورها به خوبی 
برگزار شد و ما امسال دستگیری منجر به 
نگهداری هم نداشتیم، جز همین روزهای 
اخیر كه دو تن از خواهران مبلغه دستگیر 
شدند البته بعد از سه روز آزاد شدند. وی 
همچنین با اشاره به این كه اگر دو حادثه 
سقوط جرثقیل و فاجعه منا نمی بود ما 
مشكلی در حج امسال نداشتیم، گفت: به 
غیر از این دو فاجعه، مدیران كاروان ها بر 
اساس تصمیماتی كه گرفته شد توانستند 
من  و  بگیرند  زایران  از  بیشتری  رضایت 
مستقیم سركشی به هتل ها داشتم و موارد 
نارضایتی جزیی بود و قابل حل. وی اضافه 
كرد: با توجه به تجارب سال های قبل ما 
توانستیم كیفیت مسكن را ارتقا دهیم و این 
درحالی است كه ۵ درصد هزینه حج امسال 

كمتر هم شد.
جمهوری اسلامی منظم ترین 

و جامع ترین حج را دارد
این  بیان  با  همچنین  عسكر  قاضی 
ابزاری  كه برگزاری مراسم حج، وسیله و 
قدرتمند برای معرفی مواضع نظام جمهوری 
اسلامی ایران و اهداف انقلاب اسلامی می 
باشد، گفت: اكثر بعثه های كشورهای دیگر 
كه با ما ارتباط دارند متفق القول می گویند 
جمهوری اسلامی منظم ترین و جامع ترین 
حج را دارد. وی در ادامه بیان داشت: بر اثر 
حادثه اول و سقوط آن جرثقیل ۱۱ زایر 
ایرانی در حرم امن الهی به لقاء الله پیوستند 
و دو نفر از اهل سنت كه از عمره در آن 
جا مانده بودند به این تعداد اضافه شدند و 
مجموعاً ۱3 نفر جان خود را به خاطر این 
حادثه از دست دادند. وی افزود: بر اثر همین 
حادثه بیش از 70 نفر نیز مجروح شدند 
كه خوشبختانه جراحت ها سنگین نبود و 
با بسیج شدن نیروهای امداد ما به صورت 
سرپایی معالجه و بعد مرخص شدند. وی 
خاطرنشان كرد: البته بر اثر همین حادثه 
اول عزیزان ارزشمندی را ما از دست دادیم 
از جمله مرحوم دكتر حاتمی كه خود از 
ارزشی  و  متدین  نیروهای  و  دانشمندان 
كشور بود و همسر وی به خود بنده می 
گفت كه در این ۲0 سال چه در انگلیس 
و بعد ایران نماز شب او ترک نشد و عاشق 
نظام و تبلیغ در حج بود. وی افزود: همچنین 
مرحوم ملازهی از چهره های انقلابی اهل 
سنت سیستان و بلوچستان در این حادثه 
كشته شد كه واقعاً نیرویی ارزشمند و خوش 
نام بود؛ اما با این حال ما در همان حادثه 
اول مراسم ختم باشكوهی برگزار كردیم. 

قاضی عسكر بیان داشت: دولت سعودی 
در همان گام اول پس از این حادثه اعلام 
كرد كه جرثقیل ها را جمع كرده و به حادثه 
دیدگان چه فوتی و چه مجروح  غرامت می 
پردازد، اما در قضیه فاجعه منا، برخورد و 
رویه دیگری درپیش گرفت. وی در بخش 
دیگری از سخنان خود با اشاره به فاجعه 
منا با اشاره به توصیه هایی كه به كاروان ها 
در رابطه با استراحت قبل از رمی جمرات 
داشتند، گفت: ما در حج امسال بیش از 
۴00 كاروان داشتیم كه آسیب ندیدند و ۵۵ 
كاروان بقیه نیز تا حدی آسیب دیدند كه 
البته متاسفانه منجر به كشته شدن حدود 
از هموطنان عزیزمان شد. وی  تن   ۵00
همچنین بیان داشت: روز دهم وقتی زوار 
ما از محل خیمه های ایرانی پایین می آیند 
برای رفتن به جمرات، جمعی از پلیس در 
آن محل بوده كه همه را به خیابان ۲0۴ 
هدایت می كند؛ بنده خودم از شاهدان عینی 
ماجرا بودم كه در معیت آیت الله حسینی 
بوشهری به رمی می رفتیم. وی افزود: همه 
ساله ایرانی ها از دو خیابان اصلی می روند، اما 
امسال من بعد از انجام رمی جمره و بازگشت، 
تازه عمق فاجعه منا را از نزدیک می دیدم. وی 
همچنین افزود: ما هیچ زمانی در گذشته در 
مسیر جمرات این مقدار تلفات نداشتیم؛ البته 
گاهی بوده است كه برخی زایران آسیب می 
دیدند ولی یكی دو مورد بیشتر نبوده است. 
نماینده ولی فقه در سازمان حج و زیارت ادامه 
داد: تازه این در حالی است كه با بسیج همه 
توان نیروهای امدادی ما تعداد زیادی از حجاج 
نجات پیدا كردند و گرنه معلوم نبود كه چقدر 

كشته ها بیشتر می شد.
گزارش مستند بر اساس اظهارات 

شهود و تحقیقات جمع آوری کرده ایم
 وی در ادامه با بیان این كه ما گزارش 
مستند بر اساس اظهارات شهود و تحقیقات 
جمع آوری كرده ایم افزود: امیدواریم این 
تلاش ها به نتایج خوبی برسد و گزارشات 
دقیق و مستند داشته باشیم. قاضی عسكر 
با اشاره به تعاملات حج و زیارت با دستگاه 
برای  خارجه  امور  وزارت  نیز  و  قضایی 
پیگیری این قضیه گفت یک جلسه ای با 
دكتر ظریف و معاونان وی داشتم و ان شاالله 
كه با همكاری وتعمل یكدیگر بتوانیم به 
ریشه یابی بروز این فاجعه و اقدامات بعدی 
در راستای احقاق حق كشته شدگان دست 
یابیم. وی اضافه كرد: بی شک اگر عوامل 
دولت سعودی فیلم های خودشان را به ما 
می دادند راحت تر می توانستیم قضاوت 
داشته باشیم، اما به هر حال ما در جمع 
آوری ادله و مستندات از هر طریقی كاملًا 
جدی و پیگیر هستیم.  قاضی عسكر با بیان 
این كه امتناع ماموران از حركت جمعیت در 
خیابان حادثه منا و این كه اجازه استمرار در 

مسیر را به ما ندادند از جمله عوامل بود كه 
باعث تشدید فشار جمعیت و عدم كنترل 

مناسب آن شد.
بی کفایتی ماموران سعودی 

مزید بر علت شد
وی افزود: از سویی كسانی كه جلوی 
جمعیت بودند بر اثر ازدحام و حرارت بالای 
هوا و نبود آب و تشنگی دچار مجروحیت و 
متاسفانه مرگ شدند. خلاصه آن كه وضع 
در روز حادثه طوری شده بود كه عین كلاف 
پیچیده كنترل مساله از دست همه خارج 
شده بود و بی كفایتی ماموران سعودی نیز 
مزید بر علت شد. قاضی عسكر اضافه كرد: 
مساله دیگر بستن راه بود كه پلیس این كار 
را كرده و همین هم از دیگر عوامل تشدید 
وضعیت و بحرانی شدن امور بود. در همان 
حال، الجزایری ها كه چادرهایشان نزدیک 
به مكان وقوع فاجعه بود، شروع به توزیع 
آب می كنند كه در همین هجوم برخی زیر 
دست و پا گرفتار می شوند، ضمن آن كه به 
هر حال وقتی بیش از ۵ دقیقه راه مسدود 
می شود خستگی و بی تاب شدن زایر باعث 

عدم كنترل جمعیت می شود.
عربستان از نیروهای بی تجربه و 

ضعیف استفاده کرده بود
وی گفت: در هر صورت صحنه ها بسیار 
دلخراش بود و برای بسیاری گویا تداعی 
كننده صحرای محشر بود كه متاسفانه خود 
ماموران سعودی نیز با چكمه هایشان بر 
اثر عجله یا هر چیز دیگری پا روی ابدان 
مطهر كشته شدگان می گذاشتند. رئیس 
بعثه مقام معظم رهبری یادآور شد: همه 
این ها در حالی است كه امسال عربستان 
نیروهای زبده امدادی و امنیتی خود را در 
مراسم حج نداشت و از نیروهای بی تجربه و 
ضعیف استفاده كرده بود و تازه به نیروهای 
امدادی ما نیز چندان مجال كمک رسانی 
نمی داد؛ از دیگر سو بیمارستان های این 
ها نیز آمادگی لازم برای چنین جمعیت 
انبوهی را نداشت. وی افزود: از ساعت حدود 
۹ صبح كه حادثه اتفاق افتاد تا یک نیمه 
شب جنازه از محل خارج می كردند و این 
در حالی است كه اصل حادثه یک مساله 
است و مسایل حاشیه ای چیز دیگر كه باید 
همه زوایای آن و علل و عوامل مشدده را 
به طور دقیق بررسی و ارزیابی كرد. قاضی 
عسكر تاكید كرد: تعلل این ها و بستن راه 
و عدم استفاده از نیروهای امدادی و تاخیر 
در صحنه و اخراج امدادگران و ضعف در 
مدیریت و سردرگمی این ها قابل پیگیری 
است و ما از دستگاه قضایی و دادستان كل 

كشور می خواهیم كه پیگیر باشند. 
حادثه منا  برای ما 
بسیار گران تمام شد

و  حج  سازمان  در  فقیه  ولی  نماینده 

زیارت  بیان داشت: این حادثه برای ما بسیار 
گران تمام شد و ما در طی آن بسیاری از 
نیروهای ارزشمند از جمله چندین قاری 
برجسته، همچنین برخی از سیاستمداران و 
دیپلمات های خوب خود را از دست دادیم، 
ضمن آن كه در این فاجعه حدود ۱۱ نفر 
از روحانیون كاروان ها و ۱7 نفر از مدیران 
كاروان ها كه دو نفر از آن روحانیون جانباز 
بودند به لقاالله شتافتند. وی افزود: این در 
حالی است كه هنوز خبری از آقای ركن 
آبادی نداریم و چند دقیقه پیش به ما خبر 
دادند كه وسایل همراه ایشان شناسایی شده 
است.  قاضی عسكر همچنین با بیان این كه 
من چند روزه بعد از حادثه از حیث روحی 
بسیار در فشار بودم، گفت: ما باید مدیریت 
می كردیم در صحنه با كوچكترین حادثه 
چه بسا كه اصلًا نظام حج از هم می پاشید 
و ما و همكارانمان با قوت فاجعه را مدیریت 
كردند. وی با اشاره به مشكلاتی كه نیروهای 
سعودی برای شناسایی پیكر جانباختگان 
و حتی مجروحان  برای گروه ایرانی ایجاد 
می كرد، اظهار داشت:  بعد از سخنرانی  
مقام معظم رهبری  و هشدار ایشان بود كه 
سعودی ها واقعاً حساب كار دستشان آمد و 
این بیان معظم له  بلافاصله تاثیر مستقیم 
در ادامه پیگیری ها گذاشت. نماینده ولی 
فقیه در حج و زیارت  با اشاره به سفر وزیر 
بهداشت به عربستان گفت: دكتر هاشمی 
نیز با وزیر بهداشت عربستان جلساتی داشت 
و قول همكاری هایی دادند، اما هنوز هم 
متاسفانه گاه كارشكنی ها و اذیت هایی می 
كنند و مایه تاسف است كه هنوز حدود 6۵ 
نفر مفقود هستند و خبری از جنازه های آن 
ها نداریم. قاضی عسكر بیان داشت: مجموعه 
تحقیقات را كامل می كنیم و بعد از بازگشت 
زایران پیگیری خواهیم كرد  و با تعامل قوه 
قضاییه و وزارت خارجه این كار را دنبال می 
كنیم هر چند شاید به جهت نفوذ و پول 
آل سعود چندان نتوان از طریق بین المللی 

قضیه را به نتیجه مطلوب رساند.
حج را نمی شود تعطیل کرد

وی تصریح كرد: با این وضعیتی كه پیش 
آمده عمره ما هم كه جنبه مستحبی دارد به 
این زودی راه نمی افتد و دلیلی هم ندارد 
كه برای یک امر مستحب شاهد توهین به 
زایر ایرانی باشیم و امنیتی هم نداشته باشد، 
اما به هر حال حج تمتع كه واجب است را 
نمی شود تعطیل كرد. امیرالحاج ایرانیان 
خاطرنشان كرد: آنچه مسلم است این كه 
عربستانی ها باید در شیوه برگزاری حج، 
تجدید نظر كنند و دیگر این شیوه سنتی 
های  سال  شود  نمی  دهد؛  نمی  جواب 
متمادی زیر خیمه با آن هوای گرم مراسم 
را برگزار كرد، ضمن آن كه وسعت و عرض 

خیابان های منا متناسب با الان نیست.

پول آل سعود اجازه نتیجه مطلوب از طریق بین المللی را نمی دهد

زوایای پنهان حادثه منا از زبان قاضی عسگر

دادستان كل كشور با اشاره به حوادث تلخ منا گفت: 
استكبار جهانی و نظام سلطه همیشه یک جریان تداوم 
راهبردی دارند و امروز جلوه های این جریان راهبری استكبار 

در منطقه خاورمیانه، آل سعود است. 
حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی یكشنبه 
شب در اجلاسیه عمومی اساتید مجمع عمومی جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم در مدرسه دارالشفاء خاطرنشان 
كرد: استكبار و خودخواهی های سعودی ها در عرصه های 
مختلف بلاهایی بر سر اسلام می آورد كه دل مسلمانان را 
خون می كند، ما امروز آل سعود را تداوم جریان راهبردی 

استكبار در عالم اسلام می دانیم. 
دادستان كل كشور با اشاره به ضرورت پیگیری حقوقی 
حادثه منا یادآورشد: از نظر حقوقی ما یک مسئله رسیدگی 
و نظام دادرسی داخلی و یک نظام بین المللی و مذاكره های 

دیپلماتیک را داریم كه باید انجام شود. 
وی ادامه داد: با توجه به تاكید آل سعود و دولت حاكم 
بر عربستان برای از بین بردن آثار جرم، مستندات و مخفی 
سازی آنها، وظیفه دستگاه های ما در مرحله اول این است 
كه مستندسازی كنند و گذشت زمان برخی مستندات را 

دچار مشكل می كند. 
رئیسی گفت: حجاج، نمایندگان حج و سازمان های 
اطلاعاتی ما باید بسیح شوند تا مستندات قضیه را كامل كنند 

چرا كه ما در هر پیگیری، نیازمند استناد هستیم. 
وی خاطرنشان كرد: ما در این پیگیری ها، باید از همه 
ظرفیت های خود استفاده كنیم، در ظرفیت بین المللی اگر 
عربستان حاضر باشد به این مساله رسیدگی كند وكمیته 

حقیقت یابی كه مورد تاكید مسئولان نظام و رهبر معظم 
انقلاب است را تشكیل و مسئله را با مشاركت جمهوری 

اسلامی بررسی كند این مورد تایید وتاكید ما می باشد. 
وی ادامه داد: اگر با دیپلماسی و پیگیری كارها انجام شود 

ما نیز مخالفتی نداریم ولی این یكی از ابواب است. 
دادستان كل كشور خاطرنشان كرد: ما سه نوع دادگاه 
بین المللی داریم كه صلاحیت بررسی دارند، یكی دیوان 
نمی  را رسیدكی  موارد  قبیل  این  داوری لاهه است كه 
كند، دیگری دیوان دادگستری كه فقط خسارات مادی و 
مسئولیت مدنی در آن مورد پیگیری است نه كیفری، و از 
سوی دیگر باید هر دو دولت تقاضای رسیدگی داشته باشند. 
وی اظهار داشت: دادگاه بین المللی كیفری سومین 
دادگاه است كه نه ما و نه عربستان عضو این دادگاه نیستیم 
باید ارجاع از طرف شورای امنیت باشد، رسیدگی به جنایت 
علیه بشریت و نسل كشی در این دادگاه مورد بررسی قرار 

می گیرد. 
رئیسی خاطرنشان كرد: این فاجعه بزرگ كه علیه حجاج 
انجام گرفته و طبق میثاق و معاهدات بین الملی كشور 
میزبان نسبت به سلامت و امنیت میهمان تعهداتی دارد، 
البته ما با عربستان هم چند پیمان و میثاق داریم ولی با 
جمعیتی روبرو هستیم كه میثاق شكن هستند، اولین پیمان 
های انسانی مورد خدشه قرار می گیرد و بحث قضا وقدر الهی 
چه حرف نامربوط است كه از طرف آخوندهای درباری آنها 

وخود آنها تكرار می شود. 
وی گفت: آنها یک هزار و ۴00 نفر را بدون اجازه صاحبان 
مصیبت را دفن كردند و اگر پیگیری نیروها و مسئولان ما 

نبود این تعداد افراد ما را هم دفن می نمودند. 
رئیسی اظهار داشت: در ارتباط با دادگاه كیفری، باید از 
ناحیه رییس جمهوری و وزیر امور خارجه در یادداشت های 
رسمی، از دبیركل سازمان ملل و شورای امنیت بخواهند كه 
حقیقت روشن شود، اولا كمیته حقیقت یاب باید عملیاتی 
شود و مقدمه آن دادن یادداشت رسمی به سازمان ملل 

است. 
رئیسی گفت: هر چند امیدی به این دادگاه نداریم ولی 

باید برای احقاق حق این قربانیان عمل به تكلیف كنیم. 
دادستان كل كشور ادامه داد: هزار سال حجاج از یک 
مسیری به سمت رمی جمرات می روند و حادثه ای اتفاق 
نیفتاد، این قضیه هم قابل پیش بینی و هم قابل پیشگیری 
بود، ازدحام جمعیت طبیعی نبود، ما اگر نتوانیم نتیجه را 
اثبات كنیم قصد فعل اثبات است، بستن راه ها و این ازدحام 

كشنده بودن آن، خیلی روشن است. 
وی ادامه داد: سعودی ها در قدم به قدم در سرزمین منا 
دوربین ها گذاشتند و همه مسیرها تحت كنترل آنها بود ومی 

توانستند از این حادثه جلوگیری كنند. 
وی تماس با كشورهای آسیب دیده و رایزنی دیپلماتیک 
را نیز بسیار مهم دانست وگفت: برخی كشورها شاید برای 
محكوم كردن دولت سعوی با ما هم موضع نباشند ولی دنبال 

روشن شدن واقعیت هستند. 
رئیسی یادآورشد: كشورهای آسیب دیده برای پیگیری 
های حقوقی خود به كنسول گری ما وكالت نامه می دهند 
و ما نیز در دادسرای تهران به طورخاص شعبه ای اختصاص 
داده ایم تا خانواده های قربانیان شكایت خود را اعلام كنند 
واگر شهود هم باشد بهتر می توانیم ادعانامه های بلندی علیه 

سعودی ها داشته باشیم و این یک ضرورت است. 
دادستان كل كشور گفت: ما تحت هیچ عنوان نمی 
توانیم از این قضیه بگذریم، ما مسائل دیگری از آل سعود 
سراغ داریم و اینها می تواند از ناحیه مسئولان پیگیری شود، 
اگر علما و شخصیت ها اطلاعاتی در این زمینه دارند به ما 
اطلاع دهند گاهی یک نكته می تواند در بررسی مساله بسیار 

تاثیرگزار باشد. 
وی اظهارداشت: وزارت امور خارجه در خط مقدم این 
پیگیری ها قرار دارد و همه بخش ها نیز همكاری می كنند 
كه این مساله به نهایت برسد، معتقدیم مساله بستن خیابان 
در منا وحادثه مسجد الحرام بدون ارتباط نیست، در مورد 
افتادن جرثقیل سئوالات فنی وجود دارد كه پاسخی به آنها 

داده نشده است. 
وی همچنین گفت: در این جریان كسانی سود می برند 
كه می خواهند بیت الحرام از حاجی و زائر خالی شود این می 
تواند جز برنامه هایی باشد كه مكه یا مشتری نداشته باشد 

یا كم داشته باشد. 

دادستان کل کشور: 

تحت هیچ عنوان نمی توانیم از حوادث تلخ منا بگذریم 


